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روزنامه صبح ایران

رئیس کل بانک مرکزی:

حذف 4 صفر از پول ملی تأثیری بر تورم ندارد

راهی که سیاست فشار بر ایران را به شدت تضعیف خواهد کرد

چرا باید تمایل سعودی ها به مذاکره را جدی گرفت؟

 سیدرضا اکرمی:

در کشور تحزب و تشکل قوی نداریم

رئیس مجلس شورای اسلامی:

ماجراجویی های آمریکا 
علیه ایران از جنس جنگ نیست
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رئیس قوه قضاییه با تاکید بر ضرورت تحول سازمان قضایی کشور 
منطبق با الگوی اسلامی - ایرانی پیشرفت که مورد تاکید رهبر معظم 
انقلاب قرار دارد، از صداوسیما خواست که برخی جلسات هیات 
عمومی دیوان عالی کشور را برای اطلاع مردم و صاحبنظران از آرای 
وحدت رویه پخش کند.آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه هیات 
عمومی دیوان عالی کشور، مباحث این جلسات را به عنوان یک 

دکترین، قابل توجه دانست و تصریح کرد: باید ظرفیت ...

یکی از اساتید برجسته حوزه علمیه قم گفت: بستن، راهکار 
مقابله با آسیب های فضای مجازی نیست،  بلکه باید آن را مدیریت و 
از ظرفیت هایی که در اختیار ما قرار می دهد به بهترین نحو استفاده 
کرد. آیت الله سید محمدجواد علوی بروجردی روز سه شنبه در 
دیدار اصحاب رسانه استان قم به مناسب روز خبرنگار،  بیان کرد:  
فضای مجازی برای ما فرصتی طلایی است که می توان با مدیریت آن،  

ارزش های دینی و اعتقادی را به مخاطبان اسلام و...

رئیس قوه قضاییه: 

قاضی باید از هر جهت
تامین باشد

آیت الله علوی بروجردی:

بستن، راهکار مقابله با 
آسیب های فضای مجازی نیست
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استاندار قم گفت: طرح جامع مدیریت بحران و پدافند غیرعامل قم باید در اسرع وقت توسط 
معاونت هماهنگی امور اقتصادی و معاونت عمرانی استانداری این استان به اجرا گذاشته شود. بهرام 
سرمست روز سه شنبه در هفدهمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم در تالار امام جواد 
)ع( استانداری با اشاره به حادثه آتش سوزی  اخیر در شهرک شکوهیه قم اظهار داشت: تمام 
دستگاه ها، کارآفرینان و تولیدکنندگان واحدهای این مجموعه صنعتی باید در این خصوص به اندازه 
کافی حساسیت داشته باشند.وی با بیان اینکه خوشبختانه در مدیریت استان نیز این حساسیت به 
موقع برانگیخته شد، گفت: یک تیم برای رسیدگی به این قبیل حوادث مامور شده و حتی قبل از 
این آتش سوزی نیز تصمیم های خوبی در جلسه کارگروه گرفته شد.استاندار قم همچنین با تقدیر 

از ورود به موقع آتش نشانان و نیروهای امدادی به صحنه آتش سوزی و تعامل و ...

»بسمه تعالی«
»روز خبرنگار« یادآور زحمات و تلاش های انسان های شریف و زحمتکشی است که در کسوت خبرنگاری، رسالت خطیر اطلاع رسانی و 
آگاهی بخشی را بر عهده داشته و به مدد قلم های پاك و صادق و توانای خود، موجبات روشنگری و تعالی، پیشرفت و بالندگی جامعه بشری را 
فراهم می آورند. روز پاسداشت کسانی است که به عنوان وجدان بیدار، چشم بینا و زبان حقیقت گوی جامعه، سختی ها و مشقات این حرفه 
مقدس را به جان خریده و با تلاش و کوشش خود، اصلاح گر امور و روشنی بخش مسیر آینده می شوند. قشر فرهیخته ای که به پاس حرمت 
و قداست قلم و ارزش و اهمیت والای کار خبر و پیام رسانی، همواره از شأن و منزلت رفیعی در نزد افکار عمومی برخوردار بوده و شایسته 

ارزشمندترین تکریم و قدرشناسی می باشد.
ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدا و ایثارگران عرصه خبر و رسانه به ویژه خبرنگار شهید محمود صارمی، فرا رسیدن روز خبرنگار را به عموم 
فعالان این عرصه در کشور، خصوصاً خبرنگاران و جامعه خبری پرتلاش و ساعی استان قم، تبریك و تهنیت عرض نموده، توفیق و سربلندی روز افزون 

آنان را در انجام رسالت کاری و توسعه و شکوفایی میهن عزیز اسلامی از درگاه خداوند متعال مسألت دارم.
بهرام سرمست -  استاندار قم

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم حضرت معصومه)س( گفت: بافت تاریخی در 
شهر قم به برکت وجود حرم حضرت معصومه)س( هنوز زنده است.علیرضا خاکی در نشستی با 
عنوان گفتمان مدیریت شهری در حوزه محدوده مصوب بافت تاریخی شهر قم با موضوع »اقدامات 
انجام شده مشکلات و راهکارها« با حضور مدیران اجرایی کلان شهر و استان قم در روزنامه 19 دی 
برگزار شد، با بیان اینکه در مورد محدوده بافت می شود ساعت ها بحث کرد، اظهار کرد: می شود 
نقاطی از شهر را از این محدوده خارج و نقاط دیگری را وارد کرد، همین الان هم مشاور می گوید 
یک سوم از این محدوده باید طبق ضوابط طرح تفصیلی رفتار شود و یک سوم هم ضوابط اصلاحی 
نسبت به طرح تفصیلی و یک سوم دیگر حفاطت مطلق.مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی 

اطراف حرم حضرت معصومه)س(  با بیان اینکه دوستان میراث در مورد تدوین ...

استاندار قم:

طرح جامع مدیریت بحران
 در اسرع وقت اجرا شود

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر:

برای حفظ بافت تاریخی قم 
باید اختلاف ها را کنار گذاشت
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دروغ بزرگ ایران هراسی را زدودیم 
رئیس جمهور در دیدار با وزیر، معاونان و مدیران ارشد وزارت امور خارجه:

محمدرضاعارف: 

وضعیت کشور در ماه های گذشته 
می توانست به بحران تبدیل شود

دیدار سردار »سلیمانی« با »ظریف« 
پیام استاندار قم به مناسبت روز خبرنگار

رئیس فراکسیون امید با اشاره به جنگ تمام عیار 
اقتصادی و نیز تلاش عده ای برای ناامید کردن مردم گفت: 
وضعیتی که کشور در ماه های گذشته داشت می توانست 
به بحران تبدیل شود اما با تدبیر رهبر معظم انقلاب و تلاش 

مسئولان و صبر و شکیبایی مردم، کشور شرایط بحرانی 
را پشت سر گذاشت البته هنوز مردم با مشکلات زیادی 
دست و پنجه نرم می کنند و باید همه در برابر این جنگ 

تمام عیار اقتصادی با وحدت، تدبیر، عقلانیت و ...

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه آمریکا، اسرائیل و کشورهای منطقه در رفتار با ایران کم عقلی نمی کنند، 
گفت: آنها می دانند اگر بخواهند ضربه ای بزنند، پاسخ ایران به کشورهای منطقه که پایگاه های آمریکایی ها نیز در آنجا 

قرار دارد، به گونه ای خواهد بود که دچار آسیب فراوان می شوند...

* آمریکا به دنبال ایجاد بی اعتمادی در داخل ایران است
* تیراندازی های سیاسی بلاوجه، مناسب شرایط امروز نیست
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دستاوردهای بزرگ اقتصادی پس از برجام، غیر قابل انکار است 
باید در کنار مردم باشیم، نه اینکه هر چیزی را به مردم تحمیل کنیم 

راه مردم فاصله ای با آرمانهای دینی، ملی و انقلابی ندارد 
ملت ایران نشان داد به امضای خود وفادار است 

تنگه در برابر تنگه، امنیت در برابر امنیت 
ظریف، رسول امین نظام بوده و هست

در نظر دارد به استناد شماره شماره 5/408/ص مورخ 1398/04/02 موضوع بند 3 مصوبه شماره 108 مورخ 98/03/21 
شورای اسلامی شهر اندیشه اجرای عملیات ذیل را از طریق مناقصه عمومی به مشاورین واجد شرایط  دارای رتبه 1 و 2 

تجاری از سازمان مدیریت و برنامه ریزی واگذار نماید :
1- موضوع مناقصه: انجام خدمات مشاوره و طراحی مجموعه تجاری اداری جنب ساختمان شهرداری در قطعه زمینی 
به مساحت تقریبی 3000 متر مربع با زیر بنای تقریبی 25000 متر مربع به مبلغ 4/500/000/000 ریال و سپرده شرکت در 

مناقصه به مبلغ 225/000/000 ریال 
2- مدت انجام کار 4 ماه 

3- سپرده شرکت در مناقصه باید بصورت موارد مندرج در بند 2 ماده 5 آئین نامه مالی شهرداریها به شرح ذیل ارائه 
گردد:

الف- رسید بانکی واریز وجه مزبور به حساب جاری سیبا به شماره 0106212988001 نزد بانک ملی شعبه فاز سه اندیشه 
ب- ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری اندیشه

ج- اسناد خزانه 
4- مهلت و محل فروش اسناد مناقصه : مهلت خرید اسناد مناقصه از تاریخ چاپ آگهی لغایت روزشنبه مورخ 98/06/9 
به نشانی:  شهریار- شهر اندیشه - فاز 3- بلوار آزادی- تقاطع خیابان شهرداری شرقی- ساختمان مرکزی شهرداری اندیشه 

- واحد امور قراردادها می باشد.
5- مهلت و محل ارائه پیشنهادات: پایان وقت اداری روز یک شنبه مورخ 98/06/10 دبیرخانه شهرداری اندیشه

6- زمان و محل بازگشایی پیشنهادات واصله: روزدوشنبه مورخ 98/06/11  ساعت 14:30 سالن جلسات شهرداری 
اندیشه 

7-مدارک لازم : رونوشت و اصل گواهی صلاحیت پیمانکاری دارای اعتبار و درخواست کتبی با مهر و امضا معتبر شرکت 
ضمنا همراه داشتن مهر شرکت جهت دریافت اسناد الزامی می باشد. 

8- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادهای واصله مختاراست.
9- برندگان اول-دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده شرکت در مناقصه آنان به ترتیب به نفع 

شهرداری ضبط خواهد شد.
10- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مناقصه درج گردیده است.

11 - هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد . 
تاریخ چاپ نوبت اول 98/05/16   تاریخ چاپ نوبت دوم 98/05/23

شهرداری اندیشه 

بهروز کاویانی - شهردارشهر اندیشه

آگهی مناقصه عمومی مرحله دوم ) نوبت اول ( 

مشترک گرامی لطفا در هنگام دریافت 
پیامک قبض برق  به شماره شناسه 

قبض ، رمز رایانه و نام مشترک دقت 
نمایید و بعد از کنترل و اطمینان از 
صحیح بودن مشخصات نسبت به 

پرداخت قبض اقدام نمایید.
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وقتی ظریف را با ترامپ
 اشتباه می گیرند! 

حمید رسایی، نماینده سابق مجلس و البته نامزد 
رد صلاحیت شده انتخابات مجلس دهم در توییتی به 
صحبت  های ظریف که گفته بود:» نگران ۱۴۰۰ نباشید 

و به خاطر نگرانی از سال ۱۴۰۰ مانع کار من نشوید و مخلص همه شما هستم. محضر 
هم بخواهید می آیم و محضری امضا می کنم در سال ۱۴۰۰ یا دانشگاه هستم یا منزل.« 
واکنش نشان داد و نوشت:»نه دانشگاه هستی نه منزل، پشت میز محاکمه هستی!«میز 
محاکمه؟ کاش آقای رسایی می گفت محاکمه برای چه؟ محاکمه به خاطر اینکه ظریف 
تلاش کرد، زندگی بهتری برای مردم ایران بعد از آن 8 سال سخت، به وجود بیاورد.

این رسم را از کجا به ارث برده ایم که بر هر کسی دلمان می خواهد برچسب می زنیم و 
خواستار محاکمه او هستیم.بیایید یک بار تعابیری که رهبرمعظم انقلاب درباره ظریف به 
کار برده اند را با هم مرور کنیم:» فرزند انقلاب، امین، غیور، شجاع و متدین، خستگی ناپذیر، 
مدافع اهداف، باوجدان و صاحب احساس مسئولیت و دوست عزیز«.برخی خود را مدافع 
رهبری می دانند اما مشخص نیست چرا بعد از شنیدن حرف های مقام رهبری در مورد 
تلاش های ظریف در عرصه دیپلماسی، بازهم وزیر خارجه دولت را متهم به خیانت به 
کشور می کنند؟همین که آمریکا، بر خلاف تمام آداب دیپلماتیک، ظریف را تحریم کرده 
است، نشان می دهد که تلاش های ظریف جای خوبی نشسته است. آمریکا همانقدر که از 
سلیمانی عصبانی است از ظریف هم عصبانی است.آقای رسایی احتمالا فراموش کرده اند 
که مردم در انتخابات ریاست جمهوری و مجلس، نظر خود را در مورد برجام اعلام کردند. 
آنها با رای خود نشان دادند که خواستار تداوم برجام هستند چون تاثیر توافق هسته ای را 
در زندگی خود می دیدند. آنها ظریف را »قهرمان ملی« خطاب کردند، چون زندگی شان 
را تغییر داد.حالا هم که چرخ زندگی مردم نمی چرخد، جدا از تمام بی تدبیری ها داخلی، 
به خاطر این است که دیوانه ای در ینگه دنیا زیر توافق زده است.مردم هنوز خاطرات خوب 
برجام را فراموش نکرده اند.آقای رسایی در کجای دنیا، فرماندهی را که به خط مقدم جبهه 
رفته است محاکمه می کنند؟ این دشمن است که آتش بس را زیر پا گذاشته است و 
لایق محاکمه!ظریف در عرصه دیپلماسی کاری کرده است که امروز آمریکا برای ایجاد 
ائتلاف علیه ایران در تنگه هرمز با مشکل مواجه شده و کمتر کشوری حاضر است به ساز 
ایالات متحده برقصد بعد در داخل عده ای اینگونه خواستار محاکمه ظریف هستند.به نظر 
می رسد فراموش کرده اند که در زمانی نه چندان دور، انگشت اتهام بسیاری از کشورهای 
جهان علیه ایران بود و گوشه چشمی از آمریکا، تحریم های ریز و درشت را علیه ایران 
اعمال می کردند. زمانی که تیم مذاکره کننده ایران به جای مذاکره درس تاریخ و فلسفه به 
کشورهای ۱+5 می دادند.ظریف را قبول ندارید، درست، روش او را اشتباه می دانید، درست 

اما بنا بر فرمایش امام حسین »اگر دین ندارید؛آزاده باشید«.

تمدید معافیت
 ۵ پروژه هسته ای ایران

 دولت آمریکا چهارشنبه گذشته دو تصمیم مهم در 
ارتباط با ایران را اعلام کرد. تصمیم نخست یعنی اعمال 
تحریم علیه دکتر ظریف تصمیم دوم را برغم اهمیت آن 

تا حد زیادی تحت الشعاع قرار داد و موجب شد تا کمتر مورد توجه و بحث قرار گیرد. 
تصمیم دوم که ساعاتی بعد از تصمیم اول و توسط جان بولتون، مشاور امنیت ملی، اعلام 
شد، دایر بر تمدید معافیت 5 پروژه هسته ای در ایران از تحریم های آمریکا بود. واشنگتن 
پست یک روز قبل به نقل از منابعی در کاخ سفید گزارش داده بود که منوچین، وزیر 
خزانه داری آمریکا، موافق تمدید معافیت این پروژه ها بوده و در مقابل پمپئو، وزیر خارجه، 
و بولتون خواستار لغو معافیت ها بوده اند. منوچین در دفاع از نظر خود گفته بود که اگر 
این معافیت ها در تاریخ مقرر یعنی اول اوت تمدید نشوند، آمریکا چاره ای جز تحریم 
شرکت های روسی، چینی و اروپایی که در پروژه های هسته ای در ایران فعال هستند، 
نخواهد داشت و به این دلیل به زمان بیشتری برای تهیه مقدمات لازم جهت مواجهه با 
آثار جنبی لغو معافیت ها نیاز دارد. به نوشته این روزنامه نهایتا ترامپ جانب منوچین را 
گرفت و پمپئو پذیرفت تا بعد از اعلام تصمیم علنا از آن حمایت کند.ضمنا گفته شده که 
همه حاضرین در بحث های مربوطه علی الاصول با لغو این معافیت ها موافق بوده اند و در 
سررسید بعدی و متناسب با تحولات مربوط به ایران در این مورد تصمیم گرفته خواهد 
شد. تاریخ بعدی برای تمدید یا خاتمه این معافیت ها سه ماه بعد یعنی اول نوامبر است.

لازم به یادآوری است که آمریکا قبلا در ۳ می ۲ معافیت از مجموع ۷ معافیت را لغو کرده 
بود. این ۲ معافیت مربوط به صدور آب سنگین مازاد بر ۱۳۰ تن مجاز ذیل برجام به عمان 
و صدور اورانیوم غنی شده مازاد بر ۳۰۰ کیلو به روسیه  و معاوضه آن با سنگ معدن 
اورانیوم بود. پنج معافیتی که آمریکا در آن تاریخ نسبت به تمدید آنها اقدام کرد در ارتباط 
با فعالیت های هسته ای صلح آمیز ایران و امکان مشارکت کشورهای اروپایی و نیز چین 
و روسیه در این فعالیت ها است. این معافیت ها به اجرایی پروژه هایی در نیروگاه بوشهر، 
تاسیسات فردو، مجتمع اراک و رآکتور تحقیقاتی تهران مربوط می شود. ذیل برجام، 
کشورهای یاد شده مجاز به همکاری با ایران برای پیشبرد فعالیت ها در این تاسیسات و نیز 
کمک به تبدیل تجهیزات مربوطه برای استفاده غیرنظامی هستند. اعتبار معافیت ها آمریکا 
برای این فعالیت ها قبلا ۱8۰ روز بود که در ۳ می اعلام شد که این دوره به ۹۰ روز )تا اول 
اوت( کاهش یافته است.موافقت با تمدید این معافیت ها در حالی بود که ترامپ در اوائل 
ژوئیه و بعد از افزایش مختصری در سطح غنی سازی در ایران طی توئیتی اعلام کرده بود 
که "تحریم ها به زودی و به نحو عمده ای بیشتر خواهند شد. " برخی این تهدید را نشانه 
عدم تمدید معافیت ها تلقی کرده بودند. طی یک ماه گذشته کشمکشی غیرمحسوس 
اما جدی در مورد این معافیت ها در دولت ترامپ در جریان بوده است. دو طیف موافق 
و مخالف تمدید این معافیت ها در برابر هم صف کشیده اند: موافقین تمدید که در اصل 
همان مخالفان خروج آمریکا از برجام اند، ترجیح می دهند تا حداکثر ممکن عناصر باقی 
مانده از برجام حفظ شود. آنها استدلال می کنند که صرف حضور شرکت های بین المللی 
در فعالیت های هسته ای ایران موجب اطلاع از سیر امور و در نتیجه کاهش خطر اشاعه 
هسته ای نظامی در ایران خواهد بود. در مقابل طرفداران لغو این معافیت ها، از جمله 5۰ 
عضو کنگره که نامه ای در این مورد در ۱۷ ژوئیه به ترامپ نوشتند، مدعی اند که اولا در 
بستر سیاست "فشار حداکثری" حفظ این معافیت ها بی معنی است و ثانیا این معافیت ها 
موجب مشروعیت برنامه هسته ای کنونی ایران است. در واقع مهمترین موضوعی که 
در مرکز این بحث قرار دارد، حق ایران برای غنی سازی در داخل است. این پروژه های 
هسته ای در واقع با فرض این که غنی سازی در داخل انجام می شود، تهیه و در دست 
اجرا است. ادعاهای اخیر برخی مقامات دولت ترامپ مبنی بر عدم شناسایی حق غنی 
سازی در ایران در مرکز این بحث قرار دارد. لذا، این موضوع عملا به حوزه ای برای ادامه 
اختلافات پیشین در مورد اصل توافق برجام تبدیل شده است.این پروژه های هسته ای در 
اصل با هدف فرصت دادن به ایران برای استفاده صلح آمیز از انرژی اتمی شکل گرفتند و 
اصرار آمریکا به توقف این پروژه ها به معنی مخالفت آمریکا با هر گونه بهره برداری ایران از 
انرژِی هسته ای است. بدیهی است که اصرار آمریکا در چنین مسیری کار را برای تفاهم در 
مقطعی در آینده نیز دشوار خواهد کرد. ضمن اینکه ادامه یا توقف این پروژه های هسته ای 

تاثیری نیز بر تحریم های مالی و نفتی و شدت و ضعف آنها نخواهد داشت.
*  دیپلمات پیشین و کارشناس مسائل آمریکا

آذر منصوری :

انتخاب وزیر زن باعث 
انسجام و امید اجتماعی می شود

 فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان این که مطالبه انتصاب وزیر زن به قبل از روی کار 
آمدن دولت اول روحانی باز می گردد، گفت: در شرایط حساس امروز کشور توجه به این 
مطالبه باعث انسجام و امید اجتماعی خواهد شد. »آذر منصوری« قائم مقام حزب اتحاد 
ملت ایران در نشست خبری مطالبه گری برای انتخاب وزیر زن با طرح این سوال چرا 
به وزیر زن نیاز داریم، گفت: اولین دلیل، شاخص های گزارش مجمع جهانی اقتصاد 
است. از سال ۲۰۰۶ تا ۲۰۱8 همواره در گزارش های مجمع جهانی اقتصاد در بررسی 
شاخص شکاف جنسیتی ایران جزو ۱۰ رتبه آخر قرار داشته است.وی افزود: این شاخص 
به بررسی میزان دسترسی به فرصت های برابر می پردازد و ایران علی رغم آنکه در حوزه 
های بهداشت، آموزش و سلامت اوضاع بسیار مطلوبی دارد، اما به علت ضعف شدید در 
عوامل نرخ مشارکت سیاسی و اقتصادی در چنین جایگاه نازلی قرار گرفته است.این فعال 
سیاسی افزود: اگر می بینیم برخی کشورها مانند عربستان مدام در حال ایجاد تغییراتی به 
نفع زنان هستند به علت آن است که امروز از الزامات توسعه، افزایش نرخ رشد سیاسی 
زنان و ایجاد فرصت های برابر برای زنان است.منصوری با یادآوری بیانات امام خمینی)ره( 
مبنی بر این که زنان باید در مقدرات اساسی کشور دخالت کنند، در بیان دومین دلیل 
گفت: از انقلاب اسلامی انتظار می رفت الگوی متفاوتی از حضور زنان در عرصه را به 
نمایش بگذارد، اما متاسفانه در ۴۰ سال گذشته دچار غفلت اساسی شده ایم. وی سومین 
دلیل از ضرورت حضور وزیر زن را شرایط واقعا حساس امروز کشور دانست و گفت: 
هرچند مطالبه وزیر زن به قبل از روی کار آمدن دولت اول آقای روحانی باز می گردد 
و آقای خاتمی هم در انتخاب اولین کابینه تاکید داشتند که حتما یک وزیر زن انتخاب 
شود، اما اراده جدی در دولت های یازدهم و دوازدهم برای این مسئله وجود نداشت و 
متاسفانه به مطالبه 5۰ درصت مردم توجه نشد. دقیقا به همین دلیل در شرایط حساس 
امروز کشور توجه به این مطالبه ای که همواره وجود داشته است باعث ایجاد انسجام و 

امید اجتماعی خواهد شد.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

ماجراجویی های آمریکا 
علیه ایران از جنس جنگ نیست

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه آمریکا، اسرائیل و کشورهای منطقه در 
رفتار با ایران کم عقلی نمی کنند، گفت: آنها می دانند اگر بخواهند ضربه ای بزنند، پاسخ 
ایران به کشورهای منطقه که پایگاه های آمریکایی ها نیز در آنجا قرار دارد، به گونه ای 
خواهد بود که دچار آسیب فراوان می شوند. دکتر علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای 
اسلامی صبح دیروز در مراسمی که به مناسبت بزرگداشت روز خبرنگار در مجلس 
شورای اسلامی برگزار شد، ضمن تشکر از زحمات خبرنگاران به ویژه در حوزه پارلمان،با 
اشاره به رفتار آمریکا در حوزه هسته ای و خروج آنها از برجام که منجر به ایجاد برخی 
شرایط در کشور شده است، یادآور شد: ماجراجویی های آمریکا هر روز یک مسأله جدید 
را برای ما رقم زده و روی مسائل اقتصادی نیز تأثیر داشته است لذا باید تحلیل روشنی از 
اقدامات و هدف حریف داشت.دکتر لاریجانی همچنین با بیان اینکه تصور در سطح بین 
المللی این است که آمریکا به دنبال جنگ افروزی با ایران است، ابراز داشت: گاهی این 
جنگ را محدود و از طریق بمباران هایی مطرح می کنند و گاهی می گویند آنها به دنبال 
جنگ فراگیر هستند؛ ممکن است برخی کشورهای منطقه و اسرائیل رفتارهای هوسناکی 
برای آمریکایی ها در نظر گرفته باشند اما بعید است آنقدر کم عقلی داشته باشند که وارد 
این وادی شوند.رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: بعید است این کشورها در حوزه 
محدود و غیرمحدود اقدامی علیه ایران داشته باشند چرا که می دانند اگر بخواهند ضربه 
ای بزنند، پاسخ ایران به کشورهای منطقه که پایگاه های آمریکایی ها نیز آنجا قرار دارد، به 
گونه ای خواهد بود که آنها را دچار آسیب فراوان می کند و اگر این جنگ فراگیر باشد که 
به طور کل گرفتار می شوند لذا مختصر عقلی دارند که وارد ماجرای این چنینی نشوند 
پس به دنبال این مدل نیستند و صرفا ممکن است به دنبال ناامن سازی هایی برای ایران 

باشند که از جنس جنگ نیست.
* آمریکا به دنبال ایجاد بی اعتمادی در داخل ایران است

وی در ادامه با تأکید بر اینکه باید از کار حریف شناخت داشت، عنوان کرد: آمریکایی ها 
در رفتار خود با ایران دو هدف را دنبال می کنند؛ نخست اینکه به دنبال افزایش فشار 
اقتصادی و در پی آن افزایش نارضایتی در درون ایران هستند که بی اعتمادی در سطح 
ملی را نیز به همراه می آورد و پایه و اساس برخی مسائل دیگری است که آنها دنبال می 
کنند.دکتر لاریجانی همچنین با اشاره به اظهارات برخی مقامات آمریکایی علیه جمهوری 
اسلامی، بیان داشت: »هوک« که فرد عجیب و غریبی است در اجلاسی درباره این 
موضوع صحبت کرد که کم هزینه ترین راه افزایش مشکلات در درون ایران، ایجاد بی 
اعتمادی در داخل این کشور است که "پمپئو" نیز در جای دیگری بر این موضوع تأکید 

کرد البته آنها در این پروژه توفیق نداشته اند.
* تیراندازی های سیاسی بلاوجه، مناسب شرایط امروز نیست

دکتر لاریجانی انتخابات پرشور را پشتوانه قوی برای انقلاب اسلامی دانست و 
اضافه کرد: تیراندازی سیاسی بلاوجهی صورت می گیرد که برای شرایط امروز مناسب 
نیست پس اگر به دنبال انجام وظیفه ملی هستیم نباید در زمین حریف بازی کنیم؛ 
شما رسانه های خبیری هستید پس مجال تخریب بلاوجه را ندهید.وی در ادامه با بیان 
اینکه اگر استقامت داشته باشیم، کشورها متوجه ظرفیت های درونی اقتصاد و قدرت 
نقش آفرینی ایران در منطقه می شوند، عنوان کرد: باید آنها را به این درک رساند که نمی 
توانند جمهوری اسلامی را از معادلات منطقه کنار بگذارند و این برداشت برای آحاد ملت 
نیز باید ایجاد شود تا مسیر فشار بر ما باز نشود.رئیس مجلس شورای اسلامی در پایان 
خاطرنشان کرد: امیدواریم در شرایط فعلی با عزم واحد، در این مصاف حضور داشته باشیم 

تا شرایط موجود بهتر شود.

رئیس کل بانک مرکزی:

حذف ۴ صفر از پول ملی تأثیری بر تورم ندارد
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه حذف ۴ صفر از پول ملی تأثیری بر تورم ندارد، 
گفت: در حال حاضر ۷ میلیارد قطعه اسکناس در کشور موجود است که با تبدیل ریال 

به تومان این رقم به ۳ میلیارد قطعه کاهش می یابد. 
 عبدالناصر همتی در حاشیه نشست کمیسیون اقتصادی با دستور کار بررسی حذف 
۴ صفر از پول ملی در جمع خبرنگاران در تشریح دلیل دولت برای تصویب حذف ۴ 
صفر از پول ملی، افزود: اقتصاددانان و کارشناسان مطالب مهمی پیرامون حذف ۴ صفر 
از پول ملی مطرح کردند که تمامی آنها درست و به جا است اما نیاز است نکاتی در این 
رابطه تشریح شود؛ حذف ۴ صفر برای دولت هزینه ای ندارد چرا که هر ساله ۷۰۰ میلیون 
اسکناس امحاء و چاپ مجدد می شود.وی افزود:در حال حاضر مسکوکات در کشور از 
رده خارج شده است، به گونه ای که ضرب سکه 5۰۰ تومانی که بالاترین سکه موجود 
در کشور است حدود 8۲۰ تومان هزینه دارد بنابراین در حال حاضر هر چه سکه ضرب 
می شود از دور خارج شده و ذوب می شود تا در سایر موارد استفاده  شودهمتی ادامه داد: 
در حال حاضر ۷ میلیارد قطعه اسکناس در کشور موجود است که با تبدیل ریال به تومان 
این رقم به ۳ میلیارد قطعه کاهش می یابد بنابراین هزینه های امحاء و چاپ را می توان 

برای چاپ پول جدید استفاده کرد.
* مسکوکات در کشور از رده خارج شده است

رئیس بانک مرکزی تصریح کرد: در حال حاضر مسکوکات در کشور از رده خارج شده 
است، به گونه ای که ضرب سکه 5۰۰ تومانی که بالاترین سکه موجود در کشور است 
حدود 8۲۰ تومان هزینه دارد بنابراین در حال حاضر هر چه سکه ضرب می شود از دور 
خارج شده و ذوب می شود تا در سایر موارد استفاده  شود.همتی با تأکید بر اینکه باید از 
چاپ و امحای بیش از اندازه اسکناس جلوگیری شود، گفت: حذف ۴ صفر از پول ملی 
پاسخی به افکار عمومی است، در حال حاضر هیچ فردی به چک پول 5۰ هزار تومانی که 
بالاترین اسکناس کشور است 5۰۰ هزار ریال نمی گوید.این عضو کابینه دولت دوازدهم 
درباره صحبت های برخی کارشناسان مبنی بر اینکه حذف ۴ صفر تأثیری بر تورم نداشته 
و در حال حاضر اولویت کشور نیست، توضیح داد: حذف ۴ صفر از پول ملی تأثیری بر 
تورم ندارد و اولویت ما نبوده اما جزو کارهای بانک مرکزی است.همتی با بیان اینکه اصلاح 
ساختار بانکی شروع شده است، ادامه داد: در حال حاضر ناترازی بانک ها در حال اصلاح 
است و اقدامات مربوط به ادغام بانک های وابسته به نیروهای مسلح در حال انجام است از 
سوی دیگر اقدامات مهمی برای ثبات بازار ارز انجام می شود؛ کنترل واردات و بهینه کردن 
تخصیص ارز از جمله ضرورت ها است که بانک مرکزی آنها را به درستی پیگیری می کند.

* شرایط کنونی زمان مناسبی برای حذف ۴ صفر از پول ملی است
رئیس بانک مرکزی با بیان اینکه شرایط کنونی زمان مناسبی برای حذف ۴ صفر از 
پول ملی است، تصریح کرد: از سال ۱۳5۰ تا امروز ارزش پول ملی ایران ۳ هزار و 5۰۰ 
برابر کاهش یافته است در حالی که بالاترین پول ما در آن زمان که هزار تومان بود در حال 
حاضر به 5۰ هزار تومان افزایش یافته است.همتی حذف ۴ صفر از پول ملی را پاسخی 
به انتظار مردم دانست و گفت: با تبدیل ریال به تومان مردم راحت تر می توانند مبادلات 

خود را انجام دهند.
* حذف ۴ صفر از پول ملی به تصویب مجلس نیاز دارد

وی افزود: حذف ۴ صفر از پول ملی در حال حاضر تنها در دولت تصویب شده است 
و نیاز به تصویب مجلس دارد، اگر نماینندگان به این تقاضای عمومی و بانک مرکزی 
پاسخ دهند ما آن را اجرایی می کنیم، در غیر این صورت روال موجود ادامه داده می شود.

رئیس کل بانک مرکزی گفت: در یک دوره گذار دو ساله ریال به تومان تبدیل شود 
و ریال و تومان همزمان در کشور موجود است تا مردم با مشکل روبه رو نشوند ریال به 

تدریج از گردش های مالی حذف شده و تومان جایگزین ریال می شود.

 سیدرضا اکرمی:

در کشور تحزب و تشکل قوی نداریم
عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: ما در کشورمان تحزب و تشکل قوی نداریم و در 
نتیجه این افراد هستند که خود را به عنوان جریان ها مطرح می کنند، وگرنه واقعا جریان 

اصلاح طلب، اصولگرا و مستقلین وجود ندارد.
حجت الاسلام و المسلمین سیدرضا اکرمی در پاسخ به این پرسش که در شرایط 
فعلی احتمال شکل گیری جریان سوم در انتخابات مجلس آینده چقدر محمتل است؟ 
اظهار کرد: در همه جای دنیا تفاوت افکار و نظرات وجود دارد و این موضوع که افکار 
سیاسی و اجتماعی مختلف باشد یک امر طبیعی است، اما در کشور ما معیار و ملاک 
عمل قانون اساسی و تبعیت از نظرات رهبری به عنوان فصل الخطاب است.وی ادامه داد: 
ما باید خود را با این دو اصل مهم تطابق دهیم، اما چون در کشور ما تحزب و تشکل 
قدرتمند نداریم افرادند که دور هم جمع می شوند.این عضو جامعه روحانیت مبارز با بیان 
اینکه در ایران جریان ها نیستند که تصمیم می گیرند، بلکه افراد هستند که نام جریان بر 
خود می گذارند اظهار کرد: این افراد هستند که  دور هم جمع می شوند. یکی اسم خود را 
اصلاح طلب و دیگری اصول گرا می نامد و برخی هم معتقدند مستقل هستند. اما صرفا 
افراد هستند که در این زمینه تاثیرگذار عمل می کند و گرنه واقعا جریان اصلاح طلب، 
اصول گرا و مستقلین وجود ندارد.اکرمی با اشاره در پیش رو بودن انتخابات اسفند ۹8 
اظهار کرد: در انتخابات آتی هم اولا در کشور شهرهایی داریم که تک نماینده هستند 
و شهرهای بیش از دو نماینده ندارند که در این مناطق که عمده حوزه های انتخابیه را 
تشکیل می دهند جریان ها نیستند پیام های سیاسی چندان مطرح نیستند، بلکه رقابت 
بین اقوام و قومیت هاست.وی تاکید کرد: بعد از آن می ماند شهرهای بزرگ که 5 تا ۳۰ 
نماینده دارند که در آن مناطق نیز می توان از تاثیر جریان های سیاسی سخن گفت، اما 
قاطبه حوزه های انتخابیه در مجلس چون تک نماینده یا دارای دو نماینده است و بیشتر 
مسائل خود آن حوزه انتخابیه در گزینش افراد اهمیت دارد، نمی تواند جناح بندی های 

سیاسی را در آن جا خیلی جدی گرفت.

نماینده سابق مجلس شورای اسلامی 
گفت: در دولت احمدی نژاد شاهد حضور 
دکتر وحیدی دستجردی به عنوان یک 
وزیر زن در دولت بودیم که اتفاقا عملکرد 
او کارنامه درخشان و ماندگاری از حضور 
زنان در کابینه است، اما متاسفانه وجود 
سقف های شیشه ای و عدم باور بحث 
حضور زنان باعث شده است تا دیگر این 
مسئله تکرار نشود. »فائزه هاشمی«، روز سه 
شنبه در نشست خبری مطالبه گری برای 
انتخاب وزیر زن، گزینه زنان اصلاح طلب 
برای وزارت آموزش وپروش، که در دفتر 
اظهار  شد،  برگزار  انقلاب  معارف  نشر 
داشت:مطالبه وزیر زن برای وزارت آموزش 

و پرورش به این علت است که احتمال 
معرفی سید جواد حسینی، سرپرست فعلی 
برای وزارت منتفی هست.وی افزود: یکی از 
شاخص های توسعه یافتگی کشورها میزان 
فعالیت زنان در عرصه های مختلف است 
که پست های مدیریتی یکی از مهمترین 
آنهاست.این فعال سیاسی افزود: هر چند 
در دولت احمدی نژاد شاهد حضور دکتر 
وحیدی دستجردی به عنوان یک وزیر زن 
در دولت بودیم که اتفاقا عملکرد او کارنامه 
درخشان و ماندگاری از حضور زنان در 
کابینه است، اما متاسفانه وجود سقف های 
شیشه ای و عدم باور به حضور زنان باعث 

شده است تا دیگر این مسئله تکرار نشود.

هاشمی با اشاره به بیانیه ۱۷5 نماینده 
مجلس دهم  در ابتدای دولت دوازدهم 
مبنی بر لزوم معرفی وزیر زن گفت: برخی 
به زنان انتقاد می کنند که شما زنان وحدت 
و انسجام در معرفی گزینه ندارید. در حالی 
که به نظر ما همانطور که معرفی چند 
از میان مردان برای تصدی یک  گزینه 
جایگاه امری طبیعی است، این امر در میان 

زنان هم طبیعی و نشانه پویایی است.
زنان  گزینه  که  امروز  افزود:  وی 
اصلاح طلب برای وزارت آموزش و پرورش 
برخی  هست،  سعیدی  فاطمه  خانم 
تشکل های اصولگرا نیز گزینه خانم دیگری 
را برای این وزارتخانه معرفی کرده اند، که ما 

از این مسئله استقبال می کنیم.هاشمی با 
اشاره به اتکای برخی افراد به مخالفت دین با 
مدیریت زنان گفت: در قرآن ما تمجید از دو 
پادشاه یا سلطان را داریم که یک ذوالقرنین 
است و دیگری بلقیس. این امر نشان دهنده 
تایید قرآن بر توان مدیریتی زنان و تشویق 
به آن است.این فعال سیاسی اصلاح طلب، 
آموزش و پرورش را مجموعه ای دارای 
ماهیت زنانه توصیف کرد که زنان قطعا 
می توانند موفق تر از مردان در آن مدیریت 
کنند و افزود: حتی بسیاری از مردان هم 
به این مسئله معترف هستند که سلامت، 
انگیزه و مدیریت زنان در بسیاری از مواقع از 

مردان بهتر است.

فائزه هاشمی در نشست خبری مطالبه گری برای انتخاب وزیر زن مطرح کرد؛

کارنامه وزارت تنها وزیر زن بعد انقلاب درخشان و ماندگار است

رئیس قوه قضاییه با تاکید بر ضرورت 
تحول سازمان قضایی کشور منطبق با 
الگوی اسلامی - ایرانی پیشرفت که مورد 
از  دارد،  قرار  انقلاب  معظم  رهبر  تاکید 
جلسات  برخی  که  خواست  صداوسیما 
هیات عمومی دیوان عالی کشور را برای 
اطلاع مردم و صاحبنظران از آرای وحدت 

رویه پخش کند.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه 
هیات عمومی دیوان عالی کشور، مباحث 
این جلسات را به عنوان یک دکترین، قابل 
توجه دانست و تصریح کرد: باید ظرفیت 
دیوان عالی کشور احیا و به اجرای صحیح 
امور  جریان  حسن  و  محاکم  در  قانون 
کمک کند.رئیس قوه قضاییه با تاکید بر 
ضرورت اثربخش ساختن ساز و کارهای 
نظارتی دیوان عالی کشور، افزود: آیین نامه 
مشخص، مصوب و کارآمدی برای جلسات 
هیات عمومی دیوان عالی کشور باید تهیه 
شود.آیت الله رئیسی در بخش دیگری 
از سخنان خود با تاکید بر لزوم موضوع 
شناسی و واژه شناسی توسط قضات، این 
از پشتوانه های مهم کار قضایی  امر را 
دانست و اظهار کرد: داشتن اتاق فکر برای 
بهره مندی از نظرات حقوقی و مدیریتی 
بسیار موثر است که به همین منظور در 
معاونت حقوقی قوه قضاییه کارگروه های 
حقوقی و قضایی را افزایش داده ایم و عمده 
اعضای آنها نیز قضات مجربی هستند که 

سوابق مدیریتی نیز دارند.

رئیس قوه قضاییه در ادامه با تاکید بر 
ضرورت جزم علمی، عزم عملی و هزم 
کرد:  امور، خاطرنشان  در  دوراندیشی  و 
تغییرات و تحول در سازمان قضایی کشور 
و طراحی یک قالب متناسب و منطبق با 
الگوی اسلامی - ایرانی پیشرفت که همواره 
مورد تاکید مقام معظم رهبری بوده است، 
برای رسیدن به تراز قضای اسلامی و قضای 
ضروری  بسیار  امری  )ع(  امیرالمومنین 
است.آیت الله رئیسی در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به تلاش هر سه 
قوه در جهت تنقیح قوانین، این امر را برای 
تقارب آرا بسیار ضروری دانست و تصریح 
قضات  برای  کارآموزی  و  کارورزی  کرد: 
اهمیت زیادی دارد زیرا مهارت داشتن، غیر 
از دانش است. مهارت یابی نیازمند نوعی 
ورزیدگی است که باید در میدان کار اتفاق 

بیفتد.رئیس قوه قضاییه همچنین با اشاره 
به پرونده های موضوع ماده ۴۷۷ قانون 
آیین دادرسی کیفری، از قضات دیوان عالی 
خواست که با یک کار جهادی، رسیدگی 
به این پرونده ها را روزآمد کنند و با تاکید 
بر لزوم بازنگاه در نوع اعاده دادرسی در 
قوانین اظهار کرد: اعاده دادرسی از حقوق 
اصحاب دعوا و برای تضمین حقوق مردم 
است اما باید ضابطه و حد یقف داشته باشد. 
بر همین اساس اخیرا کمیسیون حقوقی و 
قضایی مجلس که اعضای آن عمدتا روحیه 
و انگیزه کمک به دستگاه قضایی را دارند، 
موضوع اعاده دادرسی و ماده ۴۷۷ را به 
عنوان بسته کامل مورد بررسی قرار داده 
اند. دیوان عالی هم در قالب یک کارگروه 
می تواند روی این موضوع کار کند تا ما کار 
کارشناسی متقنی را از طریق دیوان در این 

زمینه دنبال کنیم.
آیت الله رئیسی با اشاره به ضرورت 
رعایت شان و منزلت قضایی، فصل کرامت 
قاضی در دستورالعمل کرامت را در دست 
تهیه اعلام کرد و گفت: از نظر ما باید دست 
قاضی شجاع نفوذناپذیر که فقط خدا و 
قانون را می بیند و بدون توجه به اصحاب 
ثروت و قدرت بر مبنای حق و عدل رای 
می دهد، در مقابل همه مردم بالا برد و او را 
مورد تشویق قرار داد. این قضات به عنوان 
چهره های ماندگاری که عدالت را نهادینه 

می کنند باید به مردم معرفی شوند.
رئیس قوه قضاییه در ادامه با تاکید بر 
لزوم ارائه پیشنهادات لازم از سوی دیوان 
عالی کشور برای اصلاح نواقص ساختاری 
خاطرنشان  محاکم،  آرای  در  رفتاری  یا 
کرد: تمام تلاش ما آن است که شخص 
قاضی محترم که محور دستگاه قضایی 
است، از هر جهت تامین شود.آیت الله 
رئیسی همچنین از صداوسیما خواست که 
برخی جلسات هیات عمومی دیوان عالی 
کشور را برای اطلاع مردم و صاحبنظران از 
آرای وحدت رویه به ویژه از شبکه چهارم 
سیما که عمده برنامه های آن علمی و 
کارشناسی است، پخش کند.براساس این 
گزارش، در پایان این نشست از چهارتن 
از قضات دیوان عالی کشور که 58 سال 
سابقه کار قضایی دارند، با حضور رئیس 
قوه قضاییه، رئیس دیوان عالی کشور و 

دادستان کل کشور تقدیر به عمل آمد.

رئیس قوه قضاییه: 

قاضی باید از هر جهت تامین باشد
اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: روابط 
کشورهای حاشیه خلیج فارس با جمهوری اسلامی ایران رو به بهبود می باشد. 

حجت الاسلام و المسلمین مجتبی ذوالنوری  عصر سه شنبه در جمع خبرنگاران به 
سفر هیات سیاسی و تجاری امارات به ایران  اشاره کرد و افزود: کشورهای حاشیه خلیج 
فارس به این نتیجه رسیده اند که در صورت بروز هرگونه درگیری و جنگی در منطقه 

بازنده اصلی آنها هستند سرمایه های متراکم شده در این کشورها  خارج خواهد شد.
وی اضافه کرد: کشور عربستان و امارات در ماه های اخیر پیغام های مثبتی مبنی بر  
بهبود روابط انجام داده اند که در این زمینه اقدامات کشور امارات متحده عربی پررنگ تر از 
عربستان سعودی بوده است.ذوالنوری گفت:  جهت گیری و برخوردهای کشور عربستان 
سعودی در رابطه با ایران نیز در ماه های اخیر نسبت به گذشته مطلوب تر شده که شکل 
برخورد با حجاج ایرانی از نمونه های بارز آن است.وی درادامه  سخنانش با موثر دانستن 
دیدار اخیر خود با سفیر انگلیس در تهران بیان کرد:سفیر انگلیس در این دیدار قول 
مساعد مبنی بر انعکاس و پیگیری دغدغه های طرف ایرانی را به مسئولان کشورش را 
داده است. این قبیل دیدارها در چهارچوب خطوط قرمز نظام و منافع ملی انجام می شود، 

دیدار با سفیر انگلیس بعد از دو هفته انتظار نماینده انگلیس انجام شد.
وی گفت: در تمام دنیا بعد از رئیس پارلمان، مهمترین و حساس ترین جایگاه 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی است که از نظر اهمیت و تاثیرگذاری نقش 
ویژه ای دارد.ذوالنوری اضافه کرد:  انگلیسی ها درخواست کرده بودند که این دیدار رسانه 
ای نشود اما ۲ ساعت بعد از جلسه، دیدار رسانه ای شد که علت آن نیز کوتاهی از جانب 

وزارت خارجه و همچنین توئیت سفیربوده است.

وی تصریح کرد: انگلیسی ها بعدا مدعی شدند که منظور از عدم رسانه ای شدن این 
دیدار عدم انتشار محتوای دیدار بود، عکس این دیدار به صورت ناگهانی و توسط گوشی 
تلفن همراه سفیر انگلیس گرفته شد.نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: 
در این دیدار موضوعات مختلفی مانند برجام، مساله هسته ای، توان موشکی و به ویژه 

توقیف کشتی های دو طرف مورد بررسی قرار گرفت.
وی تاکید کرد: دیدار فوق  از موضع انفعال صورت نگرفته بود و موضع گیری ها و 

درخواست های ایران نیز در این جلسه تهاجمی و برمبنای منافع ملی بود.
ذوالنوری گفت: کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی از آنجایی که نمایندگی 

عموم مردم را عهده دار است، برخی از ملاحظات و محدودیت های دولت را ندارد.
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در بخش دیگری از سخنانش 
گفت: عدم شفافیت و فساد از دلایل اصلی مشکلات معیشتی و اقتصادی است، احساس 

و بار روانی فساد در کشور بسیار بیشتر از واقعیت بیرونی آن در جامعه است.
وی اضافه کرد: برای عملیاتی شدن شفافیت و جلوگیری از فساد، باید سامانه ای در 
کشور راه اندازی شده و تمام دارایی های افراد اعم از منقول و غیرمنقول در آن ثبت شود.

وی افزود: این سامانه به مثابه یک اتاق شیشه ای باید وضعیت تمام دارایی شخص 
مسئول و اطرافیان آن را به صورت شفاف نشان دهد.

ذوالنوری گفت: این سامانه باید در رابطه با عموم مردم به صورت امینانه برخورد کرده 
و در صورتی که منشا دارایی غیرمشروع باشد باید توسط قوه قضائیه با آن برخورد کند.

وی ادامه داد: درحال حاضر قوه قضائیه با طرح»از کجا آورده ای « موافق بوده اما در 
بدنه دولت و مجلس شورای اسلامی عده ای با آن موافق و عده ای نیز مخالف آن هستند.

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس:

روابط کشورهای حاشیه خلیج فارس با ایران رو به بهبود است 

رئیس فراکسیون امید با اشاره به جنگ تمام عیار 
اقتصادی و نیز تلاش عده ای برای ناامید کردن مردم گفت: 
وضعیتی که کشور در ماه های گذشته داشت می توانست 
به بحران تبدیل شود اما با تدبیر رهبر معظم انقلاب و تلاش 
مسئولان و صبر و شکیبایی مردم، کشور شرایط بحرانی را 
پشت سر گذاشت البته هنوز مردم با مشکلات زیادی دست 
و پنجه نرم می کنند و باید همه در برابر این جنگ تمام 
عیار اقتصادی با وحدت، تدبیر، عقلانیت و صبر و بردباری 

ایستادگی کنیم.
محمدرضا عارف در جلسه مشترک با رییس و تعدادی 
از اعضای شورای استان تهران  با یاددآوری ۱۴ مرداد سالروز 
صدور فرمان مشروطیت و با بیان اینکه مشروطیت شروع 
مردم سالاری بود و امیدواریم مردم سالاری با تمامی ابزار 
و لوازمش در کشور ما جای خودش را پیدا کند، گفت: 
شوراها یکی از اصول مترقی قانون اساسی است و مرحوم 
طالقانی برای حاکمیت شوراها تلاش زیادی انجام داد و 
دولت اصلاحات افتخار این را داشت که تثبیت شوراها را 
محقق سازد و طبیعتا در آن زمان در این رابطه مخالفینی 
داشتیم. اما در دهه پنجم انقلاب به نظر من هیچ راهی جز 

حاکمیت شوراها نداریم.
رییس مجمع نمایندگان تهران ادامه داد: به نظر می رسد 
طعم تصدی گری به مذاق دستگاه های اجرایی خوش آمده 
و اکنون یکی از مهمترین موانع فعالیت شوراها دولتی ها 
هستند.وی با تاکید بر اینکه خروجی دولت متورم و  فربه، 
ناکارآمدی است، گفت: دولت باید با حداکثر چند صد هزار 
نفر اداره شود و نقش سیاستگذاری را ایفا کند. باید همه 
امور را به شوراها واگذار کنیم. البته در این راستا هم قوانین 
باید بازبینی شود و هم اعضای شوراها ظرفیت پذیرش این 

مسئولیت را داشته باشند.
انجام  در  نباید  اعضای شوراها  اینکه  بیان  با  عارف 

وظایف شان، خود را با نماینده مجلس مقایسه کنند، افزود: 
اعضای شوراها نباید نهاد شورا را تبدیل به نهاد سیاسی 
کنند. شورا یک نهاد خدماتی است . اگر اعضای شوراها می 
خواهند فعالیت سیاسی کنند، باید از طریق حزب خود وارد 

شوند اما در شورا نماینده همه مردم هستند.
رییس مجمع نمایندگان تهران در مجلس شورای 
در جلسات مشترک مجمع  باید  کرد:  تاکید  اسلامی 
نمایندگان استان تهران و شورای استان مسائل استان 
تهران را بررسی کنیم. پیشنهادم این است که چند محور 
را مشخص کنیم و در شهریور ماه یک جلسه مشترک در 
این راستا داشته باشیم. به خصوص بحث بودجه باید در یک 
جلسه ویژه بررسی شود. اکنون مجمع نمایندگان تهران و 
شورای استان به صورت موازی حرکت می کنند که این 

درست نیست؛ با این روند به نتیجه نمی رسیم.
عارف با بیان اینکه برخی مسائل باید در قالب یک 
کارگروه با حضور مقامات استان بررسی شود، عنوان کرد: 
ضرورت دارد موانعی را که بر سر راه مسائلی مثل اشتغال 

است، برطرف کنیم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: سه لایحه 
جزو تعهدات ما به شوراها بود که نتوانستیم آنها را به خوبی 
پیگیری کنیم. یکی از این لوایح بحث خدمات یکپارچه 
شهری بود که من موضع خود را نسبت به دولت مطرح 
کردم و گفتم از دولت خروجی قابل توجهی به دست 
نمی آید و امور دولتی باید به شوراها واگذار شوند. در همین 
راستا به عنوان مثال واگذاری کتابخانه ها را شروع کردیم 
که البته نظر شوراها این بود که این بخش درآمدزا نیست؛ 
بلکه هزینه ساز است.رییس مجمع نمایندگان تهران با اشاره 
به اینکه در حوزه درآمد پایدار شهری لایحه دولت لایحه 
خوبی است، گفت: لایحه مالیات بر ارزش افزوده  هم ایراداتی 
داشت و رییس شورای عالی استان ها این ایرادات را مطرح 

کردند. در لایحه مالیات بر ارزش افزوده هنوز ایراداتی دارد 
که باید برطرف شود.باید زمینه مشارکت مردم در انتخابات 
مجلس یازدهم را ایجاد کنیم عارف با بیان اینکه  استان 
تهران مشکلات زیادی دارد و از پیگیری این مشکلات 
غفلت شده است،گفت: در استان تهران تراکم دانش اموزی 
در کلاس های درس بسیار بالاست و ما در این حوزه با 

کمبودهای جدی مواجه هستیم.
وی با اشاره به مهاجر پذیر بودن استان های  تهران و البرز 
اظهار داشت: سالانه حدود۲۰۰ هزار نفر به جمعیت استان 
البرز اضافه می شود و این آمار در تهران دست کم به بیش 
از ۲۰۰ هزار نفر می رسد. بیمارستان های تهران مرجع همه 
بیماران در ایران است؛ ولی آیا منطقه غرب تهران می تواند 
خدمات درمانی خوبی به مردم ارائه دهد؟ مرکزیت  کشور در 
حوزه بیمارستان به تهران داده شده اما منافع این مرکزیت 
چیست؟عارف با اشاره به انتخابات شورایاری ها که به تازگی 
برگزار شد و با تقدیر از  برگزار کنندگان این انتخابات، گفت:  
کشور در مقطع فعلی شرایط خاصی دارد. از یک سو جنگ 
تمام عیار اقتصادی و از طرف دیگر تلاش برنامه ریزی شده 
برای ناامید کردن مردم. با این وجود انتخابات شورایاری ها 
به خوبی برگزار شد. امیدواریم در انتخابات اسفند ماه هم 

مشارکت بالایی را شاهد باشیم.
زمینه  باید  افزود:  تهران  نمایندگان  مجمع  رییس 
مشارکت مردم در انتخابات مجلس یازدهم را ایجاد کنیم. 
وضعیتی که کشور در ماه های گذشته داشت می توانست 
برای کشور ایجاد بحران کند اما با تدبیر رهبر معظم انقلاب 
و تلاش مسئولان  و صبر و شکیبایی مردم ،کشور شرایط 
بحرانی را پشت سر گذاشت البته هنوز مردم با مشکلات 
زیادی دست و پنجه نرم می کنند و باید همه در برابر این 
جنگ تمام عیار اقتصادی با وحدت، تدبیر، عقلانیت و صبر 

و بردباری ایستادگی کنیم.

محمدرضاعارف: 

وضعیت کشور در ماه های گذشته می توانست به بحران تبدیل شود

وزیر اطلاعات گفت: این وزارتخانه برای مردم ایران 
اسلامی امنیت آور و برای دشمنان نظام اسلامی رعب آور 

است.
حجت الاسلام سید محمود علوی در همایش ائمه 
جمعه استان اصفهان، اقدامات تأمین امنیت را تعطیل 
بردار ندانست و گفت: سربازان گمنام امام زمان)عج( در 
عرصه های مختلف به توفیقات خوبی رسیدند که بیان آن 
خوشحال کننده است و در مناسبت های مختلف به تصمیم 
سازان نظام ارائه می شود.وزیر اطلاعات افزود: حکومت برای 
مردم تشکیل می شود و باید بر اساس فرهنگ اسلامی،  
امنیت، عدالت، کرامت، معیشت و حرمت برای همه آحاد 

جامعه تأمین شود بنابراین سرلوحه اقدامات وزارت اطلاعات 
از همان ابتدا تا کنون سه اصل شرع، قانون و اخلاق قرار 
گرفته است.علوی گفت: در فعالیت های اطلاعاتی کار باید 
در چارچوب شرع باشد و این گونه عمل کردن موجبات 
آسیب را فراهم نمی کند و آمیختن اقدامات اطلاعاتی با 

اخلاق پیش برنده کارهاست.
وزیر اطلاعات آینده پژوهی و پیشگیری از بحران و 
جلوگیری از تبدیل بحران ها به مسائل اجتماعی و سیاسی 
و اطلاع رسانی به مسئولان را مهم ترین وظایف سربازان 
گمنام امام زمان)عج( دانست و افزود: اسم وزارت اطلاعات 
برای خودی ها رعب آور نیست بلکه تروریست ها و دشمنان 

باید از هیمنه سربازان گمنام امام زمان)عج( بترسند.
علوی با اشاره به نمونه هایی از اقدامات و موفقیت های 
وزارت اطلاعات گفت: بسیاری از مأموریت های وزارت 
اطلاعات قابل بیان نیست اما به صورت حرفه ای متقن و 

مستند انجام می شود.
وزیر اطلاعات اقدامات دانش پایه اطلاعاتی، تقویت 
امکانات فنی و عملیاتی، افزایش دانش آموختگان دانشگاه 
تخصصی را از جمله فعالیت های انجام شده در دولت 
یازدهم و دوازدهم بیان کرد و گفت: اکنون وزارت اطلاعات 
در بین سرویس های اطلاعاتی جهان در جایگاه ممتاز قرار 

دارد.

حجت الاسلام سید محمود علوی :

وزارت اطلاعات برای خودی ها امنیت آور و برای دشمنان رعب آور است

مصطفی داننده

کوروش احمدی



3 چهار شنبه -شانزدهم مرداد ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4858
علمی و سلامت 

راهی برای کاهش وزن: 

رژیم غذایی یا ورزش؟!

پس از یک هفته پرخوری نباید انتظار داشته باشید که کالری های مصرفی اضافه را با 
انجام ورزش در آخر هفته بسوزانید. در واقع، شما نمی توانید یک رژیم غذایی ضعیف را با 

انجام ورزش جبران کنید.
بارها و بارها شنیده اید که رژیم غذایی و ورزش عوامل کلیدی برای دستیابی به وزن سالم 
و حفظ آن هستند. اگرچه معلوم شده است که یکی از آنها نقش مهم تری نسبت به دیگری 

در این زمینه دارد.
اگر قصد دارید وزن خود را کاهش دهید، تمرکز بر غذا بهترین انتخاب شما خواهد بود.

بنابر گزارشی که در نشریه Systematic Reviews منتشر شده است، به رغم تمام تلاش 
هایی که افراد در باشگاه انجام می دادند، مشخص شد افرادی که در رژیم غذایی خود 
تغییراتی ایجاد می کنند، نسبت به افرادی که تنها فعالیت بدنی خود را افزایش می دهند، 

وزن بیشتری کم می کنند.
همچنین، در مطالعه ای دیگر که در نشریه PeerJ منتشر شد، مشخص شد که طی بازه 
زمانی سه ساله این مطالعه، افرادی که 30 دقیقه یا بیشتر در روز فعالیت بدنی داشتند، نرخ 
افزایش وزن بیشتر نسبت به آنهایی که کمتر ورزش می کردند، اما تغییراتی سالم در رژیم 
غذایی خود ایجاد کرده بودند را تجربه کردند. اما چرا انجام تمرینات ورزشی در باشگاه آن 

ماشین کاهش وزن معجزه آسایی نیست که انتظار داشتیم؟
اساسا، پرهیز از دریافت کالری ها در وهله نخست ساده تر از سوزاندن آنها محسوب می 
شود. سوزاندن 100 کالری دریافتی از یک کلوچه شاید چندان سخت به نظر نرسد، اما 
برای سوزاندن 1,200 کالری که از مصرف یک همبرگر و سیب زمینی سرخ کرده دریافت 

کرده اید به چند ساعت فعالیت بدنی در باشگاه نیاز دارد.
در همین راستا، پس از یک هفته پرخوری نباید انتظار داشته باشید که کالری های 
مصرفی اضافه را با انجام ورزش در آخر هفته بسوزانید. در واقع، شما نمی توانید یک رژیم 

غذایی ضعیف را با انجام ورزش جبران کنید.
اگر به اندازه هر پرس از غذای خود توجه نداشته باشید، حتی ممکن است پس از آغاز 
یک روتین ورزشی جدید بیشتر غذا بخورید. نه تنها اشتهای شما به طور طبیعی به واسطه 
انرژی سوزی افزایش می یابد، بلکه ممکن است انتخاب های غذایی سالم کمتری نیز انجام 

دهید.
حدود 30 دقیقه فعالیت روی تردمیل ممکن است به سوزاندن 300 کالری منتج شود، 
اما تنها یک برش کیک می تواند تمام تلاش های شما را بی اثر کند. این نسبت انرژی به 
کالری می تواند تا حدی توانایی شما برای کاهش چربی شکم بدون انجام حتی یک حرکت 

کرانچ را توضیح دهد.
شاید شنیده باشید که عضله سنگین تر از چربی است. این مساله درست است، اما نباید 
به معنای آن باشد که ادعا کنید افزایش وزن شما با حجم عضلات شما در ارتباط است. در 
واقع، این نباید بهانه ای برای افزایش وزن باشد. اگر تمرینات ورزشی شما موجب دسیتیابی 

به نتایج دلخواه نمی شود، احتمالا رژیم غذایی شما مقصر اصلی در این زمینه است.
بیشترین فواید از رژیم غذایی و ورزش به همراه هم ناشی می شود

بررسی  یک  نروید.  باشگاه  به  دیگر  که  نیست  آن  معنای  به  شد  گفته  تاکنون  آنچه 
سیستماتیک که شامل چندین مطالعه می شد، نشان داد که رژیم غذایی در کنار ورزش 
درصد موفقیت کاهش وزن را نسبت به رژیم غذایی یا ورزش به تنهایی افزایش می دهد. 
این بررسی نشان داد که تمرکز بر هر دو مورد به نتایج بلند مدت بهتر یا دنبال کردن عادات 

سالم منجر می شود.  
مطالعه ای دیگر نیز نشان داد تقریبا 40 درصد افرادی که کاهش وزن خود را پس از چهار 

سال مدیریت کرده بودند، همچنان 150 دقیقه ورزش در هفته انجام می دادند.
افزون بر این، انجام ورزش تنها به کالری سوزی و ساخت عضله منجر نمی شود، بلکه 
ترشح اندورفین ها در بدن را نیز تقویت می کند. این شرایط به شکل گیری احساس بهتر در 

فرد و دیدگاه مثبت یا رضایت از تحقق هدف منتج می شود.
زمانی که نیروهای رژیم غذایی و ورزش را با هم ترکیب می کنید، این شرایط به تقویت 

کاهش وزن و حفظ وزن سالم کمک می کند.
زمانی که دلایل انجام ورزش مد نظر قرار می گیرند، حفظ وزن سالم تنها نقطه آغاز است. 
فعالیت بدنی با انواع مختلف فواید سلامت دیگر از سلامت قلب و عملکرد سیستم ایمنی تا 

سلامت روانی و بهبود خواب پیوند خورده است.
بی تردید، ایجاد تغییر در رژیم غذایی اقدامی ارزشمند است که می توانید برای حرکت 
در مسیر کاهش وزن مد نظر قرار دهید، اما برای کسب بیشترین فواید و سالم ترین زندگی 

ترکیب آن با ورزش فوق العاده خواهد بود.

9 نشانه یک عفونت چشمی خطرناک
یکی از دلایل شایع عفونت های چشم استفاده از لنزهای تماسی آلوده است. اگر لنزهای 
تماسی یا قاب آنها به باکتری آلوده باشند، این میکروب های مضر به محض تماس لنز با 

چشم در آن پخش می شوند.
عفونت چشم زمانی رخ می دهد که میکروارگانیسم ها - باکتری ها، ویروس ها یا قارچ ها 

- به بخشی از چشم یا محیط اطراف آن حمله می کنند.
و مسری  نوع عفونت چشم محسوب شده  ورم ملتحمه شایع ترین  یا  چشم صورتی 
نیز است. در شرایطی که برخی عفونت های چشم، مانند ورم ملتحمه، می توانند بدون 
دخالتی خاص و به خودی خود بهبود یابند، برخی موارد دیگر می توانند موجب آسیب 

دائمی شده و نیازمند درمان فوری هستند.
عفونت های چشم شایع

چشم صورتی یا ورم ملتحمه به التهاب یا عفونت ملتحمه، غشا شفاف در امتداد پلک 
چشم، گفته می شود. بیشتر موارد این شرایط منشا ویروسی دارند و به خودی خود بهبود 
می یابند. اما اگر عفونت منشا باکتریایی داشته باشد، بیمار باید از قطره های چشم آنتی 
بیوتیک برای درمان استفاده کند. قرمزی، خشکی و ترشح از چشم از جمله علائم چشم 

صورتی هستند.
بلفاریت به التهاب پلک چشم گفته می شود که می تواند به واسطه یک عفونت باکتریایی 
شکل بگیرد. در شرایطی که بلفاریت بر بینایی تاثیر نمی گذارد، اما شرایطی ناراحت کننده 

و آزاردهنده است.
ایریتیس یا ورم عنبیه به التهاب عنبیه یا بخش رنگی چشم گفته می شود. این شرایط می 

تواند به واسطه ویروس زونا شکل بگیرد.
کراتیت به التهاب قرنیه، بخش شفافی که مردمک و عنبیه را پوشش می دهد، گفته می 
شود. کراتیت عفونی می تواند به واسطه باکتری ها، ویروس ها، انگل ها و قارچ ها شکل 
بگیرد. کراتیت شرایطی قابل درمان است، اما در صورت عدم درمان می تواند موجب 

اختلال دائمی در بینایی شود.
اندوفتالمیتیس به عفونت درون چشم گفته می شود که موجب التهاب در بخش سفید 
چشم می شود. اندوفتالمیتیس عفونی یک وضعیت اضطراری است و برای درمان آن 

ممکن است به انجام عمل جراحی فوری نیاز باشد.
عفونت چشم چگونه شکل می گیرد؟

یکی از دلایل شایع عفونت های چشم استفاده از لنزهای تماسی آلوده است. اگر لنزهای 
تماسی یا قاب آنها به باکتری آلوده باشند، این میکروب های مضر به محض تماس لنز با 
چشم در آن پخش می شوند. استفاده بیش از حد و طولانی مدت از لنزهای تماسی نیز می 

تواند عامل ابتلا به عفونت باشد که بروز التهاب و فعالیت باکتری ها را در پی دارد.
تماس با آب آلوده نیز از دیگر دلایل شایع تجربه یک عفونت چشم است. این می تواند 
شامل آب استخر، دوش، یا آب شستشوی لنزهای تماسی باشد. ابتلا به یک عفونت چشم 

واگیردار، مانند ورم ملتحمه، نیز می تواند به واسطه تماس با فرد مبتلا به عفونت رخ دهد.
علائم یک عفونت چشم

از جمله علائم عفونت چشم می توان به موارد زیر اشاره کرد: - آبریزش یا خشکی - 
ترشحات - قرمزی و تورم - خارش - سوزش - درد - حساسیت به نور - تاری دید یا کاهش 

قدرت بینایی )وضعیت اضطراری( - کدر شدن قرنیه )وضعیت اضطراری(
چه کسانی بیشتر مستعد ابتلا به عفونت چشم هستند؟

افرادی با سیستم ایمنی ضعیف در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به هر گونه عفونت، از 
جمله عفونت های چشم قرار دارند. همچنین، پژوهش ها نشان داده اند که افراد سیگاری 
در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به یک عفونت چشم قرار دارند. استفاده از لنزهای 
تماسی می تواند خطر ابتلا به یک عفونت چشم را افزایش دهد. لنزهای تماسی یکی از 
دلایل شایع قرمزی چشم هستند. برای کاهش خطر، هرگز با لنزهای تماسی نخوابید و آنها 
را به همراه قاب نگهداری به طور منظم بشویید. افرادی که برخی آسیب دیدگی های چشم 

را تجربه کرده اند نیز در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به یک عفونت چشم قرار دارند.
عفونت چشم چگونه درمان می شود؟

روش درمان به نوع عفونت بستگی دارد. اگر به ورم ملتحمه مبتلا هستید، نیازی نیست 
شتابزده عمل کنید چون در بیشتر موارد این عفونت بی نیاز از دخالتی خاص بهبود می 
باید. اگر نیازمند استفاده از یک آنتی بیوتیک موضعی هستید، دارو به شکل قطره یا پماد 
به طور مستقیم روی چشم استفاده خواهد شد. گاهی اوقات به مصرف یک آنتی بیوتیک 
خوراکی نیز نیاز است. همچنین، پزشک شما ممکن است قطره های چشم استروئیدی را 
برای کمک به کاهش التهاب تجویز کند. بدون در نظر گرفتن نوع عفونت چشم که به آن 
مبتلا هستید، پزشک احتمالا از شما می خواهد برای مدتی از لنزهای تماسی استفاده 

نکرده و به جای آن از عینک ضد عفونی شده استفاده کنید.

تعداد کسانی که به نوعی با مشکلات تیروئید درگیرند کم نیست. 
تیروئید این غده ی پروانه ای شکل کوچک که در قسمت وسط 
بالای گلو قرار دارد اگر درست عمل نکند منجر به مشکلاتی در 
سلامتی خواهد شد که تحریک پذیری، اضطراب، خستگی و 
بی حالی، ضعف عضلانی، کاهش یا افزایش وزن بی دلیل و حتی 

مشکلات بینایی تنها چند مورد از آن ها هستند.
اگر پزشک شما تشخیص داده باشد که دچار اختلال تیروئید 
هستید، چه پُرکاری تیروئید و چه کم کاری تیروئید، ممکن است 
کیفیت  بر  تنها  نه  که  باشید  داشته  نیز  خوابتان  در  اختلالاتی 
زندگی تان اثر می گذارد بلکه می تواند مشکل تیروئیدتان را تشدید 
هم بکند. در این مطلب به شما می گوییم تیروئید شما با خوابتان 

چه ارتباطی دارد و چه باید بکنید.
*ارتباط میان تیروئید و خواب که باید بدانید

اگر دچار کم کاری تیروئید باشید، فرایندهای بدنتان کُند صورت 
برای  و خستگی می شوید.  بی حالی  احتمالًا دچار  و  می گیرند 
افرادی که دچار چنین عارضه ای هستند حتی خواب هفت تا نه 
ساعته در شب نیز انگار نمی تواند احساس خستگی و بی انرژی 

بودن را رفع کند.
و اما اگر دچار پُرکاری تیروئید باشید هم به احتمال زیاد دچار 
رعشه و اضطراب هستید و از بی خوابی های شبانه رنج می برید. 
کمبود خواب می تواند به تیروئیدتان آسیب های بیشتری هم وارد 
کند. مثلًا مطالعه ای نشان داده که کمبود خواب می تواند همراه 
با کاهش نسبی اما قابل توجه در سطح TSH و T4 آزاد باشد که 
این آزمایش بیشتر در میان زنان دیده شد. طبق یافته های علمی، 
ارتباط میان تیروئید و خواب در میان زنان، قوی تر از این ارتباط در 

میان مردان است.
*چرا زنان بیشتر در معرض مشکلات خواب و تیروئید قرار 

دارند؟
آیا می دانستید که زنان حدود هفت برابر بیشتر از مردان ممکن 
است دچار مشکلات تیروئید شوند؟ بله واقعیت دارد. پژوهش ها نیز 
دریافته اند که زنان برای به خواب رفتن و در خواب ماندن بیشتر از 

مردان دچار مشکل می شوند، حتی اگر مشکلی در تیروئید خود 
نداشته باشند.

*ارتباط خواب با تیروئید دقیقاً چگونه است؟
مشکلات خواب مانند بی خوابی می تواند علت های گوناگونی 
و  به مری  مانند درد مزمن، ریفلاکس اسید معده  باشد  داشته 
اختلال خواب شود.  نیز می تواند سبب  تیروئید  اما  افسردگی. 
تیروئید مسئول تنظیم هورمون مهمی است که بدن را گرم نگه 

می دارد و کمک می کند ارگان ها عملکرد درستی داشته باشند.
*بی خوابی

طبق یافته ها، کمبود خواب سبب یک افزایش کوتاه مدت در 
هورمون تیروئید می شود اما اگر کمبود خواب حالت مزمن بگیرد، 
تیروئید می تواند به دلیل تحریک بیش از اندازه، از کنترل و تنظیم 

خارج شود و این تنها یکی از دلایل مهم بودن نقش خواب در 
سلامت تیروئید است.

افرادی که کیفیت خوابشان ضعیف است معمولًا زمان بیشتری 
در رختخواب می مانند. زود به رختخواب رفتن یا صبح زیاد در 
رختخواب ماندن می تواند باعث شود شب بعد، خوابیدن سخت 

شود.
اگر دچار مشکلی در تیروئیدتان هستید، وقت آن است که به 
خوابتان اهمیت بیشتری بدهید و راهکارهای طبیعی و مؤثر برای 
بهبود کیفیت خوابتان را امتحان کنید. اگر هم مشکل تیروئید 
ندارید اما می خواهید از آن جلوگیری کنید، باز هم باید به کیفیت 
خوابتان توجه کنید و هرگونه مشکل احتمالی در وضعیت و کیفیت 

خوابتان را رفع کنید.

*آپنه انسدادی خواب
معرض  در  بیشتر  هستند  تیروئید  کاری  کم  دچار  که  افرادی 
ابتلا به آپنه انسدادی خواب قرار دارند و چند عامل در این ارتباط 
دخیل اند که شامل تنفس می شوند، مثلًا کاهش توانایی در واکنش 
به تغییرات هورمونی در خون و حتی آسیب به عصب ها یا عضلات 
درگیر در تنفس. ضمناً کم کاری تیروئید ممکن است به واسطه ی 
بزرگ شدن زبان یا مزاحمت عضله ای که راه هوایی بالایی را کنترل 
می کند، منجر به آپنه انسدادی خواب شود. این را هم باید بدانید 
که بیماران دچار کم کاری تیروئید در معرض چاقی نیز قرار دارند 
که به خودی خود فاکتوری است که می تواند آپنه انسدادی خواب 

ایجاد کند.
*تعریق شبانه

فردی که دچار پُرکاری تیروئید است، به سختی می تواند دمای 
تعریق های شبانه  نتیجه مکرراً دچار  در  و  کند  تنظیم  را  بدنش 
می شود و این اتفاق می تواند خواب شب را با اختلال روبرو نماید. 

البته یائسگی نیز با تعرق های شبانه مرتبط است.
*بهترین راه حمایت از سلامت تیروئید

اگر متوجه شده اید که عملکرد تیروئیدتان مشکلی دارد و خوابتان 
هم تحت تأثیر قرار گرفته است، باید بدانید که راه حل مشکل شما 
چیزی فراتر از صرفاً بیشتر خوابیدن است. به جای اینکه فقط روی 
خوابتان تمرکز کنید، به توصیه ی کارشناسان باید رویکردی را در 
پیش بگیرید که با حمایت از عملکرد تیروئیدتان، کیفیت خوابتان 
نیز مستقیماً بالا برود. رویکرد درمانی مناسب شما چیزی است 
که تحت نظر پزشکتان صورت بگیرد و داروهایی که برایتان تجویز 
می شود را طبق دستور مصرف کنید. ضمناً، توجه به رژیم غذایی 
نیز راهکار بسیار مفید دیگری است که در اختیار دارید. غذاهایی 
که برای تیروئید شما خاصیت درمانگری دارند مانند سبزیجات 
برگ دار تیره و سالمون و مغزها و دانه ها را بیشتر مصرف کنید. 
ضمناً ورزش های آرامش بخشی مانند یوگا چند جلسه در هفته به 
جای انجام تمرینات پُرشدت هوازی، تأثیر بسیار مثبتی بر عملکرد 

تیروئید و کیفیت خوابتان خواهند داشت.

تاثیر متقابل اختلالات خواب و تیروئید بر هم

آنچه بیماران تیروئیدی باید در مورد خواب بدانند

 

گوگل استفاده از مواد بازیافتی را به اوج رساند
شرکت گوگل در راستای اهداف محیط زیستی خود استفاده از مواد بازیافتی را در 
ساخت محصولات به حداکثر رسانده است و می خواهد تا سال 2022 همه محصولات 

خود را بدون کربن عرضه کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از انگجت، گوگل به مدت سه سال است که سخت افزارهای 
مصرفی خود را مانند گوشی های هوشمند "پیکسل" و بلندگوهای هوشمند "گوگل هوم 
مینی" با نام تجاری "ساخته شده توسط گوگل" و کاملا از مواد بازیافتی تولید می کند و 

این کار را هر از گاهی در چند محصول دیگر کرده است.
اکنون گوگل آماده است تا در این راه ثابت قدم تر شود. گوگل می گوید از سال 2022، 
همه محصولات تولید شده توسط این شرکت با برند "ساخته شده توسط گوگل" از مواد 
بازیافت شده ساخته خواهد شد و تا سال 2020، صد درصد محصولاتی که به مشتریان 

ارائه می شود بدون کربن خواهند بود.
این کار در راستای تلاش های گوگل برای حفظ محیط زیست انجام می شود. این 
شرکت از سال 2017 تا 2018، میزان انتشار کربن در محصولات خود را 40 درصد 
کاهش داده است و "پروژه پاور")Power Project( گوگل تا سال 2023 یک میلیون 
دستگاه تنظیم دما را برای صرفه جویی در مصرف انرژی به خانواده های نیازمند اهدا 

خواهد کرد و بسیاری از محصولات گوگل از پلاستیک بازیافت شده ساخته می شوند.
البته انتقال به استفاده از مواد بازیافتی همیشه آسان نیست. گزارش شده است 
هنگامی که تیم سخت افزاری گوگل شروع به کار روی محصول جدیدی کرد که هنوز 
اعلام نشده است و اواخر امسال عرضه خواهد شد، تصمیم گرفت به جای پارچه پلی 
استر استاندارد صنعتی از مواد بطری های بازیافتی استفاده کند. طبق گزارش ها، دو 
سال طول کشید تا تیم سازنده از کارایی این مواد در طراحی و مطابقت الزامات تولیدی 

اطمینان حاصل کند.
اکنون گوگل موفق شده است همه تولیدات خود از این محصول گمنام را از مواد 
بازیافتی تولید کند. این چیزی است که ما احتمالا از اوایل سال 2022 در همه محصولات 

گوگل شاهد آن خواهیم بود.

 تماشای مستقیم تصاویر با استفاده از لنز 

محقق می شود؟
لنزهای چشمی هوشمند که بتوانند تصاویر را مستقیم روی چشم ها بتابانند به زودی 

به واقعیت تبدیل خواهند شد.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، شرکت "سامسونگ" پتنت جدیدی را در آمریکا 
ثبت کرده که مربوط به یک لنز تماسی هوشمند است که دارای دوربین مخفی خواهد بود 

تا بتواند ویدئو ضبط کند و عکس بگیرد.
در این پتنت آمده که لنزها مجهز به حسگرهای حرکتی هم خواهند بود. منظور از این 

حرکت، حرکات مختلف چشم مانند چشمک زدن و به بالا نگاه کردن است.
بر اساس جزئیات منتشر شده در این پتنت، این دستگاه مجهز به آنتن داخلی خواهد 

بود که قادر به دریافت دستورات است.
 )AR("در مقایسه با عینک های گوگل، این لنزهای تماسی برای فناوی "واقعیت افزوده

طراحی شده اند.
عینک های مجهز به فناوری واقعیت افزوده گوگل به نحوی است که اگر فرد به بالا یا 
پایین قاب عینک نگاه کند و یا اگر عینک لیز بخورد، قادر به استفاده از واقعیت افزوده 
نخواهد بود. ولی با استفاده از این لنزهای تماسی، واقعیت افزوده نمی تواند از دید کاربر 

خارج شود. 
دستیابی سامسونگ به ثبت این پتنت برای لنزهای تماسی واقعیت افزوده، یک نقطه 

عطف مهم در توسعه این فناوری است.
این پیشرفت، فرصت هایی باورنکردنی را در حوزه محاسبات، نقشه ها و سرگرمی ها 

ایجاد می کند. موضوعاتی که تاثیر شگرفی در تحول زندگی روزمره ما دارند.
این پتنت در سال 2015 میلادی ثبت شد ولی امتیاز رسمی آن ماه پیش صادر گردید.

توسعه  برای  کار  حال  در  اخیرا  آلمانی  پژوهشگران 
خالکوبی هوشمندی هستند که می تواند کاربر را از خطر 

احتمالی بیماری هایی مانند دیابت یا سرطان باخبر کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، خالکوبی یکی از 
کارهایی است که بسیاری از جوانان به آن علاقه مندند اما 
خالکوبی چندان بی ضرر و بی خطر هم نیست زیرا خالکوبی 
به دلیل شکستن سد دفاعی پوست می تواند سلامتی فرد 
را تهدید کند و فرد به بیماری هایی عفونی مبتلا شود و اگر 
وسایل خالکوبی نیز به خوبی ضدعفونی نشوند ممکن 
است باعث انتقال بیماری هایی همچون ایدز نیز شود اما به 
رغم این مشکلات اکنون پژوهشگران "دانشگاه فنی مونیخ" 
توسعه  حال  در   )Technical University of Munich(
خالکوبی هوشمندی هستند که می تواند به کاربر اطلاع 
دهد ایا در معرض خطر ابتلا به بیماری هایی مانند سرطان 

و دیابت قرار دارد یا خیر.
هوشمند  خالکوبی های  این  پژوهشگران  گفته  به 
می توانند بطور شبانه روزی بر وضعیت سلامتی فرد نظارت 
کنند و نکته جالب تر این است که این خالکوبی ها می توانند 
در صورت اختلال در عملکرد وضعیت سلامت فرد به او 

اطلاع دهند.
سکه  یک  از  بزرگتر  پیشرفته  خالکوبی های  این  اندازه 
پنج پنسی نیست و حاوی رنگ های شیمیایی است که به 

نشانگرهای زیستی در خون واکنش نشان می دهند.
نشانگر زیستی یا زیست نشانگر)Biomarker( عموماً 
به یک شاخص قابل سنجش از برخی حالت ها و شرایط 
بیولوژیک یا زیستی اشاره دارد. گاهی نیز به یک ماده که 
است،  زنده  ارگانیسم  یک  وجود  نشان دهنده  حضورش 

اشاره دارد.

بخش عمده ای از تحقیقات اولیه بر بیماری دیابت نوع 
یک متمرکز شده است که طی آن قند خون در بیمارانی که 
برای کنترل بیماری خود نیاز به تزریق انسولین روزانه دارند 
به میزان خطرناکی بالا یا پایین می آید. حدود 400 هزار نفر 
در انگلیس مبتلا به دیابت نوع یک هستند و می بایست 
از  خون  گرفتن  درناک  آزمایش های  روز  در  مرتبه  چند 
انگشت را انجام دهند تا میزان گلوکز خون خود را اندازه 
بگیرند. سایر بیماران مبتلا به دیابت نوع دو نیز در صورت 
حل نشدن مشکلات شان با داروهای خوراکی به مصرف 

انسولین نیاز دارند.
پژوهشگران امیدوارند بتوانند این خالکوبی های هوشمند 
را جایگزین آزمایشات دردناک گرفتن خون از انگشت کنند 
زیرا این خالکوبی ها بلافاصله پس از اینکه دریافتند سطح 
تغییر رنگ  یا کاهش است  افزایش  گلوکز کاربر در حال 

می دهند.
اگر رنگ خالکوبی نشان دهد که سطح گلوکز خون آنها 
پایین است کاربران می توانند تنقلات قندی یا شیرینی 
بخورند تا سطح آن را افزایش دهند و از ابتلا به هیپوگلیسِمی 
جلوگیری کنند. افراد می بایست قند خون بسیار پایین را 
جدی بگیرند زیرا قند خون بسیار پایین می تواند فرد را به 
اغما ببرد. هیپوگلیسِمی)hypoglycaemia( به افتِ قند 

خون گفته می شود.
عکس این موضوع نیز این است که کاربر هنگامی که 
دریافت میزان قند خونش بالا است پیش از آنکه بالاتر رود 
به خود انسولین تزریق و از ابتلا به هایپِرگلیسِمی جلوگیری 
کند. هایپِرگلیسِمی یا هیپِرگلیسِمی)hyperglycaemia( به 

افزایش قند خون گفته می شود.
پس از اینکه کاربر هایپِرگلیسِمی یا هیپوگلیسِمی خود 

را درمان کرد خالکوبی هوشمند به حالت عادی خود باز 
خواهد گشت. دکتر "علی یتیسن")Ali Yetisen(، مدرس 
دانشکده مهندسی شیمی "کالج سطنتی لندن" گفت: 
این خالکوبی ها می توانند روی ناحیه خاصی از بدن مانند 

بازوها که به راحتی قابل رویت است قرار گیرند.
طی این مطالعه پژوهشگران آزمایشاتی را بر روی پوست 
حیوانات انجام دادند تا ببینند آیا رنگ این خالکوبی ها در 

هنگام تغییر سطح گلوکز خون تغییر می کند یا خیر.
علاوه بر نکات مذکور خالکوبی هوشمند مذکور می تواند 
مشکل نارسایی تنفسی را نیز در افراد به خصوص افراد 

سیگاری شناسایی کند.
نمونه اولیه این خالکوبی میزان pH پوست را اندازه گیری 
می کند. تناسب pH بسیار مهم است زیرا با تناسب آن همه 
هورمون ها و آنزیم های بدن عملکرد صحیح دارند. ریه ها 
نقش مهمی در همگام سازی pH بدن دارند، بنابراین وجود 
هرگونه مشکل در ریه ها به سرعت در سایر قسمت های بدن 

مانند پوست ظاهر می شود.
خالکوبی  رنگ  تغییر  باعث   pH در  توجه  قابل  تغییر 
می شود و به بیمار این امکان را می دهد تا دریابند که دچار 
نارسایی تنفسی شده اند تا اگر لازم باشد با اورژانس تماس 

گرفته و بستری شوند.
طی این مطالعه پژوهشگران خالکوبی های هوشمند را بر 
روی پوست خوک ها قرار دادند. خالکوبی مذکور هنگامیکه 
pH بسیار قلیایی بود از رنگ زرد به رنگ آبی تغییر کرد و 
هنگامیکه pH بسیار اسیدی بود تصویر خالکوبی کاملا 

ناپدید شد.
خالکوبی های هوشمند با نظارت بر نحوه پاسخ بیماران 
به روش های درمانی می توانند انقلابی در درمان سرطان 
نیز ایجاد کنند. دانشمندان همچنین قصد دارند روش های 
انجام خالکوبی بدون سوزن را نیز اصلاح کنند. در این روش 
آنها حجم زیادی از رنگ را با استفاده از امواج صوتی به 

پوست وارد خواهند کرد.
پژوهشگران آلمانی امیدوارند تا بتوانند در عرض دو سال 
آینده این خالکوبی ها را بر روی پوست انسان آزمایش کنند. 
خالکوبی  پژوهشگران  که  نیست  بار  نخستین  این  البته 
پژوهشگران  پیش  چندی  زیرا  داده اند  توسعه  هوشمند 
موسسه "ام.آی.تی" نیز خالکوبی هوشمندی را که بر سطح 
نمک و الکترولیت هایی از جمله سدیم و پتاسیم نظارت 
می کرد، توسعه داده بودند. چنین خالکوبی هایی می تواند 
 )hydration("برای افراد مسن که اغلب دچار "هیدراتاسیون
می شوند و این موضوع بر روی سطح الکترولیت و ضربان 

قلب آنها تأثیر می گذارد، بسیار ارزشمند باشد.

یک سیستم جدید موسوم به "رایت بایک" به معنی "دوچرخه مناسب" توسط شرکتی 
یافته است که خریداران دوچرخه در مقابل کیوسک آن  نام "ولوجیک فیت" توسعه  به 
می ایستند و سیستم سایز بدن آنها را اندازه گیری و به آنها کمک می کند تا دوچرخه مناسب 

را انتخاب کنند.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، مردمی که با اندام و وزن های مختلف و در شکل و 
اندازه های متفاوت به مغازه های دوچرخه فروشی می آیند، انتخاب یک دوچرخه متناسب با 

هیکل و نیازهای شان کار ساده ای نیست.
بر همین اساس یک شرکت نیوزیلندی موسوم به "ولوجیک فیت")Velogicfit( سیستم 
"دوچرخه مناسب" را با استفاده از ترکیبی از سخت افزارها و نرم افزارها برای مشخص کردن 
اینکه کدام دوچرخه اندازه و طراحی مناسبی برای نیازهای مشتری دارد، طراحی کرده 

است.
فلسفه این شرکت این است که هر دوچرخه سوار حق دارد روی دوچرخه خود راحت باشد 
و این سیستم برای خلاص کردن مشتریان از سردرگمی در میان انواع و اقسام دوچرخه ها با 

طراحی ها و خصوصیات متفاوت ایجاد شده است.

این سیستم به شکل یک پایه ایستاده بلند دارای یک صفحه نمایش لمسی و یک دوربین 

سه بعدی داخلی است. مشتری روبروی این صفحه می ایستد و با گرفتن دست و پاها در 
نقطه تعیین شده به سیستم در اندازه گیری موارد مورد نیاز کمک می کند.

سپس سیستم گزینه هایی را برای انتخاب روی نمایشگر نشان می دهد تا مشتری با توجه 
به راهنمایی های سیستم، به دلخواه از میان گزینه های معرفی شده انتخاب کند.

این سیستم پس از محاسبه، کلیه مدل های موجود در دوچرخه را برای فرد ارزیابی 
تا خودش قاب و مشخصات کلیدی  بر اساس آن به مشتری اجازه می دهد  می کند و 

دوچرخه را انتخاب کند.
این شرکت می گوید سیستم ما به مشتریان اطمینان می دهد که انتخابشان مؤثر است. 
بدین معنی که هم اصول رعایت شده و شرایط بدنی آنها در نظر گرفته شده است و هم 
خودشان توانسته اند ویژگی های مختلف دوچرخه خود را از بین گزینه های پیشنهادی به 

دلخواه انتخاب کنند.
سیستم "دوچرخه مناسب" همچنین با استفاده از الگوریتم خاص خود قادر است رشد 

مورد انتظار کودکان و نوجوانان را در نظر بگیرد و دوچرخه های قابل تنظیم را توصیه کند.
این سیستم تاکنون در نیوزیلند، استرالیا، تایوان و آلمان مراحل آزمایشی را پشت سر 
گذاشته است و "ولوجیک فیت" هم اکنون به دنبال این است که آن را طی ماه های آتی در 

سراسر جهان راه اندازی کند.

هشدار ابتلا به دیابت و سرطان با خالکوبی هوشمند!

انتخاب دوچرخه مناسب سایز بدن با یک سیستم هوشمند

بسیاری از مشکلاتی که به نظر ما والدین ممکن است بسیار پیش پا افتاده و ناچیز باشد 
برای کودکان بار عاطفی و تنش زیادی به همراه دارد. زمانی که فرزند ما دچار تنش و فشار 

زیاد می شود نیاز بیشتری به محبت و نوازش ما والدین دارد.
پسر 3 ساله ای دارم که اگر درخواستی داشته باشد و ما قادر به انجامش نباشیم 
شروع به خودزنی می کند و سرش را محکم به دیوار می کوبد و تا به خواسته اش نرسد 
دست بردار نیست. خیلی نگران حال او هستیم و از شما راه  حلی می خواهیم تا این 

رفتار او را اصلاح کنیم؟ 
آستانه تحمل کودکان برای ناکامی های عاطفی بسیار کمتر از بزرگسالان است. در چنین 
مواقعی کودک ترجیح می دهد که با ایجاد آسیب ها و دردهای جسمی اندکی از تنش 

عاطفی خود را بکاهد تا درد و رنج روانی کمتری را تجربه کند.
لذا برای چنین کودکانی نوازش های جسمی از طرف مراقبان و علی الخصوص پدر و مادر، 
بسیار ضروری است چرا که کودک باید محبت و عواطف را از طریق بدن خود کسب کند 
تا بدنش هم برایش ارزشمند تلقی گردد. وقتی که والدین کودک را به شکل محبت آمیزی 
نوازش کنند، کودک متوجه می شود که از طریق همین بدن می تواند محبت و علاقه دیگران 
را به دست آورد و بدن بیشتر برایش ارزشمند خواهد شد؛ چراکه منبع کسب محبت است؛ 
بنابراین، کودکی که به  محض عصبانی شدن شروع به خودزنی می کند، بیش از بقیه کودکان 

نیاز دارد که مورد نوازش های آرام، دلسوزانه و مهربانانه قرار گیرد.
لذا سعی کنید در مواقع مختلف، با لحنی آرام، ملایم و محبت آمیز با او صحبت های دوستانه 

انجام دهید و هم زمان صورت، سر و موهای او را نوازش نمایید. یکی دیگر از راهکارها جهت 
کاهش تنش و افزایش ارزشمندی بدن در کودکان این است که اجازه دهیم در وان آب و 
کف به بازی و شنا بپردازند.  بازی با حباب ها، اسباب بازی ها، لیز خوردن و شناوری در آب، 
علاوه بر اینکه تفریح بسیار بزرگی برای بسیاری از کودکان شمرده می شود، کمک می کند تا 
تنش ها و هیجانات کودک شما به نحو مطلوبی کاسته شود و آستانه تحمل کودک بالاتر رود. 
*مراقب باشید که در تنبیه های خود از روش های خشن و آسیب زننده و صداهای 

بلند استفاده نکنید
به طورکلی سعی کنید که زندگی شادتر و تفریحات بیشتری برایش فراهم نمایید. هر روز 
با او صحبت کنید، برایش کتاب داستان بخوانید و ترجیحاً از کتاب داستان هایی استفاده 
کنید که تصاویر بزرگ و رنگارنگی دارند. این امر باعث می شود علاقه مندی کودک به کتاب 
بیشتر شود. کتاب وسیله بسیار خوبی برای پر کردن اوقاتی است که شما مشغول کار هستید 
و فرصت رسیدگی به کودک را ندارید. او می تواند دقایقی با کتابی که دوست دارد سرگرم 
شود بدون اینکه به دنبال وسایل خطرناکی باشد که شما در دسترسش قرار نمی دهید یا از او 

می گیرید و این کار باعث ناکامی و خشم او می شوید. 
راهکار دیگر ماساژ دادن کودکتان است. ماساژ علاوه بر اینکه تحریکات لمسی مناسبی 
برای کودکتان فراهم می کند، فرصت مناسبی برای کاهش تنش های عضلانی و گفتگوی 
محبت آمیز با او است. البته گاهی رفتارهای خشن یا انضباط سخت گیرانه والدین باعث 
بروز چنین رفتارهای پرخاشگرانه و خود تخریبی در کودک می شود. مراقب باشید که در 

تنبیه های خود از روش های خشن و آسیب زننده و صداهای بلند استفاده نکنید. مخصوصاً 
زمانی که رفتارهای خود تخریبی از کودک سر می زند هرگز با خشونت و صدای بلند او را از 
این کار منع نکنید؛ چراکه کودک خودش در شرایط سخت و ناراحتی قرار دارد. بهتر است 
شما هم ناراحتی و نگرانی خود را از وضعیت او به شکل محبت آمیزی به وی نشان دهید تا 

اعتمادش را نسبت به نگرانی های دلسوزانه خود جلب نمایید. 
همچنین سعی کنید سطوح خطرناک منزل را تا حد ممکن اندک سازید. زمانی که کودک 
شروع به کوبیدن سرخود به دیوار و ... نمود، بلافاصله بالش نرمی را حایل سر او با دیوار 
بسازید و در حالی  که سر و صورتش را نوازش می کنید بگویید: می دونم ناراحتی، می خواهم 
بالش رو بین سرت و دیوار قرار بدم تا سر کوچولوی خوشگلت کمتر اذیت بشود. من خیلی 
دوستت دارم و دلم نمی خواهد اذیت بشوی. با در اختیار قرار دادن توجه مثبت و علاقه مندی 
بدون چون  و چرا، به همراه در آغوش گرفتن و نوازش کودکتان احساسات مثبت را جایگزین 

حسادت ها و عواطف منفی او نمایید.

وقتی کودکم به خودش آسیب می زند

چگونه جلوی خودزنی کودک را بگیریم؟
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معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه :

ارزش واقعی هر سهم فولاد از ارزش فعلی 
بازار بیشتر است

مبارکه  فولاد  مالی  و  اقتصادی  معاون 
با تأکید بر این که ارزش واقعی هر سهم 
است،  بیشتر  بازار  فعلی  ارزش  از  فولاد 
خالص  سود  درصدی   ۱۳۰ رشد  گفت: 
فولاد مبارکه نویدبخش سالی پرسود برای 

سهامداران است.
با  گفت وگو  در  جوانبخت،  طهمورث   
چیلان، به تشریح جزئیات تولید و فروش، 
سرمایۀ  بازدهی  و  بهره وری  سودآوری، 
فولاد مبارکه و همچنین بازدهی سهام و 

برنامه های جدید این شرکت پرداخت.
سال ۹۷ یکی از موفق ترین سال های عملکردی شرکت بود و طی آن مدیران و کارکنان 
توانستند با همدلی و همکاری به رکوردهای تازه ای در زمینه های مختلف دست پیدا کنند 

که ازجمله آن ها می توان به موارد ذیل اشاره کرد:
کسب رکورد در تولید محصول نهایی کلاف گرم با تولید 6 میلیون و ۳۴۳ هزار تن و تولید 
کلاف سرد به میزان ۱ میلیون و ۵۵۵ هزار تن؛ کسب بالاترین سطح فروش شرکت با 
دستیابی فروش ۲۳۴ هزار میلیارد ریال؛ کسب بیشترین میزان سودآوری شرکت باسود 
۱66 هزار میلیارد ریال در گروه )تلفیق( و سود ۱۲۲ هزار میلیارد ریال در شرکت اصلی؛ 
تبدیل شدن به بزرگ ترین شرکت بازار سرمایۀ کشور در تاریخ برگزاری مجمع )۳۰ تیرماه 

۹8( با ارزش بازاری بالغ بر ۵۵8 هزار و 6۱۰ میلیارد ریال.
در سال ۹۷ شاهد رشد ۵ درصدی در تولید تختال بوده ایم؛ به گونه ای که تولید این 
محصول از ۷ میلیون و ۲۵۰ هزار تن در سال ۹6 به بیش از ۷ میلیون و ۵86 هزار تن در 
سال ۹۷ رسید. در کلاف گرم نیز شاهد رشد 6 درصدی تولید بوده ایم و سطح تولید این 
محصول از ۵ میلیون و ۹68 هزار تن در سال ۹6 به بیش از 6 میلیون و ۳۴۳ هزار تن در 
سال ۹۷ رسید. همچنین در تولید کلاف سرد شاهد رشد ۴ درصدی بوده ایم و توانستیم 
به یک میلیون و ۵۵۵ هزار تن تولید دست یابیم. تولید ۹8 هزار تن محصولات قلع اندود؛ 
تولید ۲۰۲ هزار تن محصول گالوانیزه؛ تولید ۱۲۰ هزار تن محصولات رنگی و افزایش ۵ 
درصدی در مقایسه با سال ۱۳۹6. این در حالی است که طی سه ماهۀ اول سال جاری 
نیز میزان تولید محصول نهایی شرکت به بیش از ۲ میلیون تن رسیده که 6 درصد بیشتر 
از مدت مشابه سال گذشته است. در سال ۹۷ با افزایش تقاضای داخلی برای محصولات 
شرکت مواجه بودیم و به همین دلیل، میزان فروش صادراتی با کاهش همراه بود؛ اما 
به دلیل افزایش نرخ ارز، از منظر ریالی این کاهش مقداری جبران شد. درمجموع در سال 
۹۷ مبلغ فروش محصولات نهایی شرکت با رشد ۴8 درصدی از ۱۵8 هزار میلیارد ریال در 
سال ۹6 به بیش از ۲۳۴ هزار میلیارد ریال رسید که افزایش قابل توجه ۷6 هزار میلیارد 
ریالی داشته است. طی این مدت، مبلغ فروش محصول با رشد ۱۰۳ درصدی از ۴۷ هزار 
میلیارد ریال به ۹6 هزار میلیارد ریال رسیده است و امیدواریم در ماه های جاری نیز شاهد 
رشد فروش محصولات شرکت باشیم.  در سال ۹۷ با مدیریت بهینۀ هزینه ها، شاهد افزایش 
حاشیۀ سودآوری شرکت نیز بوده ایم و در واقع بالاتر از سطح فروش موفق به افزایش سطح 
سودآوری شرکت شده ایم. صورت های مالی تلفیقی و اصلی در سال ۹۷ نشان می دهد 
درآمدهای عملیاتی تلفیقی با رشد ۴۴ درصدی به بیش از ۳۰۰ هزار میلیارد ریال رسیده 
است. سود عملیاتی تلفیقی نیز با رشد ۹8 درصدی از ۷6 هزار میلیارد ریال به بیش از ۱۵۰ 
هزار میلیارد ریال رسیده و در نهایت به واسطۀ کاهش هزینه های مالی و استفاده از معافیت 
مالیاتیِ حاصل از افزایش سرمایه، شاهد رشد ۱۲۷ درصدی در سود خالص تلفیقی 
بوده ایم. در سطح شرکت اصلی نیز درآمدهای عملیاتی شرکت با رشد ۴8 درصدی به بیش 
از ۲۳۴ هزار میلیارد ریال رسید و عمدتا به دلیل سود ناشی از تسعیر یا تسویۀ دارایی ها و 
بدهی های ارزی عملیاتی، سود عملیاتی شرکت با رشد ۷۷ درصدی از 6۷ هزار میلیارد 
ریال به بیش از ۱۱۹ هزار میلیارد ریال افزایش یافت. همچنین سود خالص شرکت با رشد 

۱۰۳ درصدی از 6۰ هزار میلیارد ریال به بیش از ۱۲۲ هزار میلیارد ریال رسید.
برنامه ریزی های  با   ۹۷ سال  در  که  است  این  خصوص  این  در  اهمیت  حائز  نکتۀ 
به عمل آمده سعی شد سودآوری شرکت های فرعی و وابسته به طور دائم رصد شود تا به مرور 
شاهد افزایش سودآوری شرکت های زیرمجموعه باشیم؛ به طوری که میزان سود عملیاتی 
تلفیقی در سال ۹6 حدودا ۱۳ درصد بیشتر از شرکت اصلی بود. این ضریب در سال ۹۷ 
به حدود ۲6 درصد رسید و در سود خالص نیز این ضریب بیش از ۳6 درصد بود. با رشد 
سودآوری که شرح داده شد شاهد آنیم که حاشیۀ سود عملیاتی شرکت از ۴۳ درصد در 
سال ۹6 به ۵۱ درصد در سال ۹۷ رسیده است. همین طور حاشیۀ سود خالص رشد ۳۷ 

درصدی داشته و از ۳8 درصد به بیش از ۵۲ درصد رسیده است.
از مهم ترین دلایل رشد حاشیۀ سود شرکت می توان به افزایش نرخ فروش محصولات و 
جلوگیری از افزایش سطح هزینه های شرکت به نسبت افزایش سطح عمومی قیمت ها، 

کاهش هزینه های مالی و استفاده از معافیت مالیاتی ناشی از افزایش سرمایه اشاره کرد.

همزمان با هفته ازدواج؛
جشن ازدواج ۱۵۰ زوج پاسدار در قم برگزار شد

 آیین جشن پیوند آسمانی ۱۵۰ زوج از خانواده های سپاه استان قم با حضور خانواده های 
این زوج ها و جمعی از مسئولان برگزار شد.

به گزارش سپاه استان قم، نماینده مردم قم و عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 
در این آیین با تاکید بر پیروی راه شهیدان، تصریح کرد: امروز امنیت و آسایش خود را مدیون 

خون شهیدان هستیم.
باید تلاش و کوشش کنیم در  احمد امیرآبادی فراهانی خاطرنشان کرد: ان شاءالله 

مجلس شورای اسلامی قوانینی در تسهیل امر ازدواج و نیز فرزند آوری به تصویب برسد.
همچنین احمد بیطرفان جانشین فرمانده سپاه استان قم با تبریک هفته ازدواج و 
سالروز پیوند آسمانی امام علی)ع( و حضرت فاطمه زهرا)س(، از برگزارکنندگان این مراسم 
تقدیر و سپاسگزاری کرد. جانشین نماینده ولی فقیه در سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( 
استان قم نیز در این آیین، با تبریک به زوج های جوان و هفته ازدواج، بر پیروی از مکتب 
اهل بیت عصمت و طهارت تاکید و اظهار کرد: مودت و محبت ازجمله مواردی است که 
موجب دوام و قوام زندگی خانوادگی می شود. حجت الاسلام والمسلمین احمد ولی زاده با 
اشاره به نقشه ها و توطئه های دشمن خاطرنشان کرد: امروز یکی از توطئه های دشمن، 
تهدید کانون خانواده هاست که باید با هوشیاری و بصیرت با آن مقابله کرد. اجرای سرود 
جمهوری اسلامی ایران توسط گروه رزم نوازان سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( استان قم، 
مولودی خوانی توسط مداحان اهل بیت، شعرخوانی و اجرای نمایش و رونمایی از تابلوی 
نقاشی با موضوع »قداست ازدواج« از دیگر برنامه های این آیین بود.   همچنین نمایشگاهی 
از پوسترهایی در رابطه با سبک زندگی اسلامی در حاشیه این آیین برپاشده بود. یکم 
ذی الحجه سالروز ازدواج امام علی)ع( و حضرت فاطمه زهرا)س( در سال دوم هجری 
قمری به نام »روز ازدواج« و اول تا هفتم ذی الحجه به عنوان »هفته ازدواج« نام گذاری شده 

که امسال هفته مذکور مصادف با ۱۲ تا ۱8 مردادماه است.
 

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم :

زائران اربعین، اخذ گذرنامه را به روزهای 
پایانی موکول نکنند

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به حضور میلیونی مردم در سفر 
معنوی اربیعین حسینی)ع(، تاکید کرد: زائران، اخذ گذرنامه را به روزهای پایانی موکول 

نکنند. 
 سرهنگ "مهرداد حاجی زاده" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: 
تمامی دفاتر پلیس+۱۰ در نقاط مختلف شهر مقدس قم فعال و آماده خدمات رسانی به 
شهروندان است. معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان تصریح کرد: زائران عتبات 
عالیات و تمامی افرادی که قصد تشرف به کربلای معلی و شرکت در مراسم راهپیمایی 
بزرگ اربعین حسینی)ع( را دارند، از هم اکنون با مراجعه به دفاتر پلیس+۱۰، امور مربوط 
به دریافت و یا تمدید گذرنامه خود را انجام دهند. سخنگوی فرماندهی انتظامی استان قم 
افزود: با توجه به خیل عظیم مردم برای حضور در کنگره بزرگ اربعین، زائران تمدید و یا 
اخذ گذرنامه خود را به روزهای پایانی موکول نکنند چون ازدحام جمعیت منجر به تأخیر در 

صدور مدارک و روادید و باطبع نارضایتی آن ها می شود.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

پیشگیری از سرقت و برخورد قاطع با سارقان
فرمانده انتظامی شهرستان قم از اهتمام پلیس قم در پیشگیری از سرقت و برخورد قاطع 

با سارقان خرد خبر داد. 
 سرهنگ مراد حسین جعفریان با اشاره به نقش آموزش همگانی در پیشگیری از سرقت، 
اظهارداشت: سهم نهادها و دستگاه ها و همچنین رسانه ها در حوزه آموزش های عمومی 

و همگانی در راستای کاهش سرقت بسیار حائز اهمیت است.
فرمانده انتظامی شهرستان قم، مشارک عمومی و آگاهی بخشی به شهروندان را از 
اقدامات مهم در پیشگیری از سرقت دانست و افزود: نظم و امنیت، خواسته بحق مردم 
است که پلیس نیز با پیش بینی و برنامه ریزی توانسته گام های موثری در تحقق این مهم 
بردارد. وی با بیان این که دو مقوله "آموزش و فرهنگ سازی" راهبردی مطمئن و اثربخش 
در پیشگیری از سرقت است، گفت: وقوع سرقت احساس امنیت را در جامعه کاهش می 
دهد بنابراین باید با اقدام به موقع در کشف سرقت ها اعتماد عمومی را در جلب مشارکت 

های مردمی فراهم ساخت. 
سرهنگ جعفریان با اشاره به این که یکی از دغدغه های مردم بحث نظم و امنیت، کاهش 
آسیب های اجتماعی و برخورد با جرایم مشهود است، ابراز امیدواری کرد: در سال جاری با 
هم افزایی دیگر دستگاه ها برای پیشگیری و مبارزه با سرقت قدم های خوبی برداشته شود.

سمانه سادات فقیه سبزواری

قم - امامزادگان پل ارتباطی نسل ها در گذشته و حال 
و آینده محسوب می شوند که در رشد و تعالی فرهنگ 

بیشترین کارکرد را در جوامع اسلامی دارند.
نگارهای  و  نقش  با  فیروزه ای  گلدسته های  و  گنبد 
هر  چشم  که  آن  روی  نستعلیق  خطوط  با  اسلیمی 
مقدس  بارگاه  از  نشان  می دهد،  نوازش  را  بیننده ای 
امامزادگانی دارد که در جای جای خاک ایران آرمیده اند 
و مردم از نقاط دور و نزدیک برای زیارت مضجع شریف 

آنان به این اماکن مقدس می آیند.
قم  در  التعظیم  واجب  امامزاده  از ۴۰۰  بیش  وجود 
که تعدادی از آنان بدون واسطه فرزند امام معصوم)ع( 
هستند، نشان از اشتیاق قمی ها در پذیرایی از خاندان 
اهل بیت)ع( در این شهر دارد. صیقل روح و جسم در 
زیارت این بقاع متبرکه از اصلی ترین علل اشتیاق مردم 

برای حضور در این اماکن معنوی به شمار می رود.
مقبره این امامزادگان از سال های دور به عنوان مأمنی 
برای مردم به شمار می رود اما با توجه به اینکه دشمن 
همواره با استفاده سوء از حس معنویت افراد به دنبال 
طرح و اجرای برنامه های مختلف برای ضربه زدن به اصل 
دین و فلسفه زیارت بقاع متبرکه است، ضرورت دارد که 
روشنگری در این زمینه انجام شود تا نقشه دشمنان کور 

شود.
*شخصیت امامزادگان به مردم معرفی شود

آیت الله سید محمد غروی با اشاره به اینکه پیوندی 
خاص بین ملت ایران و اهل بیت)ع( وجود دارد، اظهار 
کرد: شیعی بودن مذهب مردم این کشور موجب فراوانی 
علاقه برای زیارت و احترام به خاندان اهل بیت)ع( شده 

است.

وی با تأکید بر اینکه امامزادگان با واسطه کمی با اهل 
بیت)ع( و ائمه معصومین)ع( نسبت دارند، تصریح کرد: 
همین مسئله سبب شده است که ایشان جایگاه ویژه ای 
احترام  مورد  زمان حیات  در  و  باشند  داشته  مردم  نزد 
فراوان و در زمان پس از وفات یا شهادت نیز به عنوان 

واسط امام معصوم)ع( مورد زیارت و توسل قرار بگیرند.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه کشور ادامه داد: 
به  امامزادگان  که  است  مطرح  مسئله  این  مردم  برای 
دلیل ارتباط نزدیکشان با اهل بیت)ع( از جایگاه و تقرب 
خاصی نزد خداوند برخوردار هستند و به همین دلیل با 
حضور در بقاع متبرکه امامزادگان ضمن ادای احترام به 
ساحت مقدس این بارگاه های نورانی، ایشان را نزد امام 
معصوم)ع( واسطه قرار می دهند تا گره از مشکلاتشان 

باز شود.
وی با تأکید بر اینکه بقاع امامزادگان همواره پذیرای 
مردمی است که برای توسل و تمسک به واسطه نسبت 
ایشان با اهل بیت)ع( در این مکان ها گرد هم می آیند، 
گفت: نهادهای انقلابی باید از این ظرفیت بهره برده و 
برا تقویت فلسفه زیارت جلوگیری از برنامه های انحرافی 
برنامه داشته باشند و سیره زندگی این امامزادگان و علل 

حضورشان در ایران برای مردم باید تبیین شود.
*سیره مبارزاتی امامزادگان مورد بررسی قرار 

بگیرد
پژوهش های علمی در ارتباط با حضور امامزادگان در 
قم نشانگر این است که علل حضورشان اغلب برای فرار 
از ظلم و جور دشمنان بوده و برای ادامه مبارزات خود و با 
توجه به همسو بودن عقاید قمی ها به مبارزه با دشمنان 
خاندان اهل بیت)ع( این شهر مکان امنی برای خاندان 

نبی مکرم اسلام محسوب می شده است.
درگفت  نیز  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  معاون 

وگویی با تأکید بر اینکه بقاع متبرکه از اماکن معنوی 
قم محسوب می شوند، اظهار کرد: امامزادگان در همه 
قمی ها  ویژه  به  ایرانی ها  احترام  و  توجه  مورد  زمان ها 
بوده اند و یکی از اصلی ترین علل مهاجرتشان به این شهر 

نیز مؤید همین مسئله است.
اینکه  بیان  با  آشتیانی  محمدرضا  حجت الاسلام  
امامزادگان به عنوان فرزندان و نوادگان اهلبیت)ع( نقش 
بی بدیلی در حفاظت و صیانت از دین مبین اسلام را 
داشته اند، تصریح کرد: امامزادگان در زمان حیات و پس 
از وفات یا شهادتشان همواره نقش فرهنگی خاصی را در 

جامعه برای تثبیت فرهنگ اسلامی ایفا کردند.
با  خود  حیات  زمان  در  امامزادگان  کرد:  اضافه  وی 
هجمه های فرهنگی مبارزه می کردند و اکنون نیز باید 
نقش مبارزاتی ایشان برای جامعه جوان و نوجوان تبیین 

شود.
*نقش مؤثر امامزادگان در احیای فرهنگ دینی 

در جامعه
عضو هیات علمی جامعه المصطفی العالمیه نیز در 
گفت وگویی، با تأکید بر اینکه استفاده از ظرفیت بقاع 
متبرکه در راستای احیای فرهنگ دینی قابل تأمل است، 
اظهار کرد: امامزادگان نماد مذهبی و دینی در کشورمان 
هستند و دین نقش اساسی در فرهنگ جامعه و سبک 

زندگی ما دارد.
آیت الله محسن غرویان با بیان اینکه امامزادگان نقش 
مهمی در ترویج فرهنگ دینی این شهر دارند، تصریح 
کرد: امامزادگان علاوه بر تأثیر معنوی که بر روح و روان 
مردم دارند، بقاع متبرک ایشان نقش بی بدیلی می تواند 

در نشاط آفرینی داشته باشد.
*مردم با حضور در امامزادگان احساس امنیت 

دارند و تأثیر مثبتی از نظر عاطفی بر روی آنان دارد
امامزادگان  در  حضور  با  مردم  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
احساس امنیت دارند و تأثیر مثبتی از نظر عاطفی بر 
روی آنان دارد، گفت: توقف و اسکان موقت در کنار بارگاه 
امامزادگان، تأثیر مثبتی بر روان مردم دارد که باید با برنامه 
ریزی از این ظرفیت ها برای بهبود وضعیت فرهنگ دینی 

جامعه بهره برد.
این استاد حوزه و دانشگاه پیشنهاد داد: استفاده از 
ظرفیت خاص امامزادگان در جذب نوجوانان و جوانان 
در دستور کار باشد و به گونه ای برنامه ریزی شود که نسل 
جدید ما در ارتباط با شخصیت امامزادگان و سیره ایشان 
آگاهی داشته باشند تا با استفاده از سیره امامزادگان در 
دشمن شناسی، بتوانند در جنگ نرم دشمن پیروز شوند.

و  دینی  آموزه های  تبلور  پایگاه  بزرگترین  امامزادگان 
آسمانی به شمار می روند و نقش اساسی و عظیمی در 
تأمین راهبردی بنیادی در حرکت تاریخ بشر داشته و 
دارند. آرامگاه های امامزادگان در شهرها و مناطق متعدد 
به مثابه پل های ارتباطی بین اعصار و قرون از دیدگاه 
مذهبی، تاریخی و هنری همواره در رشد و تعالی فرهنگ 
و تمدن ایرانی اسلامی نقش بسزایی داشته و به عنوان 
مراکز مذهبی بعد از مساجد بیشترین کارکرد را در جوامع 

اسلامی دارند.

مدیر صندوق کارآفرینی امید قم خبرداد

پرداخت7۰ میلیارد ریال تسهیلات اشتغال زایی 
در روستاهای قم

 مدیر صندوق کارآفرینی امید قم گفت: در چهار ماه ابتدای امسال ۷۰ میلیارد ریال 
تسهیلات به ۱۵طرح اشتغالزایی در روستاهای این استان پرداخت شده است. 

غلامرضا ترک  افزود: در مدت مشابه سال گذشته نیز بالغ بر ۱6 میلیارد ریال به ۱۰ طرح 
در حوزه های کشاورزی، صنعتی، معدن، خدمات، گردشگری و صنایع دستی پرداخت 
شد. به گفته وی، تاکنون بیش از ۷۰ درصد از طرح های اشتغال روستایی که تسهیلات 
دریافت کرده اند، به بهره برداری رسیده است. به گفته وی، متقاضیان باید در سامانه کارا 
ثبت نام نمایند، پس از اخذ کد رهگیری، اطلاعات فرد به دستگاه اجرایی مربوطه ارسال 
می شود تا با طرح و بررسی در کمیته فنی، مصوب شود.  ترک افزود: نظارت در صندوق به 
صورت دوره ای می باشد، لذا قبل از پرداخت، حین پرداخت و بعد از پرداخت نظارت های 
لازم صورت می گیرد و سه سال ادامه دارد تا شغل ایجاد شده پایدار بماند. وی با بیان این که 
در چند سال گذشته ۳۷۰ میلیارد ریال اعتبار به صندوق کارآفرینی امید قم در حوزه اشتغال 
پایدار روستایی و عشایری تخصیص داده شده است، ادامه داد: بخشی از این اعتبار مربوط 
به دستگاه های حمایتی از جمله کمیته امداد، بهزیستی و بنیاد شهید  برای ایجاد اشتغال 
است که در حال پرداخت می باشد. وی افزود: بیش از ۹۰ درصد اعتبار مربوط به صندوق 
کارآفرینی امید قم جذب شده و غالبا پرداخت های اشتغال روستایی در حوزه های صنعت، 
معدن، کشاورزی، خدمات، گردشگری و صنایع دستی صورت گرفته است. مدیر صندوق 
کارآفرینی امید قم با اشاره به تسهیلات پرداخت شده در حوزه ایجاد اشتغال در یک سال 
گذشته، گفت: بر اساس تفاهم نامه با اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای، تاکنون 6۵ 
میلیارد ریال در راستای انعقاد تفاهم نامه برای از رده خارج کردن مینی بوس های فرسوده 
در قم پرداخت شده است. به گفته وی، در تفاهم نامه اداره کل ورزش و جوانان ۱6 میلیارد 
ریال برای حمایت از سمن ها و سازمان های مردم نهاد و نوسازی باشگاه های ورزشی و 
با انعقاد تفاهم نامه با معاونت علمی فناوری ریاست جمهوری نیز حدود ۷۵ میلیارد ریال 
تسهیلات در راستای حمایت از نخبگان دانشگاهی و طرح های دانش بنیان پرداخت شده 
است. وی اضافه کرد: بر اساس انعقاد تفاهم نامه با مرکز خدمات حوزه های علمیه در حوزه 
مسکن ، ۱۰۰ میلیارد ریال و بر اساس انعقاد تفاهم نامه با پردیس فارابی دانشگاه تهران در 
راستای حمایت از ایده های نوآورانه با عنوان جشنواره »ایده تا بازار« پنج میلیارد ریال برای 
ترویج فرهنگ کارآفرینی میان قشر دانشگاهی تسهیلات پرداخت شده است. ترک گفت: بر 
اساس تفاهم نامه هم افزایی منابع به جامعه هدف با کمیته امداد نیز تاکنون ۱۰ میلیارد ریال 
در حوزه اشتغال و توانمندسازی مددجویان پرداخت شده است. وی بیان کرد: در راستای 
حمایت از اشتغال زنان روستایی در صندوق های خرد محلی با همکاری سازمان جهاد 
کشاورزی استان تاکنون ۱۰ صندوق شناسایی شده است و تا سقف ۵۰۰ میلیون ریال 
به این صندوق ها تسهیلات پرداخت خواهد شد. وی ادامه داد: این صندوق برای ایجاد 
اشتغال و در راستای فعالیت ها، راهبردهای خاصی را تدوین کرده که با عنوان هر روستا یک 
محصول، روستای بدون بیکار، روستاهای هدف گردشگری و توانمندسازی زنان روستایی 
اقدامات خوبی در استان صورت گرفته است.  به گفته ترک، طرح یک روستا یک محصول 
در روستاهای صرم و بیدهن اجرایی شده است و سال گذشته ۱۰ فقره تسهیلات به مبلغ 
سه میلیارد ریال به متقاضیان این روستاها پرداخت شد. وی ادامه داد: اجرای طرح روستای 
بدون بیکار در حال مطالعات اولیه می باشد و برای روستای گردشگری نیز روستای نمونه 
گردشگری قاهان در نظر گرفته شده است که در مراحل اولیه اجرا می باشد. وی در ادامه 
گفت: این صندوق به عنوان بازوی دولت در حمایت مالی قرض الحسنه در حال فعالیت در 
حوزه اشتغال است و حوزه فعالیت آن حمایت از کسب و کارهای خرد و کوچک می باشد. 
مدیر صندوق کارآفرینی امید قم افزود: صندوق از افرادی که دارای مهارت هستند، به ویژه 
زنان سرپرست خانوار، روستاییان، نخبگان، کارآفرینان در قالب ایجاد کسب و کارهای خرد، 
بازار محور، هم افزا و جلب مشارکت های مردمی از طریق ایجاد و توسعه صندوق های خرد 
محلی، توسعه مشارکت های خیران و بهره گیری از ظرفیت و مزیت های کشور در توسعه 
منابع خرد و خانگی در حال فعالیت می باشد که به صورت قرض الحسنه، حمایت می کند. 
به گفته وی، اعطای تسهیلات اشتغال پایدار روستایی با هدف حمایت از توسعه و ایجاد 
اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایری شهرهای زیر ۱۰ هزار جمعیت و به استناد آیین 
نامه اجرایی قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایری با 

استفاده از منابع صندوق توسعه ملی صورت می گیرد.

نائب رئیس شورای شهر قم:

ادغام سازمان ها و کوچک سازی شهرداری قم 
ضروری است

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر لزوم ادغام سازمان های کوچک شهرداری 
گفت: ادغام سازمان های کوچک شهرداری نه تنها مشکلی در فعالیت این نهاد ایجاد 

نمی کند بلکه موجب افزایش بهر وری خواهد شد. 
حسن بختیاری عصر دوشنبه در یک صد و هفتمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم بابیان اینکه برخی سازمان ها ۴۰ میلیارد ریال در سال بودجه دارند که این 
گردش مالی معدل یک شرکت کوچک است اظهار داشت: چندین سازمان با بودجه ۴۰ تا 
8۰ میلیارد ریال ذیل شهرداری قم در حال فعالیت هستند که ادغام این سازمان ها ضروری 
است. وی با اشاره به بررسی لایحه تفریغ بودجه سال ۱۳۹۷ سازمان های شهرداری های 
قم گفت: برخی سازمان ها ازجمله سازمان زیباسازی شهری و مدیریت پایانه ها دارای 
چندین میلیارد بدهی انباشته از گذشته هستند که باید نسبت به حل وفصل این بدهی ها 
در سال جاری به صورت اساسی چاره اندیشی شود. حجت الاسلام سید محمد آتش زر 
عضو شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه با اشاره به لایحه تفریغ بودجه سازمان های 

شهرداری گفت: شهرداری عزم جدی برای ادغام سازمان های ذیل این خود را ندارد.
محسن رنجبر معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم نیز با تاکید بر اهمیت و 
ضرورت ادغام سازمان های شهرداری گفت: شهرداری موافق ادغام سازمان های ذیل خود 
است و در این زمینه نیز پیگیری هایی انجام شده است. بخش دوم این جلسه که به بررسی 
طرح دوفوریتی الزام شهرداری به اجرای تقاطع غیرهمسطح خیابان امام و خیابان شهید 

کیوانفر اختصاص داشت به صورت غیرعلنی و بدون حضور خبرنگاران برگزار شد.

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:
صنایع آلاینده مجوز فعالیت در قم را دریافت نمی کنند

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت:  سلامت شهروندان خط قرمز 
سازمان صنعت است و به هیچ یک از صنایع آلاینده متقاضی فعالیت در قم مجوزهای لازم 
داده نمی شود.  محمود سیجانی افزود: بر اساس وظیفه اجتماعی خود،  اجازه نخواهیم 
داد تا صنایع آلاینده و مضر برای سلامت انسان ها و محیط زیست در قم فعال شود. وی 
بیان کرد: برای اجرای قانون هوای پاک در بخش صنعت استان تلاش می کنیم و بر همین 
اساس تمام واحدهای صنعتی استان ازنظر شاخص آلایندگی پایش و واحدهای آلاینده 
برای ادامه فعالیت،  موظف به رعایت استانداردهای تعیین شده در این زمینه می شوند. 
وی ادامه داد: سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم به واحدهای صنعتی استان که در این 
رابطه با مشکلاتی روبه رو هستند،  کمک خواهد کرد تا با نصب تجهیزات موردنیاز،  سطح 
آلایندگی خود را کاهش دهند. سیجانی گفت:  با همکاری اداره کل حفاظت محیط زیست 
قم برای استقرار صنایع پاک در استان تلاش می کنیم تا افزایش حجم تولید و اشتغال 
استان همراه با رعایت ضوابط زیست محیطی باشد. وی بیان کرد: نوسازی تجهیزات 
و ماشین آلات مورداستفاده در واحدهای صنعتی استان ازجمله راهکارهای مؤثر برای 
کاهش حجم آلودگی های صنعتی است که در این زمینه تسهیلات بانکی به متقاضیان 
داده می شود. وی ادامه داد:  توسعه صنعتی استان بر اساس راهبرد حفظ محیط زیست 
انجام خواهد شد و در این زمینه سلامت مردم را فدای مسائل اقتصادی نخواهیم کرد. 
۲ هزار و ۳۰۰ واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که از این تعداد 
حدود ۹۰ درصد مربوط به صنایع کوچک و متوسط است؛ همچنین حدود ۵۴ هزار تن 
در واحدهای صنعتی استان فعالیت می کنند. قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، 
الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و 

ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خور آباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان پوشاک قم:

صاحبان ۵۰ درصد تولیدی های لباس قم
 تغییر شغل داده اند 

 رئیس اتحادیه تولیدکنندگان پوشاک قم گفت: صاحبان بیش از ۵۰ درصد تولیدی های 
قم به دلیل عرضه به وفور لباس های خارجی در بازار، تغییر شغل داده اند. 

محمدعلی ضیائی افزود: در حدود هشت سال گذشته که واردات لباس از کشورهای 
خارجی افزایش یافته است، تولیدی های پوشاک استان قم توانایی رقابت در بازار لباس 
را ندارند. به گفته وی، شاید فقط ۲ تا ۳ درصد لباس های مجلسی که در بازار قم عرضه 
می شود، محصول تولیدی های این استان باشد. وی ادامه داد: با توجه به اینکه دوخت 
لباس مجلسی نیز نیازمند سرمایه بالایی است و باید بر اساس مد روز باشد، به همین دلیل 
تولیدی های قم معمولًا در این عرصه وارد نمی شوند. ضیائی با بیان اینکه بازار پوشاک قم 
توسط لباس خارجی غرق شده است، گفت: با وجود این حجم از لباس های خارجی 
در بازار، تولیدکنندگان قمی نمی توانند همانند سال های گذشته لباس تولید و یا در بازار 

عرضه نمایند. 
وی ادامه داد: در حال حاضر حدود 8۰ واحد از تولیدی های پوشاک در قم به دوخت 
لباس مدارس مشغول هستند، حدود ۵۰ واحد سفارش استان های دیگر و تعدادی نیز 
سفارش تولیدی های استان تهران را انجام می دهند. وی خاطرنشان کرد: لباس مجلسی 
دوخت و الگوی مخصوصی دارد و باید بر اساس مد روز باشد و از طرف دیگر نیازمند سرمایه 
گذاری زیادی است، تولیدی های قم توانایی تولید چنین لباس هایی بدوزد. رئیس اتحادیه 
تولیدکنندگان پوشاک قم گفت: درصد بالایی از تولیدکنندگان در قم مزد دوزد هستند و 

لباس های برش خورده را برای دوخت از تهران به قم می آورند.

پل های فرهنگی بین اعصار و قرون

نقش امامزادگان در رشد فرهنگی جامعه

یکی از عرصه هایی که در کشور ایران دستخوش تحول شده، کنش فرزندآوری است. 
داده های آماری حکایت از کاهش نرخ باروری در چند دهه گذشته می  کند. 

این تغییر نزولی نرخ باروری از تحولی در زمینه فرزندآوری خانواده های ایرانی و تمایل آن ها 
به تک فرزندی حکایت دارد. از سوی دیگر تک فرزندی نتیجه هر عامل یا عواملی که باشد، 
تغییر بنیادینی نه فقط در ساختار جمعیت شناسی و روند اجتماعی شدن خانواده، بلکه در 

جنبه های مختلف عملکرد مدرسه و همه ابعاد شخصیت فرد در آینده ایجاد می کند .
تعداد فرزندان در خانواده و آثار فردی، خانوادگی و اجتماعی آن از مباحث چالش برانگیزی 
است که همواره پژوهشگران و اندیشمندان رشته های علوم انسانی را به خود مشغول کرده 

است.
نظریه پردازان علوم اجتماعی ارزش فرزند و تعداد آن را بر اساس آداب و سنن اجتماعی 
و قوانین حاکم بر جامعه )محمودیان و پوررحیم، ۱۳8۱( و نظریه پردازان اقتصادی تعداد 
فرزندان را بر اساس منافع و هزینه ها ارزیابی می کنند. تعداد فرزندان با توجه به منافع 
فرزندان مانند کالا، منبع لذت و نیروی کار بودن آنان و تامین والدین در سنین کهولت و 

بیماری و نگهداری از آنان مورد بررسی قرار می گیرد.
تبلیغات کاهش تعداد فرزند و ویژگی های تک فرزندان

و  با توجه به وضعیت اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی  از یک سو،  در سال های اخیر، 
تبلیغاتی که در زمینه کاهش تعداد فرزند صورت گرفته و از سوی دیگر، با توجه به نتایج 
برخی از پژوهش ها )پوستون و یو، ۱۹86 ؛ سردارپور و همکاران، ۱۳8۲؛ بیاتی، ۱۳8۳ (، 
که بیانگر ویژگی های مثبت تک فرزندها در برخی زمینه های عاطفی- رفتاری بوده، برخی 
والدین به داشتن یک فرزند بسنده و برخی دیگر تمایل به داشتن تنها یک فرزند دارند، 
درحالی که نتیجه برخی از تحقیقات دیگر )فیروزبخت، ۱۳8۷ ، ص ۱۲6 ؛ زانگ و دیگران، 

۲۰۰۱ (، عکس بوده و ویژگی های نامطلوبی را برای تک فرزندان نشان می دهد .
تک فرزندی پدیدة جدیدی نیست و در گذشته نیز خانواده های تک فرزند وجود داشته اند. 
اگرچه نوع خانواده در ایران پیش از دوره گذار جمعیتی قاعدتا خانواده گسترده بوده، 

خانواده هایی که افراد از پدربزرگ تا نوادگان در یک خانه زندگی می کردند.
نباید تصور کرد که این شکل خانواده در کل ایران و در میان همه اقشار جامعه رایج بوده، 
بلکه در کنار خانواده گسترده، خانواده هسته ای نیز وجود داشت؛ خانواده هایی که فقط از 

دو نسل والدین و تعدادی فرزند تشکیل شده بود.
تعداد فرزندان نه بر اساس برنامه ریزی و قصد قبلی، بلکه بیشتر به صورت اتفاقی و غیر 
برنامه ریزی شده به دنیا می آمدند. البته گاهی خانواده تک فرزند نیز وجود داشته، بنابراین 
این نوع تک فرزندی در گذشته چندان به میل و خواسته خانواده ها گره نخورده بود و اگر 
خانواده ای با یک فرزند عمر خود را سپری می کرد، این خواسته چندان به انتخاب خانواده 

وابسته نبود این حالت را می توان تک فرزندی طبیعی نام نهاد.
این نوع تک فرزندی الگوی غالب فرزندآوری نبود، بلکه باروری در سطح بسیار بالایی بود 
و اغلب خانواده ها تعداد زیادی فرزند داشتند که برخی از این فرزندان بر اثر مرگ و میر بالا 

جان خود را از دست می دادند.
تصور بر این است که در جامعه امروز نگرش خانواده ها به فرزندآوری و تعداد فرزندان تغییر 

کرده است . به بیان دیگر، امروزه خانواده ها به » تک فرزندی ارادی « گرایش پیدا کرده اند.
این نوع تک فرزندی به دلیل شرایط نامساعد بهداشتی و مرگ و میر بالا نیست، بلکه والدین 
به طور ارادی و به دلخواه خود به داشتن یک فرزند اکتفا می کنند. این تغییر در ساختار 
خانواده و کاهش تعداد فرزند، تغییر در روابط درون خانواده را نیز به همراه داشته و کیفیت 

زندگی تک فرزند را تحت تأثیر قرار می دهد.
رابطه تعداد فرزندان با افسردگی والدین

فرزند موجب افزایش وابستگی زوجین به همدیگر و افزایش اعتماد در زندگی می شود و 
انگیزه آنان را برای کسب موفقیت دوچندان می سازد )برخی نیز با بررسی رابطه سلامت 
و بیماری والدین با تعداد فرزندان خانواده دریافتند که افسردگی والدین با تعداد فرزندان 
)یساری،  نکرده اند  گزارش  را  رابطه  این  دیگر  پژوهش های  برخی  هرچند  دارد  ارتباط 
افشاری، تدین، کمیلی ثانی و حقیقی زاده، ۱۳۹۰(. برخی از روان شناسان تحولی نیز 

دریافتند که بین تعداد فرزندان خانواده و تحول فرزندان رابطه وجود دارد.
سال هاست که تعداد والدین تک  فرزند به دلایل متعددی رو به افزایش است از جمله اینکه 
تأمین هزینه خانواده های پرجمعیت دشوار است، والدین به راحتی می توانند تربیت فرزند 
خود را تحت کنترل داشته باشند، همه درباره افزایش جمعیت نگران هستند، برخی از 
والدین مایل نیستند با مشکلاتی که ممکن است میان فرزندان ایجاد شود روبه رو شوند و 
آنان از پیچیده شدن مسائل خانوادگی که بر اثر چندفرزندی پدید می آید، اجتناب می ورزند .

تک فرزندها ویژگی های مثبتی در زمینه عاطفی-رفتاری دارند، بنابراین برخی والدین به 
داشتن یک فرزند بسنده می کنند و برخی دیگر تمایل به داشتن تنها یک فرزند دارند. بیشتر 
زنان و شوهران جوان، به دلیل مشکلات اقتصادی و روحیه رفاه طلبی، از داشتن فرزند امتناع 
می ورزند )ساطوریان و همکاران، ۱۳۹۳(؛ برخی نیز به دلیل مشکلات تربیتی از داشتن 
فرزند بیشتر خودداری می کنند. بیماری ها، مشکلات، اختلالات روانی و بزه کاری های 

اجتماعی از دیگر عوامل روی  گردانیوالدین از داشتن فرزند بیشتر است .
تک فرزندی؛ چالشی در فرآیند رشد کودکان

یکی از چالش های اساسی تغییر جمعیت خانواده آثار و پیامدهای آن در تحول و شخصیت 
فرزندان است. کاهش تعداد فرزندان، به ویژه تک فرزندی، فرآیند رشد کودکان را با چالش 
روبه رو می سازد )ناچمن و تامسون، ۱۹۹8(. همشیرگی یک تجربه اجتماعی متفاوت است 
و ارتباط با همشیران موجب شکل گیری روحیه اجتماعی در کودکان می شود. ادراک 
اجتماعی، رفتار جامعه پسند و رشد اخلاقی کودکان تحت تاثیر روابط همشیران در نظام 

خانواده و روابط والدین و کودکان قرار دارد )کمبل، ۲۰۰6(.
رضایت از زندگی والدین با تعداد فرزندانی بیشتر

فرزندآوری با رضایت از زندگی والدین نیز در ارتباط است. کودکان والدین را از تنهایی رهایی 
می بخشند و موجب نشاط و شادابی آنان می گردند )محمودیان و پوررحیم، ۱۳8۱(. دعوای 
همشیران می تواند احساس رضایت را در کودکان کاهش دهد، اما صمیمیت آنان افزایش 
رضایت از زندگی و کاهش افسردگی را به همراه دارد )کیم، هال، کروتر و آزگود، ۲۰۰۷ به نقل 
از آقامحمدی، ۱۳۹۱(. همشیران نشانه های از افسردگی و تنهایی نشان نمی  دهند، ارتباط 
بیشتری با همسالان دارند و در کنار دیگران احساس راحتی بیشتری می کنند )میلوسکی، 

۲۰۰۵ به نقل از عزیزی، ۱۳۹۰(.
تک فرزندان، فرزندانی با هوش تر و سازگارتر

تک فرزندان، نسبت به بچه های دارای خواهر و برادر، از نظر هوش و کارایی و میزان 
سازگاری در سطح مطلوبتری قرار دارند )بیاتی، ۱۳8۳ ، ص 8۲ (. بیاتی در پژوهش خود به 
این نتیجه دست یافت که میزان سازگاری تک فرزندان، بیش از کودکانی است که خواهر و 
برادر دارند )همان، ص ۱۱۱ (. برخی نیز اذعان می کنند که هرچند تک فرزندی به خودی 
خود مشکل نیست، اما در غیاب روش های آموزشی مناسب، ممکن است نتایج بدی داشته 

باشد )ناصحی و رئیسی، ۱۳86، ص 6۲(.
تک فرزندان؛ پرخاشگرتر و مخرب تر

میلوسکی ) ۲۰۰۵ (، در پژوهش خود دریافت که کودکان دارای خواهر یا برادر، گرایش 
مهارت های  روی  بر  که  مطالعاتی  در  همچنین  دارند.  اجتماعی  سازگاری  به  بیشتری 
اجتماعی متمرکز شدند )کاتینگ و دان، ۲۰۰6(، این نتایج حاصل شد که تک فرزندان 
پرخاشگر و مخربتر بودند و در بین گروه دوستان، محبوبیت کمتری داشتند و بیشتر قربانی 
می شوند، درحالی که کودکانی که همشیر داشتند، مهارت های همکاری بیشتری در گروه 

دوستان از خود نشان می دادند.
کیتزمن ) ۲۰۰۲ ( معتقد است که زندگی کردن در یک خانواده که حداقل یک عضو 
همشیر دارد، علاوه بر توسعه مهارت های اجتماعی و ارتباط صمیمی بین همشیران، 
هرچند گاهی ممکن است متعارض هم به نظر برسد، اما تجربه این تعارضات در دوران 
کودکی به دلیل اینکه به کودک اطلاعات اساسی و مهم مدیریت و حل تعارضات را می دهد، 

ضروری به نظر می رسد )عزیزی، ۱۳۹۰ ، ص ۴۷(.
خانواده های تک فرزند با محدودیت ایفای نقش مواجه اند، زیرا حامل نقش فرزند، امکان 
ایفای نقش خواهر یا برادر را ندارد و از قابلیت ها و مهارت هایی که در روابط بین خواهر برادر 
شکل می گیرد محروم است. از این رو ماهیت تجربه تک  فرزندی و اینکه چگونه به منزله 
پدیده ای اجتماعی ابراز می شود، باید دقیقا مورد مطالعه قرار گیرد تا فهم عمیق تری از 

ویژگی های این پدیده حاصل شود.
ما امکان تجربه مستقیم این پدیده را نداریم، اما تک فرزندان تجارب کم و بیش یکسان و 
مشترکی را در زندگی روزمره خود سپری می کنند که می توان این تجارب بی واسطه را به 

شیوه ای عمیق فهم کرد.
آرزوهای والدین بر دوش تک  فرزندان

رفتار والدین و شخصیت کودکان تحت تأثیر متغیرهای گوناگونی قرار دارد که یکی از 
این متغیرها تعداد اعضای خانواده است. تحقیقات نشان داده اند که در خانواده هایی که 
تک فرزند هستند، والدین تمام آرزوهای خود را از آن فرزند انتظار دارند و از آن ها می خواهند 

که در تمام عرصه های زندگی بهترین عملکرد را از خود نشان دهد.

تک فرزندی؛ چالشی در فرآیند رشد کودکان

چرا تک فرزندی خوب نیست؟
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اقتصادی

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران خبر داد:

بهرهبرداریاز۴۰پروژهبزرگصنعتگازدر
سال۹۸

معاون وزیر نفت در امور گاز با اشاره به بهره برداری از حدود ۴۰ پروژه بزرگ و مهم 
صنعت گاز در سال ۹۸، اعلام کرد: امسال بیش از ۸۳۰ کیلومتر خط لوله، ۲۵ واحد 
توربوکمپرسور در قالب ساخت و توسعه ۱۲ تاسیسات تقویت فشار گاز راه اندازی خواهد 
حسن منتظر تربتی، معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران در تشریح مهم 
ترین طرح های توسعه ای صنعت گاز ایران در سال ۹۸، گفت: با بهره برداری از این 
پروژه ها در سال ۹۸، ظرفیت انتقال و توزیع شبکه گاز کشور در فصل سرد به ویژه پیک 

مصرف، ارتقا خواهد یافت.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه امسال بهره برداری از ۸۳۰ کیلومتر خط 
لوله فشار قوی در برنامه این شرکت قرار دارد، تصریح کرد: براین اساس، در قالب اجرای 
۱۵ پروژه، خط لوله ۵6 اینچ قطعه دهگلان به میاندوآب در مسیر خط لوله نهم سراسری 
به طول ۱۲۴ کیلومتر و بیدبلند به اهواز به طول ۳۱ کیلومتر در مدار بهره برداری قرار می 
گیرند. وی افزود: علاوه براین، براساس برنامه های تعریف شده، ۳ خط لوله ۳6 اینچ 
زاهدان به دوراهی دشتک به طول ۱۰۸ کیلومتر، کوهدشت به خرم آباد و دره عباس به 
ماهشهر در مجموع به طول ۸7 کیلومتر و خط لوله ۳۰ تا ۱۰ اینج دیگری در سایر مناطق 
کشور به بهره برداری می رسد. معاون وزیر نفت با اعلام اینکه امسال در کنار ساخت 
خطوط لوله، راه اندازی ۵ تاسیسات جدید تقویت فشار و بهره برداری از واحدهای یدکی 
در 7 ایستگاه دیگر در دستور کار قرار گرفته است، تاکید کرد: در مجموع، سال ۹۸، 
تعداد ۲۵ دستگاه توربوکمپرسور در سطح شبکه گاز راه اندازی شده و یا خواهد شد. 
این مقام مسئول با اشاره به برنامه بهره برداری از ۴ تاسیسات تقویت فشار گاز دیلم، 
بیدبلند، حسینیه، کوهدشت و واحد تکمیلی تاسیسات تقویت فشار گاز اهواز در مسیر 
خط لوله ششم سراسری، تاکید کرد: با بهره برداری از این ایستگاه ها و قطعه جدید خط 
لوله ششم، پایداری شبکه انتقال گاز در شمال غرب کشور افزایش می یابد. تربتی با 
بیان اینکه امسال در مسیر اتصال خط لوله پنجم به ششم سراسری، راه اندازی دو واحد 
یدکی تاسیسات تقویت فشار گاز آب پخش و خورموج عملیاتی می شود، بیان کرد: در 
مسیر خط لوله هشتم سراسری گاز نیز راه اندازی دو تاسیسات تقویت فشار گاز ارسنجان 
و خیرگو و واحد یدکی ایستگاه صفاشهر در برنامه توسعه صنعت گاز کشور قرار دارد. 
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با اشاره به راه اندازی سه واحد یدکی تاسیسات تقویت 
فشار گاز در مسیر خط لوله شمال و شمال شرق کشور، یادآور شد: با بهره برداری از این 

پروژه ها، پایداری شبکه گاز در شهرهای شمال و شمال شرق کشور افزایش می یابد.
لوله ششم  در مسیر خط  توسعه شبکه مخابراتی  و  برداری  بهره  و  از ساخت  وی 
سراسری، خط لوله دوم یزد و مرحله اول مسیر خط لوله شمال و شمال شرق )ری به 
شاهرود( به عنوان مهم ترین پروژه های آماده بهره برداری در سال ۹۸ یاد کرد و گفت: 
توسعه مرکز دیسپچینگ در ۴۵۰ نقطه و مرکز جدید بهره برداری و ۵ ایستگاه کنترل 

فشار گاز و... از دیگر برنامه های سال ۹۸ شرکت ملی گاز ایران است.
معاون وزیر نفت در امور گاز در پایان اعلام کرد: با بهره برداری از طرح های جدید، 
پیش بینی می شود همسو با برنامه افزایش ظرفیت تولید گاز در پارس جنوبی، پایداری 

شبکه انتقال و توزیع گاز طبیعی در کشور افزایش یابد.

یک کارشناس مطرح کرد

تهدیدیدرپسارکودمسکننهفتهاست
یک کارشناس اقتصاد مسکن، نوسانات قیمتی که چند سال یک بار در بازار مسکن 
رخ می دهد را ناشی از نگاه سطحی سیاست گذاران به این حوزه دانست و گفت: اگر 
قیمت خانه در کوتاه مدت رشد نکرد نباید خوشحال باشیم؛ چرا که تهدیدی با عنوان 

نیاز انباشته، دیر یا زود خود را نشان می دهد. 
بیت الله ستاریان اظهار کرد: به اعتقاد من، بازار مسکن در کل کشور تا پایان سال 
رشد ماهیانه دو تا سه درصد را تجربه می کند و همانند سال قبل شاهد افزایش ۱۰ تا 
۱۲ درصد ماهیانه نخواهیم بود. اما این که تصور کنیم بخش مسکن به طور قطعی وارد 
رکود شده هنوز چنین پنداشتی نداریم و بسترهای این رکود را نمی بینیم؛ مگر این که 
سیاست انقباضی  از سوی دولت دنبال شود. به طور مثال تاخیر در تحقق بودجه 
۵۰ هزار میلیارد تومانی وعده داده شده برای بخش عمران می تواند این حوزه را در 
شهریورماه وارد رکود کند. وی افزود: نگاه سیاست گذار به بخش مسکن همواره کوتاه 
مدت بوده و استراتژی برای این بخش نداشتند. در طول ۴۰ سال گذشته هیچ گاه اثر 
واقعی تسهیلات را در بخش مسکن مشاهده نکردیم؛ زیرا موضوع مسکن آن قدر بزرگ 
است که با حجم وام های فعلی هیچ گونه تناسبی ندارد. دولت باید همه بانک ها را در 
حوزه تسهیلات مسکن فعال کند و ورود یک یا دو بانک جواب نمی دهد. پرداخت ۵۰ 
هزار فقره تسهیلات به اندازه یک ماه معاملات مسکن هم نیست. در این شرایط دولت 
چطور می خواهد سالیانه یک میلیون واحد مسکونی تولید کند؛ هرچند معتقدم نیاز 

کشور بیش از این تعداد است و سالیانه به حدود ۱.۳ میلیون واحد مسکونی نیاز داریم.
این کارشناس اقتصاد مسکن تاکید کرد: دولت ها یا شرایط بخش مسکن را درک 
نمی کنند یا ترجیح می دهند صورت مساله مسکن را کوچک کنند. زمانی که در این 
بخش با رکود مواجه می شویم یک سیاست را دنبال می کنند و وقتی به رونق می رسیم 
را که طی چند سال اخیر  آرشیو رسانه ها  را مدنظر قرار می دهند.  مباحث دیگری 
دنبال کنیم متوجه نگاه سطحی به حوزه مسکن می شویم؛ عمده مباحث درخصوص 
مافیای مسکن، سوداگری، حباب مسکن، جشن سر به سری مسکن و غیره است. این 

سناریوها سال هاست که دنبال می شود اما راهبرد برای این حوزه نداشته ایم.
ستاریان با بیان این که برای بخش مسکن باید برنامه ۱۰ تا ۲۰ ساله ترسیم شود گفت: 
دولت باید خود را با تمام ظرفیت ها برای تولید سالیانه ۱.۳ میلیون واحد مسکونی 
آماده کند که ۹۰۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی می خواهد. بنابراین لازم است همه 
ابزارهای مالی اعم از تسهیلات، سکوکات، صندوق های مسکن، فاینانس خارجی 
و غیره فعال شوند. وی با بیان این که بخش مسکن در سال ۱۳۹۹ وارد رکود می شود 
اظهار کرد: بخش مسکن دو نوع رشد قیمت دارد؛ یکی در بطن خود و دیگری آن چه 
در بازار مشخص است. اگر قیمت ها در کوتاه مدت رشد نکرد نباید خوشحال باشیم؛ زیرا 
تهدیدی با عنوان انباشت تقاضا ایجاد می شود که بعدا خود را نشان می دهد. در زمان 
رکود، تقاضای موثر از بازار خارج می شود ولی تقاضای مطلق از بین نمی رود. نیاز انباشته 

با پدیده هایی مثل حاشیه نشینی و خانه های غیراستاندارد خود را نشان می دهد.

وزیر جهاد کشاورزی خبرداد

وجود۳میلیونتنمحصولاتغذایی
دربندرامام

وزیر جهاد کشاورزی گفت: با وجود تحریم ها وضعیت مواد غذایی مطلوب و ۳ میلیون 
تن مواد غذایی و محصولات کشاورزی در بندر امام موجود است

 محمود حجتی در چهارمین جشنواره ملی ارقام جدید زراعی و باغی که در سازمان 
تحقیقات کشاورزی برگزار شد، افزود: دشمنان و رسانه های بیگانه، آرزو های زیاد و قصد 
معرکه گیری داشتند، زیرا فکر می کردند در شرایط جدید، ما امسال ۵ یا 6 میلیون تن 
واردات در برخی محصولات اساسی کشاورزی خواهیم داشت، اما با تلاش هایی که در 

داخل صورت گرفت آن ها به نتیجه دلخواه خود نرسیدند.
وی گفت: برخی مدعی هستند که چرا ما باید مواد غذایی مورد نیاز خود را تولید کنیم 
در حالی که می توانیم نیاز خود را از دنیا تامین کنیم؟ ، اما در جلسه غیرعلنی مجلس،  
توضیح دادم که باید ابتدا بررسی کنیم در همه کشور های دنیا حتی کشور های پیشرفته 

مثل آمریکا، چگونه مواد غذایی خود را تامین می کنند،  بعد قضاوت کنیم.
حجتی توجه همزمان به افزایش روزافزون جمعیت و سطح رفاه، مسئله غذا و امنیت 
غذایی را یک اصل مورد توجه دولت ها و ملت ها دانست و افزود: در کشور ما علاوه بر 
محدودیت های اقلیمی مانند آب، با مسایل و محدودیت های اقتصادی و فشار های 
سلطه گران مواجه هستیم که این مسئله، اهمیت تامین امنیت غذایی کشور را چند 
برابر می کند. وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: تجربه کشور هایی مانند آمریکا، ژاپن و 
ترکیه نشان می دهد که این کشور های آرام از لحاظ اقتصادی،  حتی به قیمت از بین 
رفتن محیط زیست خود و با وجود ظرفیت های تولید پایین، برای تامین موادغذایی 
خود و استقلال و خودکفایی در این موضوع تلاش می کنند در حالی که هیچ یک از این 

کشور ها همانند ما در تحریم و محدودیت قرار ندارند.
وی با بیان اینکه ما هم از نظر غذا و هم دارو در عمل تحریم هستیم، گفت: همه باید 
کمک کنیم تا این مشکلات را رفع کنیم و نباید دچار غفلت شویم البته با وجود همه 

فشارها، مواد غذایی و کالا های اساسی در سراسر کشور موجود است.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار:

بورسمشمولمالیاتبرعایدیسرمایهنیست
 رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه بازار سرمایه مشمول مالیات 
عایدی بر سرمایه نیست، گفت: بنابر پیشنهاد نهاد ناظر بازار سرمایه و با موافقت وزیر 
امور اقتصادی و دارایی، معاملات بازار سهام از دایره مالیات بر عایدی سرمایه خارج شد. 
شاپور محمدی افزود: نهاد ناظر همواره از عملکرد شفاف بنگاه های حاضر در بورس 
حمایت کرده و  در جلساتی که برای این منظور برگزار شد، لزوم ارایه اطلاعات صحیح 

مالی توسط ناشرین بورسی که بیشترین میزان مالیات را پرداخت می کنند،
مورد تاکید قرار گرفت. وی خاطرنشان ساخت: بازار سرمایه مسیر هموار برای هدایت 
نقدینگی به بخش مولد اقتصاد است.  محمدی افزود: سازمان بورس و اوراق بهادار 
پیشنهاد کرده تا معاملات بازار سرمایه از دایره مالیات بر عایدی سرمایه خارج شود و وزیر 

امور اقتصادی و دارایی نیز با این پیشنهاد موافقت کرده است.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اضافه کرد: بنابراین بازار سرمایه کشور مشمول 

مالیات بر عایدی سرمایه نیست.

این روزها زیاد از کاهش درآمدهای دولت سخن گفته می شود ولی شاید مردم چندان 
توجهی به این مسئله نداشته باشند، چراکه دولت از نظر جامعه همان پدر پول داری 
است که هیچ وقت فقیر نمی شود ولی واقعیت این است که کاهش درآمدهای دولت 

نه تنها یک واقعیت بلکه عامل بسیار تأثیرگذاری بر معیشت مردم است.
»اینیاتسیو سیلونه«، نویسنده مشهور ایتالیایی در کتاب معروفش جمله ای را از یک 
چوپان نقل می کند که سال هاست به یکی از طلایی ترین جملات طرفداران اقتصاد 
آزاد و مخالفان محدودیت های دولتی تبدیل شده؛ چوپان داستان »نان و شراب« 
می گوید »دولت یک دست دراز دارد و یک دست کوتاه؛ دست دراز به همه جا می رسد 
و برای گرفتن است، دست کوتاه برای دادن است ولی فقط به کسانی می رسد که 

خیلی نزدیک اند«.
این گزاره طلایی اما اگر درباره خیلی از دولت ها در بسیاری از کشورها و دوره ها 
که  این خاطر  به  نه  نمی کند؛  ایران صدق  در  درباره دولت دوازدهم  باشد  صادق 
این دولت دوست ندارد درآمدهایش را بیشتر کند بلکه به این خاطر که مسیرهای 
درآمدزایی دولت دستخوش فراز و فرودهای تندی شده که مدیریت منابع و مخارج 

را دشوار کرده است.
درآمدهای نفتی با خصومت های خارجی کاهش پیداکرده، افت تقاضای کل در 
بازارهای داخلی مشکلاتی بر سر راه تحقق درآمدهای مالیاتی ایجاد کرده و از طرف 

دیگر مخارج به ویژه در حوزه هزینه های عمومی افزایش پیداکرده است.
مجموع این موارد در کنار اتفاقات ریزودرشت دیگر مانند نوسانات ارزی و. این 
نگرانی را به وجود آورده که کاهش درآمدهای دولت در سال جاری، تأثیرات نامطلوبی 
بر اقتصاد و معیشت جامعه داشته باشد؛ دغدغه ای که در سطح گسترده ای نیز از 
جانب رسانه های بیگانه دامن زده می شود و به همین خاطر باید پاسخ روشنی برای 
آن یافت. آیا درآمدهای دولت به همان اندازه که برخی ادعا می کنند کاهش یافته؟ 

برای جبران کاهش درآمد وجود دارد؟ کاهش  و مسیرهای جایگزین  آیا روش ها 
درآمدهای دولت از چه راه هایی بر معیشت مردم تأثیر می گذارد؟

*بودجه در سایه رونمایی شد
مسئولان سازمان برنامه وبودجه از اواسط سال گذشته و هم زمان با آغاز روند تدوین 
بودجه سال ۹۸ از این سخن می گفتند که تمام ریسک ها و احتمالات را درباره شرایط 
اقتصادی کشور در نظر دارند و دخل وخرج کشور را برای سال ۹۸ بر اساس همین 

احتمالات در دو نسخه تنظیم می کنند.
هیچ اطلاعاتی از این نسخه دوم که سازمان برنامه ای ها از آن به »بودجه در سایه« 
تعبیر می کردند، منتشرنشده بود تا اینکه هفته قبل سید حمید پورمحمدی، معاون 
امور اقتصادی و هماهنگی سازمان برنامه وبودجه در یک جلسه استانی زادگاهش به 
همشهریانش گوشه ای از این بودجه را نشان داد؛ پورمحمدی گفت »بودجه سال ۹۸ 

کل کشور بر اساس فروش روزانه ۳۰۰ هزار بشکه نفت بسته شده است.«
معاون سازمان برنامه در حالی از تنظیم درآمدها و مخارج بر اساس فروش ۳۰۰ هزار 
بشکه نفت در روز سخن گفته که بر اساس قانون بودجه سال جاری، دولت فروش 
روزانه ۱.۵ میلیون بشکه نفت را پیش بینی کرده بود. اکنون اما مشخص می شود 
این اختلاف ۱.۲ میلیون بشکه ای همان بودجه در سایه ای است که سال گذشته 
مسئولان از تدوین آن سخن گفته بودند. ازآنجاکه قیمت فروش هر بشکه نفت در 
بودجه ۵۴ دلار و نرخ تسعیر هم ۵7۰۰ تومان به ازای هر دلار تعیین شده، کاهش 
۱.۲ میلیون بشکه فروش در روز به معنای اختلافی حدود ۳7۰ میلیارد تومان در هر 

روز است.
بر این اساس حالا که مشخص شده دولت از ابتدا خود را برای چنین روزهایی آماده 
کرده، در پاسخ به یکی از سؤالات ما که آیا کاهش درآمدها، اقتصاد کشور را از آرامش 
خارج می کند یا خیر باید گفت خیر چون دولت از سال قبل آماده کاهش درآمدها 

بوده است. سؤال مهم اما این است که این سطح از درآمد چه تأثیری بر معیشت و 
زندگی مردم خواهد داشت؟

برای پاسخ به این پرسش باید مسیرهایی که کاهش درآمد دولت از طریق آن ها بر 
زندگی مردم اثر می گذارد، مرور کنیم:

*کسر بودجه، استقراض و سپس تورم
کسری بودجه دولت ها معمولًا یکی از اصلی ترین علل تورم در اقتصاد ایران بوده 
و هست. دولت ها معمولًا بلافاصله پس از دچار شدن به کسری، سراغ بانک مرکزی 
می روند و با قرض گرفتن از خزانه بانک به ظاهر پرداخت های خود را انجام می دهند 
اما در واقع با تزریق پول بدون پشتوانه باعث افزایش تورم و کوچک شدن سفره مردم 

می شوند.
این روال تکراری را داشته باشید و بگذارید کنار نرخ تورم ۴۰ درصدی که مرکز آمار 
همین چند روز قبل رسماً اعلام کرد. بر اساس اعلام مرکز آمار نرخ تورم ۱۲ ماهه 
منتهی به تیرماه ۹۸ به حدود ۴۰.۴ درصد رسیده که بالا رفتن سطح عمومی قیمت 

خوراکی ها یکی از بیشترین تأثیرها را در این افزایش داشته است.
بااین حال اما نباید چنین افزایشی را ناشی از کسر بودجه دولت و تکرار همان 
ماجرای استقراض از بانک مرکزی دانست چراکه اولًا دولت بر اساس حرف های معاون 
سازمان برنامه از سال قبل برای کاهش درآمدهای نفت آماده بوده قاعدتاً مخارجش 
را هم بر اساس همان میزان درآمد تنظیم کرده تا دچار کسری بودجه نشود و در دور 
مخرب استقراض و... نیفتد. دوم اینکه کاهش درآمدهای نفتی در سال جاری سهم 
چندانی در تورم دوازده ماهه منتهی به تیر امسال ندارند و اگر قرار باشد آثاری داشته 
باشند، این آثار از نیمه دوم سال مشخص خواهد شد بنابراین تورم ۴۰ درصدی فعلی 
را باید بیشتر معلول گرانی های پی درپی ماه های پایانی سال گذشته و افزایش قیمت 
محصولات وارداتی دانست چنانکه آمار مرکز آمار هم بیشترین افزایش قیمت را در تورم 

منتهی به تیرماه در قیمت مواد دخانی نشان می دهد.
*چو دخلت نیست، خرج کمتر کن اما...

سؤالی که پاسخ به آن ما رو به دو نتیجه مهم می رساند این است که دولت کمبود 
درآمدهای نفتی را از چه راهی جبران می کند؟ روشن است که اولین راه، کاستن از 
مخارج است؛ کدام مخارج اما؟ باز هم روشن است که دولت نمی تواند از مخارج جاری 
خود که بخش عمده آن حقوق و مزایای کارمندان، یارانه های مستقیم و غیرمستقیم 
و مخارج عمومی است، کم کند. نشانه اش هم اینکه هزینه های عمومی در بودجه 
امسال افزایش یافته است. تنها خرجی که دولت می تواند برای جبران کاهش درآمدها 
از آن کم کند، مخارج و هزینه های عمرانی است. درواقع دولت باید پول هایی را که 
قرار بوده صرف ساختن راه، جاده، نیروگاه، پالایشگاه، سد و... بکند برای مخارج 
جاری نگه دارد. نتیجه این صرفه جویی هم خالی ماندن دست پیمانکاران از پروژه و 
طبیعتاً تعدیل نیرو خواهد بود. نتیجه چنین روندی قطعاً افزایش نرخ بیکاری است و 
وقتی کار نباشد، درآمدی هم نخواهد بود و قطعاً بدون درآمد، اندازه سفره ها هم تغییر 
خواهد کرد؛ بنابراین کاهش بودجه عمرانی می تواند به افزایش نرخ بیکاری، کاهش 

درآمد خانوارها و کاهش مصرف منجر شود.
*مالیات سهل و ممتنع....

علاوه بر کاهش هزینه ها، راه دیگری که معمولًا دولت ها برای جبران کاهش درآمدها 
طی می کنند، ایجاد درآمد از محل هایی است که تاکنون سراغ آن ها نرفته اند. در 
کشور ما هم طی سال های اخیر و هم زمان با کاهش درآمدهای نفتی و... دولت از 
سازمان امور مالیاتی خواسته تا درآمدها را از محل مالیات افزایش دهد. گرچه شعار 
همواره این بوده که دولت به دنبال کاهش فرارهای مالیاتی است اما واقعیت این است 
که دریافت مالیات از گروه هایی که بیشتر دم دست هستند هم از نظر دور نبوده است 
یعنی همان کسبه، کارمندان، کارگران. این روش اما در شرایطی که به علت کاهش 
درآمد خانوارها و تورم، خرید مردم کاهش پیداکرده قطعاً چندان مفید نیست چراکه 
درآمدهای مالیاتی زمانی افزایش می یابد که تبادلات مالی، تولید و مصرف افزایش 
یابد. در شرایط رکودی طبیعتاً نمی توان انتظار داشت درآمدهای مالیاتی افزایش 

معناداری پیدا کند.

تأثیر کاهش درآمدهای دولت در معیشت مردم

دولتبیپول،مردمرافقیرمیکند؟

 یک کارشناس اقتصادی با اشاره به گزارش بانک مرکزی از افزایش ۱۱.۲ درصدی قیمت خانه در منطقه یک تهران گفت: قیمت های 
فعلی به وِیژه در مناطق اعیان نشین شهر تهران به شدت حبابی است و نمایانگر قیمت واقعی این خانه ها نیست. ضمن اینکه اگر 

سرمایه های سرگردان به سمت ساخت خانه برای طبقه متوسط هدایت شوند قیمت های فعلی دوام نمی آورند. 
هر چند گزارش اخیر بانک مرکزی از کاهش قیمت مسکن در ۱۲ منطقه شهر تهران در تیرماه نسبت به ماه قبل خبر می دهد با 

این حال قدرت خرید افزایش نیافته و مردم نمی تواند از فرصت کاهش قیمت ها به عنوان راهی برای خانه دارشدن استفاده کنند.
افزایش ۱۰۰ درصدی قیمت خانه که از اردیبهشت سال قبل آغاز شد هر ماه فاصله  بین مردم و خانه دار شدن آنها را بلندمدت تر کرده 
است. در حالی که میانگین قیمت مسکن در تیر امسال در تهران به اذعان بانک مرکزی به رقم ۱۳ میلیون و ۳۵۰ هزار تومان در هر 
مترمربع رسیده است، تسهیلات بانکی صندوق پس انداز یکم بانک مسکن برای زوجین با رقم ۱6۰میلیون تومان فقط به ۱۱ متر خرید 
خانه در شهر تهران کمک می کند. گزارش اخیر بانک مرکزی اذعان دارد که روند کاهشی قیمت مسکن در برخی مناطق تهران به هیج 
وجه مشاهده نشده است و برای مثال در منطقه یک تهران شاهد ادامه افزایش قیمت ها هستیم تا جایی که بهای مسکن در منطقه یک 
در ماه گذشته ۱۱.۲ درصد رشد داشته است و اکنون به قیمت هر متر مربع ۲۹ میلیون تومان رسیده است و وام مسکن فعلی در مناطق 
بالای شهر تهران عملا همان کارآرایی ۱۱ متری خود را هم از دست می دهد. درهمین راستا بهمن آرمان کارشناس مسائل اقتصادی در 
گفت وگویی وضعیت بازار مسکن را به بیماری که با مُسکن های موقت در حال درمان است توصیف کرد و گفت: افزایش قدرت خرید 
مردم با افزایش عرضه مسکن ممکن می شود. وی ادامه داد: هزینه ساخت هر متربع خانه اکنون بیشتر از ۲ میلیون تومان نیست اما 
آنچه باعث می شود قیمت خانه در برخی مناطق تهران به بیشتر از ۲۰ میلیون تومان برسد این است که از طریق انبوه سازی ارزان 
سازی صورت نمی گیرد؛ ضمن اینکه قیمت زمین 6۰ درصد قیمت تمام شده هر متر مربع ساختمان است. آرمان اضافه کرد: قبلا این 
نسبت ۵۰-۵۰ بود اما الان به دلیل افزایش قیمت زمین؛ فقط ۳۰ درصد هزینه ساخت است. این کارشناس مسائل اقتصادی گفت: در 
چنین شرایطی و به ویژه اینکه بورس اوراق بهادار دیگر مکان جذابی برای تامین منابع مالی نیست پول های سرگردان به سمت سوداگری 
مسکن هدایت می شود و طبیعتا یک مقدار زیادی از قیمت واحدهای مسکونی در ایران متاثر از کاهش شدید عرضه و سرمایه های 
سرگردانی که به سمت مسکن می آیند. وی گفت: اگر این سرمایه های اندک بتوانند طبق یکی از بندهای اقتصاد مقاومتی به سمت 
تولید و ساخت خانه برای طبقه متوسط هدایت شوند قیمت های فعلی دوام نمی آورند. آرمان تصریح کرد: قیمت های فعلی به وِیژه در 
مناطق اعیان نشین شهر تهران به شدت حبابی است و نمایانگر قیمت واقعی این خانه ها نیست. وی الگوبرداری از مدل های جهانی حل 
بحران مسکن را راهکار مناسبی برای خروج از این وضعیت دانست و گفت: در ترکیه دولت ابتدا زمینه ساخت مسکن را فراهم کرد مثلا 
اگر به فرودگاه استانبول در بخش شرقی شهر بروید در مساحتی چندین برابر شهراک اکتابان ایران ساختمان های زیادی به کمک دولت 
برای قشرهای کم درآمد ساخته شده است. به گفته آرمان دولت ترکیه در مدلی که برای ساماندهی وضعیت مسکن استفاده کرده است 
منابع مالی را با شرایط ویژه ای به سمت تولید و بالابردن میزان عرضه هدایت کرده است. وی اضافه کرد: قیمت تمام شده این خانه ها در 
اندازه قدرت خرید طبقه متوسط است. چرا که طبقه مرفه در کشورهای جهان با استفاده از نقشه های موجود سفارش ساخت به انبوه 
سازان می دهند و می توانند خانه های ویلایی داشته باشند اما برای قشر کم درآمد دولت راهکار در افزایش عرضه دیده شده است. این 
کارشناس مسائل اقتصادی ادامه داد: میانگبن قیمت مسکن در تهران که اتفاقا در جنوب شهر و بالای شهر تفاوت دارد حاکی از این 
است که قدرت خرید مردم با استفاده از تسهیلات بانک مسکن به مراتب کمتر از ۱۱ متر است و بنابراین تسهیلات بانکی دیگر اثرگذاری 
خود را از دست داده است. وی به طرح اقدام ملی اشاره کرد و گفت: اگر عرضه مسکن در ایران افزایش پیدا کند و دولت زمین های در 

اختیار خود را که در مکان های مناسبی قرار دارند در معرض ساخت و ساز قرار دهد مسکن ارزان به دست مردم می رسد.
آرمان گفت: خیلی از پادگان های ما در مرکز شهر قرار گرفتند و مطابق قانون باید خارج از شهر باشند این زمین ها می تواند در اختیار 

مسکن سازان چه تعاونی و چه شرکتی قرار گیرد تا مجموعه های مسکن ارزان قیمت از طریق انبوه سازی ایجاد کنند.

وی گفت: در این صورت قیمت مسکن تعدیل شده و جامعه بیشتری از مستاجران در ایران صاحب خانه می شوند.
آرمان یکی از دلایل گرانی خانه را عدم انبوه سازی، عوارض شهرداری برای فروش تراکم و هزینه های بالای انشعاب برق و آب و گاز  

دانست و ادامه داد: این درحالی است که طرح های دولتی می تواند با قسط بندی این هزینه ها کاهش قیمت مسکن را رقم بزند.

کاهش درآمدهای نفتی سبب شده اجرای طرح هایی که وابستگی بودجه به طلای سیاه را کاهش می دهد در دستور کار قرار گیرد 
و بر این اساس، مسئولان سازمان برنامه و بودجه از اتکای صفر درصدی به نفت در هدفگذاری نهایی طرح اصلاح ساختار بودجه 

خبر می دهند. 
طرح اصلاح ساختار بودجه با هدف انطباق با شرایط جدید اقتصادی و گذر از دوران تحریم ها و قطع وابستگی به درآمدهای نفتی 
مدتی است که در دستور کار نهادهای ذیربط از جمله سازمان برنامه و بودجه قرار گرفته است. نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
نیز در جلسه غیرعلنی ۲۳ تیر با حضور رئیس سازمان برنامه و بودجه و جمعی از مسئولان و مدیران سازمان های ذی ربط در بودجه، 
اصلاح ساختار بودجه را بررسی کردند. کاهش تدریجی و قطع وابستگی مستقیم بودجه جاری به نفت، حذف تدریجی کسری بودجه 
ساختاری، ایجاد ثبات اقتصاد کلان، مهار تورم، تأمین معیشت عمومی و ارتقای سطح کارآمدی، کاهش نابرابری و مبارزه با فساد از 
اهدافی است که در این جلسه برای اصلاح ساختار بودجه کشور ترسیم شده است. در تازه ترین گام برای بررسی و اجرایی کردن 
این طرح، نشست تخصصی »اصلاح ساختار بودجه« از سوی مرکز پژوهش های توسعه و آینده نگری سازمان برنامه و بودجه کشور با 
حضور جمعی از مدیران و کارشناسان در این سازمان برگزار شده است. سازمان برنامه و بودجه کشور گزارش داد: سیدعلی مدنی زاده 
مشاور معاونت اقتصادی و هماهنگی برنامه و بودجه این سازمان در نشست تخصصی »اصلاح ساختار بودجه« گفت: هدف اصلی از 
اصلاح ساختار بودجه، قطع وابستگی به نفت در بودجه کشور است. مشاور سازمان برنامه و بودجه افزود: ضرورت طرح جدی موضوع 
اصلاح ساختار بودجه، عمل به دستور رهبر معظم انقلاب است که ایشان در آذر سال گذشته مطرح و ابلاغ فرمودند و همچنین تاکید 
بر اینکه بودجه باید در افق دوساله تدوین و تنظیم شود. وی افزود: ضرورت دیگر طرح جدی اصلاح ساختار بودجه، تحریم های 
ظالمانه علیه کشور است و با توجه به اینکه درآمدهای نفتی کاهش چشمگیری داشته است، ضرورت دارد که تهدیدها را به فرصت 
تبدیل کنیم و با آسیب شناسی اساسی ساختار بودجه، آثار و تبعات کاهش عایدات نفت در اداره کشور را به حداقل رسانده و در نهایت 
به صفر برسانیم. مدنی زاده با تأکید بر این نکته که موضوع اصلاح ساختار بودجه یک انتخاب نیست، بلکه یک اجبار است، اظهار 
داشت: یکی از دلایلی که در بخش آسیب های ساختار بودجه به آن باید توجه شود، عوامل اقتصادی است که در رقابت ناپذیری 
اقتصاد، محیط زیست، نظام بانکی، صندوق های بازنشستگی و انباشت بدهی های بازپرداخت نشده دولت نمایان می شود. وی در 
ادامه به برخی دلایل بنیادین و تاریخی شکل گیری ناترازی بودجه اشاره کرد و افزود: توجه حداکثری به رفاه عمومی و لحاظ نکردن 
ابعاد بلندمدت آن، فقدان نظارت کارآمد مشاهده و شناسایی آسیب ها و لزوم بازخورد برای آن از جمله دلایل این ناترازی تلقی می شود. 
مدنی زاده گفت: یکی از اهداف اصلی و اساسی اصلاح ساختار بودجه، کاهش تدریجی و قطع وابستگی مستقیم نفت به بودجه، 
حذف تدریجی کسری بودجه ساختاری، ایجاد ثبات اقتصاد کلان و مهار تورم، رونق تولید و تأمین معیشت عمومی و کاهش نابرابری 
و ارتقای عدالت اجتماعی و مبارزه با فساد است. مشاور معاونت اقتصادی و هماهنگی برنامه و بودجه سازمان برنامه و بودجه کشور در 
بخش دیگری از اظهارات خود به بیان بیشتر طرح اصلاح ساختار بودجه پرداخت و افزود: در زمینه درآمدزایی پایدار، اصلاح نظام یارانه 
پنهان انرژی و اصلاح و یکپارچه سازی نظام مالیات و تأمین اجتماعی و مولدسازی و مدیریت دارایی های دولت مدنظر خواهد بود. وی 
تصریح کرد: در بخش هزینه کرد کارا، اصلاح ساختار دستگاه های اجرایی و شرکت های دولتی و نیز اصلاح سیاست های حمایتی و 
نظام بودجه ریزی مورد توجه قرار گیرد. محمد قاسمی معاون اقتصادی مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی نیز در این نشست 
گفت: برای نخستین بار در کشور است که در زمینه اصلاح ساختار بودجه، دولت یک سند جامعی ارائه می کند که تمام ابعاد بودجه 
را شامل می شود. وی افزود: مادام که میزان اتکای بودجه به نفت از بین نرفته باشد، مشکلات و نارسایی ها مدفون خواهد ماند و در 
کنار عوامل اقتصادی، حاکمیت جمهوری اسلامی باید دیدگاه های مردم و خواسته های آنان را در اداره کشور بیش از گذشته مورد 
توجه قرار دهد. قاسمی خاطرنشان ساخت که در زمینه اداره کشور بر موضوع هزینه باید خیلی توجه داشته باشیم و میزان اتکای ما 
به منابع و عایدات نفتی در بودجه سال ۱۳۹۹ باید دچار تحول جدی شود. هادی زنوز عضو هیأت علمی دانشگاه علامه طباطبایی 
نیز گفت: این که دولت در همه امور بخواهد ورود داشته باشد و دخالت کند، به هیچ وجه نه علمی و عملیاتی است و نه با منطق اداره 
درست کشور هم خوانی دارد. وی افزود: نکته مهم دیگر این است که مدیران و ارکان اداره کشور باید از خوش بینی های غیرمتعارف 

پرهیز کنند، که چنین روندی، تنها پاک کردن صورت موضوع است و مشکلی را حل نخواهد کرد.

یک کارشناس اقتصادی:

قیمتهایفعلیمسکندوامنمیآورد
مشاور سازمان برنامه و بودجه  مطرح کرد

وابستگیصفردرصدیبهنفتبااصلاحساختاربودجه

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 
مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رأی شماره ۱۳۹۸6۰۳۳۰۰۰۲۰۰7۵۳۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۴۳ آقای منصور آقازیارتی فراهانی فرزند 
عیسی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۵۵-  اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی منصور آقازیارتی مالک رسمی و سهم الارث از 

طوعه آقازیارتی. )م الف ۱۹۸7 (
۲- رأی شماره ۱۳۹۸6۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۹۹۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹7۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰7۵ آقای محمد حسین دهقانی فرزند 
محمدحسن در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱7۸/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۴ فرعی از  ۲۳۲۴- 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از سید موسی میرئی. 

)م الف۱۹۸۸ (
۳- رأی شماره ۱۳۹۸6۰۳۳۰۰۰۲۰۰7۹۱6 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۵۹۳ آقای مجید زنجیرانی فراهانی فرزند 
ابوالمعصوم در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 6۳/7۹ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۱7۸6-  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از آمنه و شهین و شهناز 

و محمدرضا و احمدرضا صادقی ورثه حسن صادقی . )م الف ۱۹۸۹(
۴- رأی شماره ۱۳۹۸6۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۱۹۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰6۸۹ آقای محمود قاسمی فرزند رضا  در 
قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱7/۸۳ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۴6-  اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف۱۹۹۰ (
۵- رأی شماره ۱۳۹76۰۳۳۰۰۰۲۰۳۳6۰۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۴7 آقای حسن احمدلو فرزند  علی رضا 
در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۵ متر مربع پلاک شماره فرعی ۱۹6۵  از  اصلی واقع در قم بخش 

حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید احمد فاتحی. )م الف ۱۹۹۱ (
6- رأی شماره ۱۳۹۸6۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۸۹۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۵۹ آقای محمد رضا محمد نژاد فرزند 
برجعلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵7/۹۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۱۹67-  اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف ۱۹۹۲(
7- رأی شماره ۱۳۹۸6۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۱۲۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱6۹۰ آقای عزت اله حسن نژاد آذر فرزند 
عین اله در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵7/6۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۱۹7۴-  اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از فتح اله شاکری )توسط 

ابوالفضل و زهرا و معصومه و سکینه (. )م الف ۱۹۹۳(
۸- رأی شماره ۱۳۹۸6۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۹۱۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹7۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۸۱۹ آقای ابوالفضل صادقی فرزند علی 

در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۵ متر مربع پلاک شماره ۳۵ فرعی ۲۵7۰- از  اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از جواد یونس پور رازیلیقی . )م 

الف۱۹۹۴ (
۹- رأی شماره ۱۳۹76۰۳۳۰۰۰۲۰۲۲۹۴6 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۸7۸۸ آقای مهدی کرد فرزند قدرت اله در 
قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۱/۱۰ متر مربع پلاک شماره ۴۵ فرعی از ۲۳۳۸  اصلی واقع در 

قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی برابر سند ۲۳۱۱۴- ۵۴/۳/۱۹ . )م الف ۱۹۹۵(
۱۰- رأی شماره ۱۳۹۸6۰۳۳۰۰۰۲۰۰7۸۲۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹7۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰6۳۱ آقای حسین گل وردی فرزند 
غضنفر در سه دانگ از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۵۹/۲۵ متر مربع پلاک شماره ۱۵7 فرعی 
از ۱۸7۳- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از عباسعلی 

محسن آبادی فراهانی. )م الف۱۹۹6 (
۱۱- رأی شماره ۱۳۹۸6۰۳۳۰۰۰۲۰۰7۸۲۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۴۹ آقای فاطمه چراغی فرزند  محمد 
رضا در سه دانگ از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۵۹/۲۵ متر مربع پلاک شماره ۱۵7 فرعی از 
۱۸7۳-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از عباسعلی 

محسن آبادی فراهانی. )م الف۱۹۹7 (
۱۲- رأی شماره ۱۳۹۸6۰۳۳۰۰۰۲۰۰۹۱۰6 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹7۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۲۱ آقای مجید آقازیارتی فرزند حسین  
در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲6 متر مربع پلاک شماره فرعی از ۱۹6۹-  اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی . )م الف۱۹۹۸ (
۱۳- رأی شماره ۱۳۹۸6۰۳۳۰۰۰۲۰۰7۲۹7 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱77۴ آقای هادی علامه شریف پور فرزند 
محمد در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۲۲-  اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از ارجعلی فامیل بیات. )م الف ۱۹۹۹(
مورد تأیید قرار گرفته و ار آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/04/31
تاریخ انتشارنوبت دوم: 1398/05/16
مرتضی نورائی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم 

آگهیماده۳قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی



چهار شنبه -شانزدهم مرداد ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 64858
ورزشی

وکیل بین المللی ورزش گفت: براساس مصوبه سال ۲۰۱۸ فدراسیون جهانی فوتبال زنان 
باید در تمام مسابقات کشور ها اجازه حضور در ورزشگاه را داشته باشند. 

غلامرضا رفیعی در خصوص نامه فیفا به فدراسیون فوتبال ایران در خصوص حضور زنان در 
ورزشگاه ها، گفت: در نامه رییس فیفا به فدراسیون فوتبال ایران و مطالبی که در آن نوشته 
شده باید بگویم که این اتفاق با تصمیم شخصی رییس فیفا صورت نگرفته بلکه آنچه را که 
او در نامه نوشته است در اجرای تکالیف مندرج در اساسنامه سال ۲۰۱۸ فیفا است. این 

اساسنامه جدید همه فدراسیون های ملی را مکلف کرده تا زمینه مشارکت مساوی آقایان 
و زنان در ورزش فوتبال را فراهم کنند و هیچ گونه تبعیض غیر موجهی براساس جنس را 

روا ندارند.
وی ادامه داد: برخی اظهار نظر های نادرست در این باره صورت گرفته که متاسفانه 
براساس مصالح خود ساخته بیان شده است و سیگنال بسیار زشتی را به فوتبال جهان و 
فیفا مخابره خواهد کرد. این صحبت ها به شکلی مطرح شده که نشان می دهد ما فقط اگر 
الزام و زور بالای سر فوتبال مان باشد حاضر به اجرای اساسنامه فیفا هستیم درحالی که در 
گذشته هم اعلام کردم حضور زنان در ورزشگاه های فوتبال و مدیریت این موضوع توسط 
دولت جمهوری اسلامی ایران بسیار کار ساده ای است و به راحتی می توان با اتخاذ تدابیری 

حضور زنان در ورزشگاه ها را مدیریت کرد.
وکیل بین المللی ورزش گفت: اظهار نظر برخی مسئولان به شکلی بود که به نظر می 
رسد فیفا خواهان حضور زنان فقط در بازی های ملی شده اما در واقعیت این موضوع 
صحت ندارد. تصدیق می کنم که حضور زنان در ورزشگاه ها چه در بازی های ملی و چه در 
مسابقات داخلی باید همراه با اتخاذ تدابیر باشد که خیلی از این تدابیر نیاز به تامین بودجه 
و هزینه های آن توسط دولت دارد و دولت محترم برای تامین امنیت و تفکیک صندلی های 
زنان و مردان و تامین سایر امکانات لجستیک باید بودجه ای اختصاص دهد و تدابیر فنی 

را اتخاذ کند.
وی تاکید کرد: مطمئن باشید برای فیفا حفظ امنیت زنان و مردان در ورزشگاه ها بسیار 
مهم است و همین حالا هم اگر به خاطر برخی مشکلات و نارسایی ها، مشکلی برای 
هواداران مرد در ورزشگاه ها ایجاد شود به آن ورود و برخورد های لازم را با فوتبال ایران خواهد 

کرد حتی اگر کمیته محترم استیناف آقایان را بکلی تبرئه نماید.
رفیعی در پاسخ به این سئوال که اگر ورزشگاهی شرایط میزبانی از زنان را نداشته باشد 
بازهم فیفا تاکید به حضور آنها در ورزشگاه دارد، اظهار داشت: بازهم تاکید می کنم حضور 

زنان در ورزشگاه ها فقط مربوط به بازی های ملی نیست و آنها خواهان حضور زنان در تمام 
مسابقات فوتبال  در تمام دنیا )نه فقط ایران( هستند. صحیح نیست این موضوع را ایرانی 
و حساسیت بیخود ایجاد کنیم. اما در خصوص سئوال شما باید بگوم فیفا آنقدر منطقی 
هست که اگر ورزشگاهی در یکی از شهرستان های ما تا زمان آغاز مسابقات آماده حضور 
زنان نشود این موضوع را درک و باز هم برای مهیا شدن شرایط به ما فرصت دهد. البته برای 
این کار باید توضیحات منطقی به فیفا ارایه دهیم و همزمان برنامه عملی را ارائه و بودجه لازم 

برای اتخاذ تدابیر لازم اختصاص یابد.
وی تاکید کرد: از تمام مسئولان می خواهم نامه رییس فیفا را تفسیر به رای نکنند زیرا 
صحبت های او مطابق قوانین فیفا و در اجرای الزامات و تعهدات مندرج در اساسنامه ۲۰۱۸ 

فیفا است.
*شروع نکردن لیگ برتر تصمیم شجاعانه فدراسیون فوتبال است

وکیل بین المللی فیفا با حمایت از تصمیم رییس فدراسیون فوتبال در شروع نکردن 
مسابقات لیگ گفت: تاج شجاعانه در مقابل برگزار نکردن لیگ ایستاده و تصمیم او قابل 
تحسین است. برای آغاز مسابقات لیگ باید مشکلات ورزشگاه ها برطرف شود و سپس 
به سراغ شروع بازی ها برویم. اگر قرار است از ورزش برای شادابی مردم استفاده کنیم باید 
هزینه آن را هم پرداخت کنیم و امیدوارم مسئولان فدراسیون فوتبال همچنان به پافشاری 

خود در این راستا ادامه دهند.
*فدراسیون فوتبال به تعهدات خود مقابل فیفا عمل نکرده است

رفیعی در پاسخ به این سئوال که آیا فدراسیون فوتبال اساسنامه های خود را با اساسنامه 
سال ۲۰۱۸ فیفا هماهنگ کرده است، اظهار داشت: آیین نامه انضباطی فدراسیون فوتبال 
تا حدود زیادی با الزامات بین المللی همراه است اما آیین نامه اخلاق و خود اساسنامه 
فدراسیون فوتبال هنوز تغییر نکرده و فدراسیون ما ازین حیث در حال حاضر به تعهدات خود 

مقابل فیفا عمل نکرده است که دلایل آن را قبلا عرض کرده ام.

 دارنده مدال نقره بازی های المپیک ۲۰۱۲ لندن، گفت: اگر از 
لحاظ فکری آرامش داشته باشم، طلای المپیک ۲۰۲۰ را کسب 

می کنم. 
ملی  کمیته  رییس  و  ورزش  وزیر  بازدید  در  حدادی  احسان 
المپیک از تمرینات آماده سازی این ملی پوش دو و میدانی در 
آماده  توکیو  المپیک ۲۰۲۰  برای  را  خود  که  المپیک  آکادمی 
می کند، اظهار داشت:  قول می دهم در مسابقات جهانی بهترین 
نتیجه را بگیرم و سپس در سن ۳۵ سالگی برای مدال المپیک 
تلاش کنم. دارنده مدال نقره المپیک لندن افزود: امسال موفق به 
ثبت رکورد پرتاب ۶۷ متر شدم و قول می دهم هر کسی در المپیک 

۶۸ و نیم متر پرتاب کند، طلا می گیرد.
حدادی با بیان اینکه قول می دهم بهترین نتیجه را در جهانی و 
المپیک کسب کنم، گفت: اگر ذهنم آرام باشد و دغدغه هایی مثل 

گرفتن ویزا و سایر مسائل جانبی نداشته باشم به طلا می رسم.
این ملی پوش دو و میدانی اضافه کرد: مربی خارجی من به 
دلیل شرایطی، نمی تواند در ایران حاضر شود اما تمرینات خود 
را با حسین توکلی پیگیری می کنم. از شما تقاضا دارم شرایطی 
و  المپیک  تا توکلی که سابقه حضور در مسابقات  فراهم شود 
کسب مدال طلای این رقابت ها را دارد، در کنار من حضور داشته 
باشد. توکلی سابقه بسیاری دارد و از لحاظ روحی و روانی، کمک 

بسیاری به من می کند.
حدادی در پاسخ به وزیر که از او خواستار کسب مدال طلا در 
المپیک ۲۰۲۰ توکیو شد، گفت: مطمئن باشید اگر از لحاظ 
کسب  را  المپیک  طلای  باشم،  داشته  آرامش  فکری  شرایط 
می کنم. اکنون با ۳۴ سال سن، به خوبی از شرایط خود آگاه 
هستم و می دانم اگر از لحاظ ذهنی آرامش داشته باشم، می توانم 

حتی بهتر از زمانی که به مدال نقره المپیک رسیدم، عمل کنم.
به  متر  پرتاب ۷۱  با  شد  خواسته  او  از  اینکه  درخصوص  وی 
مدال طلای المپیک دست یابد، تصریح کرد: مطمئن باشید با 
پرتاب ۶۸ متر و ۵۰ سانتی متر به مدال طلای المپیک خواهیم 

رسید. به طور قطع هیچکس بیشتر از این رکورد، در المپیک ژاپن 
پرتاب نخواهد کرد. حدادی گفت: رکوردهای ۷۰ و ۷۱ متر برای 
مسابقات لیگ الماس است اما در المپیک با توجه به مسقف بودن 
ورزشگاه ها و عدم وزش باد، رکورد ۶۸.۵۰ متر ورزشکار را به مدال 

طلا می رساند.
در ادامه این بازدید، سلطانی فر وزیر ورزش نیز خطاب به حدادی 
اظهار داشت: با این انگیزه ای که از شما می بینم، مطمئنم بهترین 

نتیجه را در المپیک می گیرید.
در پایان این دیدار صمیمی وزیر ورزش، رییس کمیته المپیک و 

همراهان با احسان حدادی عکس یادگاری انداختند.

رفیعی وکیل بین المللی ورزش :

خواسته فیفا حضور زنان در تمام مسابقات فوتبال است 

حدادی خطاب به وزیر ورزش: 

آرامش داشته باشم، طلا می گیرم

نیکخواه بهرامی: 

ترس بسکتبال ایران از حریفان اروپایی 
ریخته است

 کاپیتان تیم ملی بسکتبال ایران بعد از 
کسب پنج پیروزی در دیدارهای تدارکاتی 
گفت: بعد از چند سال ترس ما از حریفان 

اروپایی ریخته است. 
ایران در پنج دیدار  تیم ملی بسکتبال 
و  اروپایی  حریفان  برابر  خود  تدارکاتی 
آسیایی به برتری رسیده و توانایی هایش 
در  ایران  ملی پوشان  داده است.  نشان  را 
اردوهای اروپایی برابر اسلواکی، دانمارک، 
پرتغال، اردن و روسیه پیروز شده اند و قرار 
است برای ادامه دیدارهای تدارکاتش خود 

به یونان بروند.
صمد نیکخواه بهرامی که هم اکنون در 
ترکیب تیم ملی و در روسیه حضور دارد، در 
گفت و گو با خبرنگار ورزشی ایرنا، اظهار کرد: به نظرم بعد از چند سال ترس بسکتبال ما 

نسبت به کشورهای اروپایی ریخته و ملی پوشان راحت تر و بهتر بازی می کنند.
وی افزود: تمرینات پرفشاری داشتیم. به این دلیل که ملی پوشان در یکی دو سال 
گذشته با همین کادرفنی کار کرده اند هماهنگی هم سریع تر انجام شد و با شرایط خوبی 

اردوها را شروع کردیم.
کاپیتان تیم ملی بسکتبال ایران درباره دیدارهای تدارکاتی بیان کرد: تیم ملی نیاز به 
بازی تدارکاتی داشت و به نظرم بازی به بازی بهتر بودیم و روند رو به رشدی داشتیم. با این 

حال اعتقاد دارم بازی با روسیه بهترین بازی تیم ملی نبود.
نیکخواه بهرامی با اشاره به پتانسیل بالای تیم ملی افزود: هنوز می توانیم بهتر بازی کنیم 

چرا که ملی پوشان ایران پتانسیل بالایی دارند.
وی درباره شرایط اردوهای تیم ملی بیان کرد: همانطور که گفتم نیاز به بازی تدارکاتی 
خوب داشتیم و شرایط اردوهای اروپایی واقعا مناسب است. از نظر هتل، امکانات و نیازها 

واقعا همه چیز خوب است. به نظرم این اردوها بالاترین سطح را برای تیم ملی داشت.  
کاپیتان تیم ملی بسکتبال درباره ادامه برنامه های تیم ملی نیز گفت: تمرین داریم 
و انشاالله بازی های تدارکاتی را در یونان ادامه می دهیم. تیم واقعا همدل است و این 

مسابقات باعث نزدیک شدن بازیکنان از نظر فنی شده است.
نیکخواه بهرامی افزود: سه بازی دیگر داریم و پس از آن تورنمنت پیک در چین هم 
هست. تیم ملی هنوز به سقف پتانسیل نرسیده است. بازی با روسیه تاریخی شد. به هر 
حال چند سال یک بار این بازی ها اتفاق می افتد و نشان می دهد که می توانیم تیم های 
بزرگ را شکست بدهیم. این بازی ها به تیم اعتماد به نفس و روحیه می دهد و قطعا باعث 

می شود نتیجه بهتری بگیریم.
کاپیتان تیم ملی در پایان گفت: هنوز به آمادگی کامل نرسیده ایم چرا که پتانسیل ما 
بیشتر است و قطعا در ادامه دیدارهای دوستانه به نقطه ایده آل می رسیم تا بتوانیم در جام 

جهانی بهترین نتیجه را کسب کنیم.

ملی پوش قایقرانی زنان: 

کار سختی در رقابت های جهانی داریم
قایقرانی  ملی پوش  کاظمی«  »هدیه 
آسیایی  بازی های  نقره  مدال  دارنده  و 
جهانی  رقابت های  درباره  جاکارتا 
مجارستان گفت: با توجه به اینکه سهمیه 
بازی های المپیک ۲۰۲۰ توکیو در این 
مسابقات توزیع می شود، به طور حتم کار 

دشواری را پیش رو خواهیم داشت. 
کاظمی افزود: با توجه به اینکه در آستانه 
اعزام به رقابت های جهانی مجارستان قرار 
داریم، تمرینات را کمی تغییر داده ایم تا 
بتوانیم به بهترین وضعیت آمادگی برسیم.

جهانی  رقابت های  سطح  درباره  وی 
گفت: در مسابقات جهانی تمامی کشورها 
با بهترین ورزشکاران خود شرکت می کنند. 
برترین قایقرانان جهان برای کسب بهترین نتیجه در مجارستان حضور خواهند داشت و 
رقابتی بسیار دشوار خواهیم داشت و تمرکز همه ملی پوشان کسب نتایج قابل قبول است.
ملی پوش کایاک ایران در خصوص شانس کسب سهمیه المپیک، اظهار داشت: همه 
ورزشکارانی که به رقابت های جهانی اعزام می شوند به دنبال کسب سهمیه المپیک 
هستند. با این حال به خوبی می دانیم المپیکی شدن در رقابت های جهانی خیلی دشوار 
است. در ابتدای سال آینده و در مسابقات قهرمانی آسیا نیز فرصت داریم تا برای کسب 

سهمیه المپیک تلاش کنیم.
وی با اشاره به ظرفیت خوب قایقرانی ایران، یادآور شد: قایقرانان ایرانی جزو برترین های 
آسیا هستند و از سوی دیگر کشورهای قاره کهن سرمایه گذاری زیادی بر روی این رشته 
پرمدال می کنند تا در بازی های آسیایی و المپیک مدال بگیرند. به طور حتم اگر حمایت 
از قایقرانی کشورمان بیشتر شود، ورزشکاران کشورمان نیز توانایی کسب نتایج خوب در 
رقابت های بزرگ را دارند. کاظمی گفت: زمستان سال گذشته را از دست دادیم و پس از 
اینکه فدراسیون سر و سامان گرفت تمرینات را شروع کردیم. تلاش داریم تا نمایندگان 
خوبی برای کشورمان باشیم. وی تصریح کرد: شرایط خوبی اکنون در قایقرانی ایجاد شده 
و همه ملی پوشان برای کسب بهترین نتیجه تلاش می کنند. البته درگذشت فرزند رییس 
سهرابیان در هفته گذشته همه ما را متاثر کرد و امیدوارم بتوانیم با کسب نتایج خوب در 

رقابت های جهانی کمی از تلاش های وی را در این مدت جبران کنیم.
 

در هفته هفتم لیگ برتر فوتسال؛

»سوهان محمد سیما« به دیدار 
»سن ایچ ساوه« می رود

 تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم در هفته هفتم لیگ برتر فوتسال در قم به دیدار 
سن ایچ ساوه می رود.

لیگ برتر فوتسال ایران روز پنج شنبه وارد هفته هفتم خود می شود و تیم سوهان محمد 
سیمای قم، نماینده فوتسال قم در لیگ برتر در دیداری دشوار برابر تیم صدرنشین به 

میدان می رود.
تیم های سوهان محمد سیمای قم و سن ایچ ساوه از ساعت ۱۸ روز پنج شنبه در سالن 
شهید حیدریان با هم دیدار می کنند و نماینده قم در تلاش است پس از پیروزی اخیر خود 

برابر ستارگان ورامین در دیدار برابر سن ایچ ساوه به نتیجه دلخواه دست یابد.
تیم سن ایچ ساوه که تا این مقطع از فصل نتایج فوق العاده ای کسب کرده با ۱۳ امتیاز 
از ۱۸ امتیاز ممکن در صدر قرار دارد و تیم سوهان محمد سیمای قم با ۱۰ امتیاز تیم 
پنجم جدول است و دیدار دو تیم از دو شهر همسایه در ساوه جدالی پرالتهاب و نزدیک 

پیش بینی می شود.
تیم سوهان محمد سیمای قم پس از این که در ۲ بازی از ۳ بازی خارج از خانه خود 
بازنده شده نمی خواهد باز هم در بیرون از خانه شکست بخورد اما آمار ضعیف عملکرد 
این تیم در زمین حریف چه در این فصل و چه در فصل گذشته هواداران تیم محمد سیما 

را نگران نکرده است.
تیم سوهان محمد سیمای قم در هفته ششم لیگ در یک مسابقه نزدیک در قم تیم 
ستارگان ورامین را شکست داد و تیم سن ایچ ساوه مسابقه خود را با تساوی پشت سر 
گذاشت تا اختلاف دو تیم در جدول کم شود و اگر نماینده قم در ساوه دست به کاری بزرگ 

بزند و پیروز شود این اختلاف امتیاز به صفر خواهد رسید.

رئیس هیئت کشتی استان قم خبرداد

حضور ۳ کشتی گیر قمی در مسابقات
 بین المللی گرجستان

 رئیس هیئت کشتی استان قم از حضور ۳ کشتی گیر ملی پوش قم در مسابقات بین 
المللی گرجستان خبر داد.

محسن وزیری اظهار داشت: تیم منتخب کشتی فرنگی ایران در رقابت های بین المللی 
جایزه بزرگ تفلیس گرجستان شرکت خواهد کرد و بر اساس نظر کادر فنی ترکیب کاملی 

از اردونشینان تیم ملی کشتی فرنگی در این مسابقات حضور دارند.
وی افزود: در میان دعوت شدگان به تیم ملی و نیز نفراتی که در مسابقات بین المللی 
تفلیس گرجستان حضور خواهد داشت ۳ کشتی گیر قمی  نیزدر ترکیب این تیم حضور 
دارند و موفقیت در مسابقات گرجستان به معنای تثبیت موقعیت آن ها در تیم ملی خواهد 
بود. رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: این ۳ کشتی گیر شامل علیرضا نجاتی در وزن 
۶۰ کیلوگرم، محمدجواد رضایی در وزن ۶۷ کیلوگرم و علی اکبر حیدری در وزن ۹۷ 
کیلوگرم است که در این میان، علی اکبر حیدری در بازی های آسیایی جاکارتا ۲۰۱۸ نیز 
حضور داشت و به مقام چهارم رسید. وزیری بیان داشت: نجاتی و رضایی نیز کشتی گیران 
جوان ما هستند که به تازگی به اردوی تیم ملی بزرگسالان فراخوانده شده اند و آینده ای 
روشن برای آن ها متصور هستیم و این امیدواری وجود دارد که آن ها با وجود سن و سال 
کم، بتوانند در تیم ملی بزرگسالان باقی بمانند. وی عنوان کرد: کشتی قم هفته خوبی را 
سپری کرده است و مدال طلای شاهرخ میکاییلی کشتی گیر دسته ۱۱۰ کیلوگرم استان 
قم در مسابقات کشتی فرنگی نوجوانان جهان در بلغارستان موجی از شادی و امید را در 

جامعه ورزش و کشتی استان قم ایجاد کرد.

استقلال بیشترین خروجی پرسپولیس کمترین خروجی

سرخابی ها در فصل نقل و انتقالات چه کردند؟
پرسپولیس، در فصل نقل و انتقالات تغییراتی در تیم خود ایجاد 
کرده است، اما استقلال باز هم مثل فصل های گذشته دچار یک 

زلزله اساسی شده است. 
فصل نقل و انتقالات کم کم به پایان می رسد و تیم های لیگ 
برتری تصویر جدیدی به خود می گیرند. در این میان دو تیم 
سرخآبی پایتخت نیز تغییرات زیادی را به خود دیدند که شاید 
مهم ترین آن برای پرسپولیس رفتن برانکو ایوانکوویچ، سرمربی 
موفق این تیم و آمدن گابریل کالدرون و برای استقلال، پایان 
مدت کوتاه سرمربی گری فرهاد مجیدی بعد از دوران وینفرد شفر 
و آغاز دورارن آندره آ استراماچونی ایتالیایی در این تیم به عنوان 
سرمربی است. اما این دو باشگاه در حوزه بازیکنان خود چه 

تغییراتی را تجربه کردند.
پرسپولیس؛ ۶ خروجی، ۷ یا ۸ ورودی

خروجی ها: از پرسپولیس، مدافع عنوان قهرمانی آغاز کنیم. 
مهم ترین خروجی تیم سروش رفیعی، بازی ساز و هافبک نفوذی 
این تیم است که در لیست مازاد کالدرون قرار گرفته و هنوز باشگاه 
جدیدی را انتخاب نکرده است. به غیر از او. شایان مصلح، مدافع 
چپ و مهدی شریفی، مهاجم نیز در لیست مازاد کالدرون بودند 

که اولی به سپاهان پیوسته و دومی هنوز تیمی ندارد.
ماریو بودیمیر، مهاجم کروات پرحاشیه و کم فروغی که برانکو 
در نیم فصل گذشته او را به پرسپولیس آورد هم از پرسپولیس 
رفت و به باشگاه لوکوموتیو زاگرب کشور خود پیوست. حمیدرضا 
طاهرخانی هافبک هجومی پرسپولیس نیز از این تیم رفته و هنوز 
تیمی ندارد. سعید کریمی، مهاجم این تیم هم امسال به صورت 
قرضی در شاهین شهرداری بوشهر بازی خواهد کرد که امسال 
به لیگ برتر راه پیدا کرده است. در پایان هم باید از ابوالفضل 
درویش وند، دروازه بان سوم این تیم یاد کرد که او نیز به همین تیم 

شاهین بوشهر رفته است.
ورودی ها: در مقابل وحید امیری، هافبک – مهاجم سابق همین 
تیم که فصل پیش در ترابوزان اسپور ترکیه توپ می زد به این تیم 
بازگشته است. محمدحسین کنعانی زادگان، مدافع وسط که 

مدتی پیش هم در پرسپولیس بازی می کرد از ماشین سازی تبریز 
به این تیم آمده است. فرشاد احمدزاده هم که قبلا در پرسپولیس 
بوده بعد از یک فصل بد در شلاسک وروتسواف ورشوی لهستان 
به باشگاه سابق خود بازگشته است. امیر روستایی، مهاجم از 
پیکان و احمدرضا احمدوند در همین پست از مقاومت تهران به 
پرسپولیس آمدند و مهدی عبدی از امیدهای باشگاه در همین 
پست به پرسپولیس آمدند. امیرحسین بیات، دروازه بان باشگاه 

نفت تهران هم به قرمزها پیوسته تا جای درویش وند را پر کند.
به این ترتیب پرسپولیس، بیشترین تغییرات را در خط حمله خود 
داشته و یک مهاجم فصل پیش خود را از دست داده و سه مهاجم 
جدید را جذب کرده است که همگی جوان هستند. پرسپولیس 
سال گذشته در لیگ ۳۶ گل به ثمر رساند که کمتر از دو فصل 

قبلی بود که با ۴۶ و ۴۸ گل زده، قهرمانی لیگ را به دست آورده 
بود. گفته شده که پرسپولیس قرار است یک مهاجم خارجی را 
هم به خدمت بگیرد و برای این موضوع سه گزینه دارد: نرمین 
هاسکیچ اهل بوسنی، فرانکو دی سانتو از آرژانتین و اندرسون لوپز 
از برزیل. در میان این افراد دی سانتو اهمیت بیشتری دارد چرا که 

سابقه بازی در چلسی انگلیس را هم داشته است.
استقلال؛ ۱۷ خروجی، ۹ تا ۱۱ ورودی

خروجی ها:مهم ترین خروجی امسال استقلال سید مهدی 
خودروی  شهر  پدیده  که  بوده  دروازه بانش  و  کاپیتان  رحمتی 
مشهد پیوسته است. پژمان منتظری، مدافع برجسته این تیم هم 
از استقلال رفته ولی هنوز تیم ندارد. روزبه چشمی دیگر مدافع 
این تیم هم از استقلال رفته و هنوز تیم ندارد. اللهیار صیادمنش، 

مهاجم استقلال هم در یک ترانسفر مهم به باشگاه فنرباغچه ترکیه 
رفته است. امیدنورافکن هم به باشگاه شارلوای بلژیک رفته است. 
روح الله باقری، دیگر مهاجم استقلال هم به پدیده رفته و هم بازی 
رحمتی شده است. آیاندا پاتوسی، هافبک این تیم هم به الیاس 
امارات رفته که همان تیم وینفرد شفر، سرمربی اسبق استقلال 
از  بازیکن جنجالی که در سال گذشته  است. گادوین منشا، 
پرسپولیس به استقلال آمد هم به باشگاه فوتبال عجمان امارات 
رفته است. طارق همام هافبک عراقی استقلال هم به باشگاه 
اسماعیلی مصر پیوسته است. اسماعیل گونسالوس یا ایسما، 
بازیکن اهل گینه بیسائو هم از استقلال رفته ولی هنوز باشگاه 
ندارد. آرمین سهرابیان مدافع این تیم به تیم سایپا رفته است. 
میثم تیموری، مدافع چپ آبی ها در فصل قبل هم در فصل 
جدید برای تراکتور بازی خواهد کرد. امیرحسین اسماعیل زاده و 
زکریا مرادی هم دیگر بازیکن هایی هستند که از استقلال رفته اند. 
البته گفته می شد رضا آذری هم قرار است از این تیم برود که باز 
هم گفته شده باید به تمرین این تیم بازگردد. خسرو حیدری، 
بازیکن پیشکسوت این تیم هم که در پایان فصل گذشته از این 
تیم خداحافظی کرد. ورودی ها:در مقابل شیخ دیاباته، مهاجم 
اهل مالی که سابقه بازی در باشگاه بوردوی فرانسه را دارد و 
سیاوش یزدانی، مدافع پرحاشیه از باشگاه سپاهان، مهم ترین 
خریدهای استقلال بودند. آرش رضاوند، هافبک هجومی، علی 
دشتی و محمد بلبلی، وینگرهایی از سایپا، مسعود ریگی، هافبک 
از پدیده، عارف غلامی مدافع از فولاد، میلاد باقری مدافع از مس 
کرمان و محمد ناصری دروازه بان از پدیده به استقلال پیوسته اند. 
ابوالفضل رزاق پور به عنوان گزینه دفاع چپ از پیکان و مانوئل 
پوچارلی، بازی ساز ایتالیایی هم جزو گزینه های مطرح برای این 
تیم است. به این ترتیب استقلال مثل فصل های پیش، بیشترین 
میزان جابجایی را در تیم خود داشته است. استقلال تقریبا تمام 
ساختار هجومی خود به جز مرتضی تبریزی را تغییر داده است و 
مثلث کاپیتانی خود یعنی رحمتی، منتظری و حیدری را هم از 

دست داده است.

 دارنده چهار مدال جهان و المپیک گفت: در این برهه از زمان با پرهیز از غوغا سالاری و 
کنارگذاشتن موضوعات شخصی برای موفقیت کشتی در المپیک یک همبستگی ملی بین 

جامعه گوش شکسته ها ایجاد کنیم. 
»عباس جدیدی«  افزود: کشتی در چند ماه گذشته به دلیل برگزار نشدن انتخابات با وقفه 
روبرو بود که با تلاش دلسوزانه فدراسیون، کم و کاستی ها پوشش داده شد. البته این موضوع 
باعث نشد که در کار فدراسیون و اردوها خللی ایجاد شود. باید خوبیها را گفت و نواقص را 

ترمیم کرد نه اینکه آنها را پررنگ کنیم.
وی اظهار داشت: در این شرایط باید نکات مثبت را برجسته کنیم نه اینکه دست به تخریب 
بزنیم. این موارد برای حال کشتی کشور مناسب نیست و باید مشکلات درونی را کنیم و 
نگذاریم به بیرون درز پیدا کند که باعث بی اعتمادی شود چرا که این امر به طور حتم از 
نظر روحی روانی روی ملی پوشان تاثیرگذار خواهد بود. باید به ظرفیت و توانایی همه ملی 

پوشان دلگرم باشیم.
وی در خصوص اینکه آیا قرار است با فدراسیون کشتی همکاری کند؟ گفت: مسوولان 

فدراسیون محبت دارند ولی در این رابطه با من صحبتی نشده است.
دارنده مدال نقره بازی های المپیک ۱۹۹۶ آتلانتا در پاسخ به این سووال که چنانچه 
پیشنهادی ارایه شود آیا پاسخش مثبت خواهد بود؟ گفت: هنوز اتفاقی نیافتاده و صحبتی 

نشده که من بخواهم پاسخی بدهم.
وی در بخش دیگری از سخنانش گفت: متاسفانه در چند ماه گذشته فدراسیون با حاشیه 
هایی همراه بود و جای شکرش باقی است که این موضوع تاثیر چندانی در روند تمرینی 
ملی پوشان نداشت و اردوها تعطیل نشد و ملی پوشان به تورنمنت های مختلف اعزام شدند.
دارنده مدال طلای پیکارهای جهانی سال ۱۹۹۸ تهران افزود: خوشبختانه تیم های 

آزادکار  اتفاق برای  نیز در پیکارهای جهانی خوش درخشیدند و اگر آن  ایران  نوجوانان 
نوجوانان کشورمان رخ نمی داد شرایط به گونه دیگری بود و هر چند عیار تیم های کشتی 

آزاد و فرنگی نوجوانان را قهرمان جهان می دانیم.
وی تصریح کرد: در مبارزه آزادکار نوجوان کشورمان )علی قلی زادگان( همه شاهد آن نگاه 
خصمانه بودند و این موضوع نشان می دهد که ایران باید در اتحادیه جهانی کشتی و حتی 
در کمیسیون داوران این اتحادیه نماینده ای داشته باشد و البته این دلیلی بر این نیست 
که چون نماینده ای نداریم حق نمایندگان کشورمان را بخورند، چرا که بیش از ۱۶۰ کشور 
جهان در رقابت های قهرمانی جهان شرکت می کنند و نمایندگان کشورمان از ناداوری ضربه 

بخورند.
جدیدی گفت: ایران قطب اصلی و یکی از ارکان اصلی کشتی دنیا است و جزو سهم و 
حق کشورمان است که در اتحادیه جهانی نماینده داشته باشیم و وقتی که نگاه می کنیم 
از این قافله جا مانده ایم، یک نقصان و ضعف است و در شان کشورمان نیست و با توجه به 
شان و منزلتی که ایران در کشتی جهان دارد، این موضوع که حق ایران است، نادیده گرفته 

شده است.
وی یادآور شد: یکی از رئوس برنامه های فدراسیون باید این باشد که با جدیت از نیروهای 
کاردان، فعال و متخصص در این زمینه استفاده کند که در تمام ارکان اتحادیه جهانی و در 
همه کمیته های نمایندگان کشورمان حضوری فعال داشته باشند چرا که این امر می تواند 

در روند نتایج کشتی ایران در میدان های جهانی و المپیک اثر گذار باشد.
وی در عین حال گفت: البته نداشتن نماینده در اتحادیه جهانی کشتی نباید در تلاش و 
پشتکار ملی پوشان کشورمان خللی ایجاد کند که به دلیل نداشتن نماینده در کمیته های 
مهم اتحادیه جهانی با ترس و دلهره روی تشک بروند که این یک امتیاز منفی است و تاثیر 

خوبی در روحیه آنها نخواهد گذاشت بلکه به گونه ای روی تشک بروند که بهانه ای دست 
برگزار کنندگان و داوران ندهند. مسابقات جهانی و المپیک همیشه لابی ها و مافیای پشت 

صحنه خودش را دارد که به طور غیر مستقیم صحنه گردانی می کنند.
دارنده ۲ مدال برنز پیکارهای قهرمانی جهان تصریح کرد: برای همه ملی پوشان کشتی 
ایران در رقابت های قهرمانی سال ۲۰۱۹ جهان در قزاقستان آرزوی موفقیت دارم. مربیان 
با دانش و فهیمی اکنون در کنار تیم ملی هستند و سطح دانش فنی مربیان کشورمان 
نیز جهش چشمگیری داشته است. ملی پوشان کشتی برای موفقیت باید از نظر روحی 
خودشان را تقویت کنند و از اصحاب رسانه نیز می خواهم موضواعت فردی را برجسته نکنند 
و توجه به توسعه کشتی در سطح ایران و جهان داشته باشند و به سمت توانمند سازی و 

بالفعل کردن ظرفیت های بالقوه کشتی کشورمان برویم.
عضو سابق شورای اسلامی شهر تهران ادامه داد: از پرداختن به موضوعاتی که ممکن 
است حاشیه هایی برای تیم ملی ایجاد کنند، پرهیز کنیم تا ملی پوشان بتوانند در جهانی 
خوش بدرخشند. البته ناگفته نماند که همیشه پیکارهای جهانی قبل از بازی المپیک به 
دلیل توزیع سهمیه المپیک در سطح بالایی برگزار می شود و کشورهای جهان با آمادگی 
بالایی حضور پیدا خواهند کرد. در این شرایط آن تیم و کشتی گیری موفق خواهد شد که در 

وهله اول کشتی خوب بگیرد و در مرحله بعد اشتباهات کمتری داشته باشد.
جدیدی تصریح کرد: کمتر اشتباه کردن در کشتی دارای مفاهیم گسترده ای است که 
می تواند شامل حال کوچینگ مربیان و دانستن قوانین به روز اتحادیه جهانی باشد و ضمن 
آنکه ریسک نکردن و دست به کارهای هیجانی نزدن نیز که باید در کشتی به آن توجه داشته 
باشیم. امیدوارم ملی پوشان کشتی ایران در این مرحله تاریخی از کشتی کشورمان و در 

آستانه بازی های المپیک کمتر اشتباه کنند تا مدال های خوش رنگی بگیرند.

عباس جدیدی: 
برای موفقیت کشتی همبستگی ملی ایجاد کنیم

»راجا ناینگولان« پس از پیوستن به کالیاری با قراردادی قرضی 
با اشاره به اتفاقات رخ داده در اینترمیلان، گفت: به اینتر ثابت 

می کنم که در مورد من اشتباه کرده است. 
ناینگولان پس از قرار گرفتن در فهرست مازاد »آنتونیو کونته«، 
روزدوشنبه با قراردادی قرضی برای مدت یک فصل به تیم اسبق 
خود یعنی کالیاری ملحق شد. بازیکن بلژیکی که فصل گذشته با 
قراردادی به ارزش ۳۸ میلیون یورو از آ.اس رم به نراتزوری پیوسته 
بود پیش از پیوستن به تیم پایتخت نشین ایتالیا در سال ۲۰۱۴، 

به مدت چهار سال در کالیاری عضویت داشت.
ناینگولان که در اینتر به دلیل مصدومیت و نوسان زیاد تقلای 
زیادی برای رسیدن به ترکیب اصلی و تاثیرگذاری کرد، در مصاحبه 
ای اظهار داشت: از رئیس باشگاه کالیاری نهایت سپاس را دارم چرا که او کاری را در حق من انجام داد که غیرممکن بود. وی ادامه داد: 
او مرا متقاعد کرد؛ می دانم هویت این باشگاه چیست و باید بجنگیم و آماده مبارزه هستم. پیشنهادهای دیگری هم داشتم اما انتخاب کار 
سختی نبود؛ گاهی اوقات شرایطی پیش می آید که انتخاب کردن را برای شما راحت می کند. ناینگولان افزود: اشتیاق برای نوشتن برگ 
تازه ای در تاریخ باشگاه و اتفاقات خارج از زمین فوتبال این کار را تسهیل کرد؛ مسیر گذشته ام در این تیم را به یاد دارم. با بازیکنان رابطه 
فوق العاده ای داشتم و می دانم چه بازیکنان شگفت انگیزی در آن حضور دارند؛ انرژی زیادی دارم، تصمیم اینتر را پذیرفتم و همه چیز به 

من بستگی دارد تا ثابت بکنم آنها اشتباه کردهاند؛ در کالیاری بقا اولویت است اما با این مجموعه رویابافی شهامت زیادی نمی خواهد.

اعلام  فلورنتینو پرس  با  تماس  ژرمن در  پاری سن  مالک 
کرده حاضر است نیمار را به صورت قرضی به رئال داده و  رقم 

ترانسفرش را تا سال ۲۰۲۰ بگیرد. 
راه  تنها  که  می رسد  نظر  به  طور  این  مهر،  گزارش  به 
پاری سن  تیم فوتبال  نیوکمپ موافقت  به  نیمار  بازگشت 
ژرمن با قرض دادن او باشد، این در حالی است که در این 
صورت رقیب دیرینه بارسایی ها، رئال مادرید هم برای به 
خدمت گرفتن این بازیکن تلاش خواهد کرد و تیم فرانسوی 
هم بی میل نیست که اجازه ندهد نیمار به خواسته اش که 
بازگشت به بارسا است برسد، مخصوصا بعد از رابطه بدی که 

طرفین با هم دارند.
فلورنتینو پرس مدتدهاست به دنبال جذب نیمار است و از قبل از پیوستن این بازیکن به بارسا هم برای به خدمت گرفتنش با بارسا 

رقابت کرد که البته ناموفق بود.
از طرفی مادرید به نسبت بارسا رابطه بسیار بهتری با پاری سن ژرمن دارد و طبق ادعای مطبوعات مادرید این شخص مالک تیم 
فرانسوی بوده که به پرس گفته این شانس را دارند تا نیمار را به طور قرضی به خدمت گیرند و رقم ترانسفر فی او را تا سال ۲۰۲۰ 

تسویه کنند.
نیمار مدتی است که رابطه خوبی با اعضای تیم فرانسوی ندارد و به وضوح نشان داده که قصد ترک تیمش را دارد.

ناینگولان:

 خیلی چیزها را به اینتر ثابت می کنم
چرخش به سمت رقیب

 »نیمار« به رئال می رود؟
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راهی که سیاست فشار بر ایران را به شدت تضعیف خواهد کرد

چرا باید تمایل سعودی ها به مذاکره را جدی گرفت؟
مهدی روزبهانی

زمزمه هایی از تمایل عربستان و دیگر کشورهای حاشیه خلیج فارس برای مذاکره با 
ایران مطرح می شود. اینکه چرا به نتیجه مذاکره با ایران رسیده اند به کنار، ولی الان وقت 
آن است که علاقه آنان به مذاکره را جدی بگیریم؛ این دقیقاً همان نقطه ای است که 
سیاست فشار بر ایران را به شدت تضعیف می کند. به تازگی خبرهایی از تمایل مقامات 
عربستان سعودی و هم پیمانانشان در خاورمیانه برای مذاکره با ایران در رسانه ها منتشر 
می شود. این خبر را دیپلمات های کشورمان باید بیش از پیش جدی بگیرند. اکنون باز 
شدن باب مذاکره بین ایران و عربستان، تنها مذاکره بین دو کشور همسایه که با یکدیگر 
تنش دارند، نیست. برای درک بهتر این موضوع باید به جایگاه عربستان و نقش این کشور 
در افزایش تنش های منطقه ای نگاهی دوباره کرد.کاخ سفید از پیش اعلام کرد قصد 
دارد صادرات نفت ایران را به شیوه های مختلف به صفر برساند. هرچند در این کار توفیق 
چندانی نیافت، اما اگر هم توانست تأثیراتی بر صادرات نفت ایران بگذارد جز با پشتوانه مالی 
و نفتی عربستان سعودی نبود. درواقع در تمام برنامه ریزی هایی که آمریکا برای اعمال فشار 
به ایران در سر داشته، محور اصلی این فشارها اختلاف سعودی ها با ایران بوده است.کاخ 
سفید با علم به اختلاف بین ایران و عربستان و با بهره برداری از این اختلاف، به نفع اعمال 
فشار بر ایران، تحرکات خود را در خاورمیانه افزایش داده است. آمریکا در یک دهه گذشته 
تلاش کرده هرجا اختلافی در منطقه بوده، با دامن زدن به آن، عربستان را در مسیر 
آتش افروزی وارد کند.اگر مقامات سعودی نگاهی به سیاست های گذشته خود کنند، به 
فراست درمی یابند برای اینکه جایگاه خود را در خاورمیانه اثبات کنند هزینه های زیادی 
صرف کرده اند، ولی حالا نه تنها دیگر پدرخوانده اعراب نیستند، بلکه اختلافات عمیق تری با 
کشورهای همسایه خود دارند؛ یعنی هم موقعیت برتر خود را از دست دادند و هم آرامش 
خود را. حالا هر روز برای حفظ موقعیت برتر خود در تنش هایی که گاهی مثل یمن 
وارد جنگ هم شده اند، باید حجم زیادی از دلارهای نفتی را به جیب آمریکایی ها بریزند. 
امروز با خاورمیانه ای روبه رو هستند  که زخم هایی کهنه بر تنش مانده است؛ زخم هایی 
که برای درمان آن )به زعم خود(، دلارهای نفتی زیادی خرج شده و آمریکایی ها به عنوان 
مدعی درمان این زخم ها، میلیون ها دلار را تا توانسته برده و اسلحه های خود را فروخته  
اند.دونالد ترامپ در دوران نامزدی انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در سخنرانی ای اعلام 
کرده بود عربستان برای ما گاوی شیرده است که هر وقت بخواهیم از آن طلا و دلار 
می دوشیم و هروقت شیرش تمام شود آن را سر می بریم؛ عبارات تحقیرآمیزی که بعد 
از ریاست جمهوری هم چند باری به بیان های مختلف، آن را تکرار کرد.عربستان و دیگر 
همقطارانش اسلحه هایی را خریده اند  که می دانند برای شکست رقیب خود نمی توانند از 
آن استفاده کنند؛ چون  مطمئن هستند با شلیک یک موشک یا با پرواز یک جنگنده باید 
حداقل یکی هم دریافت کنند. در حالی که اختلافاتی که آمریکا تلاش می کند به آنها در 
خاورمیانه دامن بزند، نه تنها برای ایالات متحده هیچ زیانی نداشته، بلکه سرمایه کلانی از 
این منطقه را به سمت آنان سرازیر کرده است. تنها آمریکا هم نبوده که از این اختلافات 
سود برده، بلکه روس ها هم تلاش کردند به بهانه ایجاد توازن و تأمین امنیت، سلاح های 
مختلفی را به کشورهای خاورمیانه بفروشند؛ ازجمله قرارداد سه و نیم میلیارد دلاری که 
سرگئی چیمیزف رئیس شرکت تخصصی تولید و صادرات سلاح پیشرفته روسیه روس 
تیک در سال ۹۶ اعلام کرد با عربستان سعودی منعقد کرده است.سعودی ها را از میز 
مذاکره دور کردند تا تنش را افزایش دهند و دلارهای نفتی سعودی ها را بالا بکشند. حالا 
که سعودی ها احساس می کنند بعد از سال ها باید برای بازیابی جایگاه خود به جای وارد 
شدن به مسیر افزایش اختلاف و آتش افروزی به میز مذاکره با ایرانیان وارد شوند، نباید آن 
را نادیده گرفت. هرچند که محمدجواد ظریف، وزیر خارجه، چندین بار تأکید کرده که 
از گفت وگو با همسایگان استقبال می کند، اما به نظر می رسد اگر بیشتر از این استقبال 
هم کاری کنند، هیچ طرفی متضرر نمی شود. شروع مذاکرات ایران و عربستان می تواند 
سد محکمی بر فشارهای آمریکایی باشد. حتی می توان گفت سیاست فشار دونالد ترامپ، 
رئیس جمهوری آمریکا به ایران را به نقطه شکست می رساند، چون امروز همه می دانند که 
ترامپ یک تاجر است و دنبال پول می گردد و بی شک وارد تنشی که پول نداشته باشد، 
نمی شود. ضمن اینکه امروز عدم همراهی سیاسی متحدان آمریکا، این کشور را برای 
اعمال فشار به ایران دچار مشکل کرده است. مذاکره دیپلمات های ایران با مقامات سعودی 

می تواند طرح آمریکا علیه ایران را زمین گیر کند.

محمد رضا باهنر:

 نگران آینده مردم سالاری دینی هستیم
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت :در نظام مردم سالاری دینی، در غیبت 
چند حزب قدرتمندِ چارچوب دارِ پاسخگو که نداریم، نگران آینده مردم سالاری دینی 
هستیم. لازمه این دموکراسی و مردم سالاری وجود احزابِ چارچوب دار، قدرتمند فراگیر 
و البته پاسخگو است. محمدرضا باهنر نماینده ادوار مجلس، فعال سیاسی و عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در برنامه شامگاه دوشنبه جهان آرا در پاسخ به این سوال که 
آیا فضای عمومی کشور را به نفع اصولگرایی می بینید اظهار داشت: هرچه به انتخابات 
نزدیک می شویم دو جریان سیاسی مشهور در کشور هستند که با هم رقابت می کنند.

وی افزود: در نظام مردم سالاری دینی، در غیبت چند حزب قدرتمندِ چارچوب دارِ 
پاسخگو که نداریم، نگران آینده مردم سالاری دینی هستیم. لازمه این دموکراسی و 
مردم سالاری وجود احزابِ چارچوب دار، قدرتمند فراگیر و البته پاسخگو است.باهنر 
همچنین عنوان کرد: متاسفانه ظرف این ۴۰ سال عملا جریان ها و جبهه ها با همدیگر 
رقابت کردند تا اینکه چند حزب باشند. جنس جریان ها هم ژله ای است و مانند احزاب 
نیستند که چارچوب تعریف شده ضابطه مندی داشته باشند و با همدیگر رقابت می 
کنند. تلاش بر این است که این رقابت ها سالم باشد اما گاهی از دست در می رود و برخی 
فعالان جبهه سیاسی - چه اشخاص حقیقی و چه حقوقی- ممکن است ضوابط و مسائل 
عمومی را رعایت نکرده و حقوق مردم را مواظبت نکنند و گرفتاری هایی به وجود بیاید.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه تصریح کرد: این وعده ها و صحبت هایی که 
نزدیک انتخابات می شود مقداری از آن رجز خوانی است.در ادامه مجری برنامه پرسید 
که آیا شما هم رجز خواندید که باهنر در ادامه گفت: نه ببینید گاهی رجز خوانی یعنی 
بلوف زدن و اقرار به جهل کردن اما گاهی در میدان های کارزار و نبرد هم عموما رجز می 
خوانند.وی ادامه داد: اکنون یک جنگ اقتصادی سنگینی علیه ما شروع شده و ادامه پیدا 
کرده، در کنار آن آتش تهیه این جنگ اقتصادی را با یک جنگ روانی و اقتصادی شروع 
کردند چون آنها هدفشان به زانو درآوردن ملت ایران است و خواب های آشفته می بینند 

و ان شاءالله خواب های آنها تعبیر نمی شود.
* مجلس دهم نقطه مقابل اصلاح طلبان نبود

باهنر گفت: مجلس دهم نقطه مقابل اصلاح طلبان نبود. البته اصلاح طلبان می توانند 
بگویند دست ما نبوده اما مطمئنا نمی توانند بگویند دست اصولگراها بوده است.وی ادامه 
داد: اصولگراها ظرف 3 سال و اندی سال گذشته در مجلس، و ظرف ۶ سال گذشته در 
دولت جایگاهی برای مانور نداشتند و اگر عملکردی در کشور اتفاق افتاده است، عملکرد 
جریان اصلاح طلبی است بنابراین وضعیت به گونه است که رضایت عمومی وجود ندارد. 
حال سوال پیش می آید که این نارضایتی واقعی است یا آن را بزرگ می کند اما مبتنی بر 
این تحلیل می توانیم بگوییم مردم در انتخابات اسفندماه رویکرد خوشی به اصلاح طلبان 
ندارند.وی بیان کرد: مردم در انتخابات مجلس اصولا نمایندگان را در همه دوره ها عوض 
می کنند. در گذشته ۶۵ درصد نمایندگان موجود در مجلس برای دوره بعد رای نمی 
آوردند که دلایل متفاوتی دارد. دراین دوره پیش بینی میکنم که این از دو سوم بالاتر 
می رود و احتمالا ۸۰ درصد از نمایندگان تغییر می کنند چرا که این ناشی از احساس 
نارضایتی عمومی از ناکارآمدی است.این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه 
سخنانش در پاسخ به اینکه شما منتقدان و موافقانی در جریان اصولگرا دارید حال سوال 
این است که مردم چگونه به شما اعتماد کنند و ایده شما برای حل مشکلات معیشتی و 
اقتصادی چیست، بیان کرد: حدود هشت ماه قبل چهلمین سال استقرار نظام جمهوری 
اسلامی را گذراندیم، اتفاقاً این یکی از موارد ویژه ای بود که رسانه ملی و رسانه های مکتوب 
و در این قضیه خوب کار کردند. شما را ارجاع می دهم به اینکه به هر حال ظرف ۴۰ سال 
خیلی کار در کشور صورت گرفته است یعنی اگر کسی بخواهد بگوید در گذشته اصلاح 
طلبان یا اصولگرایان کاری نکردند که انصاف نیست اما اینکه آیا در تراز این ملتِ بزرگ 
توانستند ظاهر شوند بله این را قبول داریم به هر حال تقصیر و کوتاهی وجود داشته و در 
جاهایی حتما می توانستیم بهتر کار کنیم. برخی شاخصهای کلان ما کاملًا قابل افتخار 

است اما برخی شاخص ها قابل اصلاح است.
* اگر رای نمایندگان علنی باشد، مفاسد بیشتری دارد

باهنر در پاسخ به سوالی درباره علت مخالفتش با شفافیت آرای نمایندگان مجلس 
گفت: در همه جای دنیا پذیرفته شده است که رای مردم باید مخفی باشد و در افشا شدن 
رای مردم یک هزینه های وجود دارد؛ اگر رای نمایندگان علنی باشد، مفاسد بیشتری دارد 
اگر رای نماینده علنی باشد باید حساب همه اطراف قضیه را بکند به صورت میانگین 
تصمیم بگیرد که چه رایی بدهد یعنی هم حوزه انتخابیه هم مسئولان و هم دولت را 
باید در نظر بگیرد و از چارچوب حق منحرف می شود ولی وقتی رای مخفی باشد بین 
خودش و خدای خودش تصمیم می گیرد و این فلسفه در دموکراسی قابل دفاع است.

مجری برنامه پرسید آیا غیر شفاف بودن آرا باعث برخی کاسبی ها نمی شود که باهنر 
پاسخ داد: اگر رای مخفی نباشد کاسبی نمی کنند؟ اتفاقاً در رای علنی خیلی کاسبی های 
بیشتری می توان کرد و نمی توانند تصمیم نزدیک به حق بگیرند.وی در پاسخ به سوالی 
درباره قضاوت از چهار دولت هاشمی، خاتمی، احمدی نژاد و روحانی گفت: ما گاهی مزاح 
می کردیم و می گفتیم ما یک دولتی داشتیم که فقط کار می کرد اما فکر نمی کرد الان 

هم دولتی داریم که فکر می کند ولی کار نمی کند.

نکتـه

گفت و گو

رئیس جمهور گفت: اینکه تأکید دارم برجام از بین رفتنی 
نیست، یعنی به واسطه آن ایران هراسی را از بین بردیم و دروغ 
بودن اینکه می گفتند ایران اهل منطق و مذاکره نیست و به دنبال 
ساخت بمب اتم است را ثابت کردیم؛ همچنین PMD را که 
به عنوان یک پابند به پای ایران بسته بودند را باز کردیم و اینها 
پیروزی های دائمی برجام است که در طول تاریخ هرگز از بین 
نمی رود؛ حتی اگر 1+۴ هم از برجام خارج شوند، این افتخارات 

ماندگار خواهد بود.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز سه شنبه 
در دیدار با وزیر، معاونان و مدیران ارشد وزارت امور خارجه با اشاره 
به اینکه امروز دکتر ظریف به عنوان وزیر امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران علاوه بر استعداد و تجربه فراوان، نخبه و مجتهد 
سیاسی است ، افزود: وزیر خارجه نماینده کل ملت ایران است، 
نه جناحها و گروهها و فقط از زبان ملت ایران سخن می گوید و 

این افتخار ملی است.
رئیس جمهور با بیان اینکه تعامل سازنده و گسترده با جهان 
توصیه رهبری، تصمیم نظام و بر مبنای اراده و رای ملت است، 
اظهار داشت: امروز هم بر تعامل سازنده اصرار دارم و وزارت امور 

خارجه را برای این امر شایسته تر از هر بخش دیگری می دانم.

* دستاوردهای بزرگ اقتصادی پس از برجام را غیر 
قابل انکار است 

دکتر روحانی دستاوردهای بزرگ اقتصادی پس از برجام را 
غیر قابل انکار دانست و گفت: دوست و دشمن نتوانستند بگویند 
برجام به ضرر ملت ایران بوده است و مطمئنا اگر تلاش دکتر 
ظریف و همکاران خوب ایشان، و کمک سازمان انرژی اتمی و 

سایر دستگاهها نبود؛ برجام به نتیجه نمی رسید.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه سیاست خارجی کشورمان 
روابط تنگاتنگی با مردم دارد، اظهار داشت: مشخصه یک ملت 
در مواردی محدوده ای است که به واسطه مرزهای جغرافیایی 
و سیاسی، داخل را از خارج جدا کرده و این موضوع ملیت و 
همبستگی را کامل تر می کند و سیاست خارجی نیز از چنین 

مشخصه ای برخوردار است.
دکتر روحانی گفت: وقتی گفته می شود که سیاست خارجی، 
نحوه تعامل کل ملت و کشور با دیگران است، لذا بر این مبنا 
سیاست خارجی نمی تواند سیاستی مربوط به یک جناح، حزب 

و یا جمع باشد.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه سیاست خارجی کشورمان به 
همه ملت ایران تعلق دارد، اظهار داشت: وزارت خارجه و شخص 
وزیر خارجه وقتی در عرصه سیاست خارجی سخن می گویند، در 
حقیقت این سخن به نمایندگی از همه ملت ایران و نه نمایندگی 

از گروه و جناحی خاص است.
دکتر روحانی خاطرنشان کرد: اگر خواهان ملت یکپارچه 
هستیم باید دیپلماسی و سیاست خارجی یکپارچه داشته باشیم 
و ملتی توانمند است و می تواند مسیر خود را به درستی طی کند 

که یکپارچه باشد.
با بیان اینکه تکه تکه شدن و جدا شدن  رئیس جمهور 
بخش های مهم منابع قدرت یک ملت، توان ملت را کاهش 
می دهد، افزود: ملتی توانمند است و می تواند در برابر قدرت های 

خارجی ایستادگی کند که یکپارچه و متحد باشد.
 دکتر روحانی یکی از دستاوردهای اصلی انقلاب اسلامی 
انقلاب  دوران  در  داشت:  اظهار  و  دانست  کشور  استقلال  را 
استقلال در شعار مردم به عنوان اولویت مهم متجلی بود؛ یکی 
از تحقیرهای بزرگی که شاید قرن ها بر مردم ایران تحمیل شده 
بود، تسلط قدرت های بیگانه بر کشور و تسلیم شدن و سر فرود 
آوردن در برابر بیگانه بود که انقلاب آن را کنار گذاشت و مردم 

مستقل شدند.
رئیس جمهور ادامه داد: امروز وقتی در مجامع جهانی سخن 
می گوییم همه می دانند که به عنوان نماینده ملت ایران و نه 
نماینده ای از شرق یا غرب حرف می زنیم و وقتی وزیر خارجه 
کشورمان در سازمان های بین المللی سخن می گوید به عنوان 
نماینده ملت ایران شناخته می شود اما بسیاری از کشورهای 
جهان وقتی در سازمان های بین المللی حرف می زنند به نمایندگی 
از یک قدرت بزرگ یا ابرقدرت حرف زده و بعضاً حتی حرف های 

آن قدرت ها را به شکل دیگری تکرار می کنند.
دکتر روحانی خاطر نشان کرد: در سیاست خارجی آنچه 
حائز اهمیت است اینکه وزارت خارجه کشورمان به عنوان نیروی 
تخصصی کارشناس در امر سیاست خارجی و روابط بین الملل 
هستند و همه مدیران و مسئولین وزارت خارجه کارشناسان امین 

نظام در سیاست خارجی محسوب می شوند.
رئیس جمهور اضافه کرد: کارشناس امین اگر لازم است به 
مقام ارشد مشورت و مشاوره بدهد، باید آنچه را که تشخیص 
یا  و  خوشایند  مقام  آن  برای  اینکه  به  توجه  بدون  می دهد 
ناخوشایند باشد، به صراحت مطرح کند و اگر به خوشایند طرف 

مقابل توجه کند، بدون تردید از امانت خارج خواهد شد.

* تصمیمات مهم در سیاست خارجی را کلیت نظام 
اتخاذ می کند 

دکتر روحانی تصریح کرد: وزارت خارجه باید در جایی که 
اظهار نظر و مشاوره بدهد، امانت دار باشد؛ البته در تمام کشورهای 
دنیا تصمیمات مهم در سیاست خارجی را کلیت نظام اتخاذ 
می کند؛ در چنین مواردی نیز وقتی نظام به تصمیمی رسید باز 
هم باید امانت دار بوده و همان تصمیم را با امانت داری کامل به 
طرف خارجی منتقل کرد.رئیس جمهور خاطر نشان کرد: در 
شورای عالی امنیت ملی بعضاً روی موضوعی بحث و تصمیم گیری 
می شد و چنانچه اعضاء به موضوعی رأی دهند که شاید شخصاً 
با آن مخالف باشم، آن موضوع را به عنوان مصوبه شورای امنیت 
امضاء و ابلاغ می کنم، اما برخی این مسأله را به درستی لمس 
و درک نمی کنند؛ در چنین مواردی کسی نمی تواند بگوید که 
رئیس شورای عالی امنیت ملی برخوردی دوگانه داشته و در 
جایی مخالف این تصمیم سخن گفته و در شورای عالی امنیت 
ملی این تصمیم را امضاء کرده است.دکتر روحانی اضافه کرد: به 
عنوان رئیس جمهور نظرم را درباره موضوعات مختلف با صراحت 
به مردم می گویم، اما تصمیمات قانونی را حتی اگر نپسندم امضا 
و ابلاغ می کنم . اگر به طور مثال لایحه ای به مجلس دادیم و 
مجلس آن را تغییر داد که با نظر من متفاوت بود، باز هم آن را 
امضاء و ابلاغ می کنم.رئیس جمهور تصریح کرد: همه باید نظر و 
دیدگاه خود را با قدرت و صلابت اعلام کنیم و اگر در جلسه ای 
نسبت به آن موضوع تصمیم گیری شد، همه موظف هستیم، 

طبق قانون آن را اجرا کنیم.

* دکتر ظریف یک مجتهد سیاسی تمام عیاراست
دکتر روحانی تأکید کرد: شهادت می دهم که وزیر امور خارجه 
در همه جلسات نظر خود را به صراحت بیان کرده و به معنای 
واقعی کلمه امانت دار بوده است و این امتیاز بزرگی است که 
ممکن است برخی اهمیت این موضوع و شهامتی که نیاز دارد را 
درک نکنند.رئیس جمهور در ادامه با اشاره به تخصص و تجربه 
دکتر ظریف در عرصه سیاست خارجی و دیپلماسی، گفت: امروز 
وزیر خارجه کشورمان علاوه بر تجربه، نخبگی و استعداد درخشان 
در حوزه سیاست خارجی یک مجتهد سیاسی تمام عیار محسوب 
می شود.دکتر روحانی افزود: وزیر امور خارجه، مشاور عالی کل 
نظام در امور سیاست خارجی است و چنانچه در کشور تصمیمی 
اتخاذ می شود که مطابق قانون اساسی این تصمیم یا در دولت و 
یا در مجلس گرفته شده و یا سیاستی است که در شورای عالی 
امنیت ملی اتخاذ می شود، همه بعد از این تصمیم مجری هستیم 
و باید نسبت به آن امانت دار باشیم و در این مرحله نیز وزیر خارجه 
کشورمان امین و امانت دار بوده و وقتی نظر جمع اعلام شده همان 

را اجرا کرده است.

* مردم به تعامل گسترده با جهان رای داده اند
رئیس جمهور با اشاره به اینکه دولت تدبیر و امید از ابتدا 
سیاست خارجی خود را به رأی مردم گذاشته است، گفت: هم 
در دور اول و هم در دور دوم انتخابات، دیدگاه خود را در سیاست 
خارجی به رأی مردم گذاشتم و یکی از شعارهای اصلی این دولت 
تعامل سازنده با جهان بوده است و چه بسا یکی از دلایل اصلی 
بسیاری از کسانی که پای صندوق به بنده رأی دادند، این شعار 
بوده است.دکتر روحانی افزود: برقراری تعامل سازنده با جهان 
کار سختی است و این در حالی است که تقابل با جهان بسیار 
آسان بوده و نیاز به هنرمندی ندارد، اما اصل و اساس در روابط 
و سیاست خارجی تلاش برای تعامل سازنده است و مقام معظم 
رهبری از این موضوع با تعبیر تعامل گسترده با جهان یاد کردند. 

لذا این سیاست نظام و مردم است.
رئیس جمهور با بیان اینکه همه به یک معنا کارگزار نظام 
بوده و باید مطیع اکثریت مردم باشیم، گفت: نظام بر مبنای نظر 
اکثریت استوار بوده و تمام مقامات مشروعیت خود را از مردم 
می گیرند و جمهوریت در جمهوری اسلامی به معنای واقعی کلمه 
جمهوریت بوده و شعار نیست و قانون اساسی به صراحت اعلام 
کرده که اداره امور مردم و کشور با رأی مردم از طریق انتخابات 

گوناگون انجام می شود.

* راه مردم فاصله ای با آرمانهای دینی، ملی و انقلابی 
ندارد 

دکتر روحانی اصل ۶ و ۵۹ قانون اساسی را تضمین کننده 
استحکام و ماندگاری جمهوری اسلامی ایران دانست و گفت: 
نظام  می تواند  فشار  و  تحریم  با  می کند  تصور  آمریکا  اینکه 
جمهوری اسلامی ایران را تغییر داده و یا مردم را از نظام رویگردان 
کرده و عشق به ایران را از دل مردم بزداید، تا زمانی که اصل 
ششم قانون اساسی پا برجاست، این کار امکان پذیر نیست و این 
اصل تضمین کننده نظام و جمهوری اسلامی برای قرن های آینده 

است.
رئیس جمهور تصریح کرد: اگر اصل ششم قانون اساسی به 
درستی اجرا شود، نظام ماندگار خواهد بود و اگر از این اصل فاصله 

گرفتیم دیر یا زود با مشکل مواجه خواهیم بود.
دکتر روحانی اضافه کرد: اصل ۶ و ۵۹ قانون اساسی ماندگاری 
جمهوری اسلامی ایران را برای همیشه تضمین می کند؛یعنی با 
اجرای این دو اصل و البته همه اصول قانون اساسی که منشور 
ملی است به هیچ عنوان هیچ قدرتی نه آمریکا و نه دیگران، حتی 
اگر همه پشت سر هم قرار بگیرند، نمی توانند تغییری در نظام 

جمهوری اسلامی ایجاد کنند.

رئیس جمهور با تأکید بر اینکه اراده و نظر مردم پایه و اساس 
جمهوری اسلامی ایران را تشکیل می دهد، گفت:  نمی توان ساز 
جداگانه ای نواخت به گونه ای که مردم خواسته ای داشته باشند و 
ما خواست دیگری را اعمال کنیم؛ اینکه اخیراً در دولت تصویب 
شد که پول ملی از ریال به تومان تغییر کند، حرکت در مسیر 
خواست مردم است، همه باید با زبان مردم سخن بگوییم و تابع 

خواست آنها باشیم.
دکتر روحانی خاطر نشان کرد: در نظام جمهوری اسلامی 
ایران همه حاکمان باید نمایندگان مردم باشند و هیچ کس مقامی 
بالاتر از نمایندگی مردم ندارد؛ لذا همه باید تلاش کنیم در کنار 
مردم باشیم و همواره خواست و نظر مردم برای ما مهم باشد، نه 

آنکه چیزی را بر مردم تحمیل کنیم.
رئیس جمهور اضافه کرد: دولت موضوع تعامل سازنده و 
گسترده با جهان را به رأی مردم گذاشت و مردم در دور اول 
به آن رأی دادند و در دور دوم هم رأی بالاتری به این سیاست 
دادند و این به معنای آن است که مسیر ما درست است؛ اگر با 
مردم باشیم و  راه و سخن مان با مسیر اکثریت قاطع مردم که 
فاصله ای با آرمان های دین و انقلاب ندارد، یکسان باشد، موفق و 
پیروز خواهیم بود.دکتر روحانی گفت: هیچ فاصله ای میان منطق 
و آرمان ما وجود نداشته و قدرت ملی، منطق دین و آرمان ما در 

کنارمان قرار دارد.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه روی تعامل سازنده با جهان 
اصرار داشته و امروز هم اصرار می ورزیم، گفت: از آغاز دولت 
تدبیر و امید احساس کردیم که موضوع پیگیری تعامل سازنده 
با جهان را وزارت خارجه بهتر از هر نهاد دیگری می تواند انجام 
دهد، لذا از همان ابتدا از مقام معظم رهبری درخواست کردم که 
موضوع هسته ای را از دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی به وزارت 
خارجه محول کرده و شخص وزیر خارجه مسئولیت این موضوع 
مسأله را برعهده داشته باشد و ایشان آن را پذیرفتند؛ در زمانی 
که مسئولیت دبیر شورای عالی امنیت ملی را برعهده داشتم، این 
رسالت و وظیفه با پیشنهاد وزیر خارجه وقت به شورای عالی 
امنیت ملی محول گردید و در این مقطع احساس کردم که 

می توان این رسالت را به جایگاه اولیه خود بازگرداند.
و رمز  اصلی  پایه  این موضوع  دکتر روحانی تصریح کرد: 
پیروزی ما در برجام بود؛ اگر این کار نمی شد، نمی توانستیم در 

کمتر از 1۰۰ روز به توافق ژنو دست یابیم.

* پاسخ به تماس تلفنی اوباما به توافق ژنو سرعت داد
رئیس جمهور افزود: همچنانکه اگر وزیر خارجه کشورمان در 
نیویورک با وزیر خارجه آمریکا از نزدیک گفتگو نمی کرد و من به 
تلفن آقای اوباما جواب نمی دادم، شاید روند رسیدن به توافق به 
کندی صورت می گرفت. اینکه توانستیم در طول کمتر از 1۰۰ 
روز با ۶ قدرت جهانی به توافق ژنو برسیم، کار بسیار سخت و 

دشواری بود که با تدابیر اتخاذ شده به نتیجه رسید.
رئیس جمهور خاطر نشان کرد: البته پذیرفتن اینکه در کمتر 
از 1۰۰ روز این پیشرفت عظیم تاریخی به دست آمد، در حالی 
که در ۸ سال مذاکره قبل از این دولت، پیشرفتی حاصل نشده 
بود، برای عده ای سخت است؛ طبیعی است در مقابل ادعای دولت 
مبنی بر توانایی برای حل مشکلی که می گفتند اصلًا قابل حل 
نیست از طریق مذاکره، بر مبنای نگاه رقابتی که عده ای دارند، 

حرف هایی زده شود.

* در صلح حدیبیه هم توافق حداکثری نشد
دکتر روحانی تأکید کرد: بدون تردید در هر توافقی با هر کشور 
دنیا اگر به دنبال منافع حداکثری باشیم، امکان  ندارد آن توافق 
به نتیجه برسد؛ بر همین اساس بود که پیامبر اسلام)ص( حتی 
پیشنهادات گستاخانه طرف مقابل را در صلح حدیبیه پذیرفتند 
چرا که می خواستند این توافق انجام شود اما بعد پیمان صلح، 

تندروها بیرون خیمه پیامبر ،غر زدن را آغاز کردند.
رئیس جمهور خاطر نشان کرد: در طول مذاکرات بر مطالبات 
حداکثری اصرار می شود، اما در نهایت از آنجایی که رسیدن به 

هدف مهم است، توافق انجام می شود.
دکتر روحانی گفت: هدف مهم در طول مذاکرات این بود که 
می خواستیم به دنیا بگوییم برخلاف اینکه سال ها تبلیغ می کردند 
ایران اهل منطق و مذاکره نیست و اهل تقابل و جنگ است، ایران 
اهل منطق بوده و از قدرت مذاکره برخوردار است و این مذاکره 
نیازمند شهامت بود و ما شخصی داشتیم که از علم و هنر مذاکره 
برخوردار بوده و یاران کاردان و متخصص دارد و امروز وزیر خارجه 

کشورمان به عنوان یک دیپلمات در سطح جهانی مطرح است.
رئیس جمهور افزود: هدف ما این بود که به دنیا ثابت کنیم 
اینکه می گویند ایران به دنبال بمب اتم می باشد، دروغ است و 
برخلاف ادعای آنان حق غنی سازی ایران کرسی بنشیند و شورای 
امنیت سازمان ملل در قطعنامه 2231 این حق را به رسمیت 
شناخت؛ این در حالی است که عده ای می گفتند از طریق مذاکره 

نمی توان شورای امنیت را تسلیم حق کرد.
دکتر روحانی گفت: اینکه تأکید دارم برجام از بین رفتنی 
نیست، یعنی به واسطه آن ایران هراسی را از بین بردیم و دروغ 

بودن اینکه می گفتند ایران اهل منطق و مذاکره نیست و به دنبال 
ساخت بمب اتم است را ثابت کردیم؛ همچنین PMD را که 
به عنوان یک پابند به پای ایران بسته بودند را باز کردیم و اینها 
پیروزی های دائمی برجام است که در طول تاریخ هرگز از بین 
نمی رود؛ حتی اگر 1+۴ هم از برجام خارج شوند، این افتخارات 

ماندگار خواهد بود.
رئیس جمهور خاطر نشان کرد: بعد از توافق ژنو وارد مذاکرات 
مفصل تری شده و به توافق نهایی رسیدیم، اما این موضوع برای 
دشمنان خیلی سخت بود؛ صهیونیست ها شب و روز نداشتند و 

مدام به آمریکا و اروپا سفر می کردند.
دکتر روحانی با بیان اینکه همه باید توجه داشته باشیم 
صهیونیسم همواره با این توافق مخالف بوده و آن را تا زمانی 
که کاملًا از بین نرفته، رها نخواهد کرد، اظهار داشت: ارتجاء و 
تندروهای آمریکا هم همین نظر را دارند؛ لذا با هر قدمی که به 
پیش بگذاریم از همه طرف وارد عمل می شوند تا آن را خنثی 
کنند.رئیس جمهور ادامه داد: زمانی که توافق نهایی انجام شد، 
اقدامات زیادی علیه آن در دنیا اعمال گردید که هر یک کافی بود 
تا این توافق را از بین ببرد، اما اراده الهی این بود تا برای دنیا روشن 
شود که ملت ایران از منطق و قدرت سیاسی برخوردار است و بر 
همین اساس دوست و دشمن نتوانستند بگویند توافقی که امضاء 

کردیم به ضرر ایران است.

ای  مذاکره  هیچ  در  ما  بود؛  درست  ترامپ  حرف   *
شکست نخوردیم

دکتر روحانی با بیان اینکه ترامپ یک جمله درست گفت و آن 
اینکه ایران در هیچ مذاکره ای شکست نخورده است، افزود: اگر در 
این شرایط کسی بگوید که حداکثر مطالبات در این توافق حاصل 
نشده، کمی بی انصافی است، چرا که حتی با یک کشور دوست 

هم نمی شود به یک توافق حداکثری دست یافت.
رئیس جمهور اظهار داشت: توافق برجام اقدام بسیار بزرگی 
بود که موفقیت آن را  برعهده همه مسئولین بویژه وزارت خارجه 
و شخص آقای ظریف می دانم؛ چنانچه آقای ظریف وزیر خارجه 
نبود و شخص دیگری این مسئولیت را برعهده داشت چه بسا به 

این آسانی به نتیجه نمی رسیدیم.
دکتر روحانی تاکید کرد: برخی از موفقیت های برجام بویژه 
دستاوردهای حقوقی، سیاسی و اخلاقی آن دائمی و ماندگار است 

و هرگز از بین نمی رود.
رئیس جمهور با اشاره به دستاوردهای اقتصادی برجام، گفت: 
به واسطه این توافق ضمن آزاد شدن ده ها میلیارد دلار پول های 
بلوکه شده ملت ایران، بسیاری از قطعات و تأسیسات صنعتی وارد 
کشورمان شد و علاوه بر افزایش صادرات نفت و میعانات گازی 
به حدود 3 میلیون بشکه، توانستیم ناوگان هوایی و ریلی خود را 
تقویت کنیم؛ به نحوی که برخی ها از این موضوع و خرید هواپیما 
و رفت و آمد تجار و بازرگانان خارجی عصبانی بودند اساسا برخی 
ها دستاورد و موفقیتهای ملی و بزرگ دولت را کوچک و ناکامی 

ها را بزرگ می بینند.

* ملت ایران نشان داد به امضای خود وفادار است
به حوادث دی ماه سال ۹۶، گفت:  اشاره  با  دکتر روحانی 
آمریکایی ها در این مقطع به دنبال ضربه زدن به برجام بودند 
و از طرف دیگر نسبت به میزان تأثیرات آن تردید داشتند، اما 
حادثه ای در داخل کشور رخ داد که آنها را به تفسیر غلط واداشت.

رئیس جمهور اضافه کرد: در دی ماه ۹۶ عده ای اغتشاش 
خیابانی را طراحی کردند و این باعث شد که آمریکایی ها به دام 
افتاده و تصور کردند که نظام ایران سست شده است؛ لذا اطرافیان 
جنگ طلب ترامپ او را ترغیب کردند تا از برجام خارج شود؛در 
چنین وضعیتی اگر آمریکا دچار خطا و اشتباه استراتژیکی شده، 
آیا ما باید جوابگو باشیم؟ اینکه دولت فعلی آمریکا بسیاری از 
تعهدات بین المللی را زیر پا گذاشته و به نخست وزیر سابق انگلیس 
فحاشی می کند و با اروپا و سایر کشورهای دنیا اختلاف دارد، آیا 

می توان گفت که همه عالم مقصر هستند؟
دکتر روحانی گفت: امروز حاکمانی در کاخ سفید روی کار 

آمدند که نظیر آنها در تاریخ آمریکا وجود نداشته است.
رئیس جمهور اظهار داشت: امروز آمریکا پس از خروج از 
برجام، تنها مانده و ترامپ در مجمع عمومی سازمان ملل مضحکه 
می شود و آمریکا در شورای امنیت سازمان ملل تنها  مانده و از 
فشار به اروپا جواب نمی گیرد و در همه جا منزوی شده است؛ 
وزارت خارجه در چنین مقطعی نیز بار مسئولیت سنگینی بر 
عهده داشته است.دکتر روحانی وفای به عهده را امتیاز تاریخی 
غیرقابل بازگشت برای ملت ایران در زمینه برجام دانست و خاطر 
نشان کرد: دنیا فهمید اگر ایران عهد و پیمانی را ببندد، پای آن 
می ایستد و این یک امتیاز جاودانه برای ملت ایران است و امروز 
یکسال صبر به عنوان ملتی که به عهد و قول خود وفادار هستیم، 

در تاریخ ثبت شد.

* موفقیت در دادگاه لاهه بزرگتر از موفقیت مصدق بود 
رئیس جمهور با اشاره به موفقیت های کشورمان در جریان 
دادگاه لاهه گفت: در یکسال گذشته در دادگاه لاهه دو مرتبه به 
موفقیت دست یافتیم و موفقیتی که در این دادگاه حاصل شد، 
بالاتر از موفقیت مرحوم مصدق بود و دستاوردی که در سازمان 
ملل با قطعنامه 2231 به دست آمد، شاید در تاریخ جهان کم نظیر 

بوده است؛ بنابراین پیروزی های ما پابرجاست.
دکتر روحانی خاطر نشان کرد: هیچ کس نمی تواند از اقداماتی 
که به عنوان کاهش تعهدات انجام می دهیم از لحاظ منطقی و 
حقوقی ایراد بگیرد و اینگونه اقدامات عاقلانه، دقیق و حساب شده 

انجام می شود.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه آمریکایی ها خودشان هم 
نمی دانند چه می خواهند، گفت: آمریکایی ها وقتی موضوع مذاکره 
بدون قید و شرط را مطرح کردند، موفقیت کوتاه مدتی به دست 
آوردند و اگر روی این حرف خود می ایستادند، چه بسا در اثبات 
دروغ  بودن ادعای آنها با سختی مواجه بودیم؛ اما بعد از مدتی 

دروغگویی خود را به همه ملت ایران ثابت کردند.
دکتر روحانی با اشاره به تحریم دکتر ظریف از سوی آمریکا، 
گفت: آمریکایی ها از مذاکره حرف می زنند و همزمان وزیر خارجه 
کشورمان را تحریم می کنند؛ حال آنکه اگر بر فرض بخواهد، 
مذاکره ای انجام شود، مسئول مذاکره وزیر خارجه است و اینگونه 
اقدامات نشان می دهد که هیچ سیاست درستی در آمریکا در کار 

نیست، لذا هر روز تصمیم جدیدی می گیرند.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران اهل 
مذاکره و گفتگو است، افزود: اگر آمریکا واقعاً به دنبال مذاکره است 
قبل از هر کار باید، تمام تحریم ها را لغو کند؛ ما با یک جانی که 
علیه حقوق انسانی اقدام می کند و جلوی ارسال غذا و دارو به ایران 
را می گیرد، گفتگو کنیم؟! اعمال آمریکا، تروریسم اقتصادی است.

دکتر روحانی خطاب به دولتمردان آمریکا، تصریح کرد: البته 
ملت ایران توبه پذیر است به شرط اینکه توبه واقعی کنید و گرنه 

راه دیگری وجود نخواهد داشت.

* صلح با ایران مادر همه صلح هاست 
رئیس جمهور با بیان اینکه باز هم می گویم صلح با ایران مادر 
همه صلح ها، و جنگ با ایران مادر همه جنگهاست، گفت: اگر 
خواهان امنیت بوده و سربازان شما در منطقه امنیت می خواهند، 
بدانید که امنیت با امنیت برآورده می شود. شما نمی توانید امنیت 
ایران را خدشه دار کنید و انتظار امنیت داشته باشید؛ صلح در برابر 
صلح و نفت در برابر نفت است؛ امروز فهمیده اید که ایران قدرتمند 

بوده و قادر است حرفی که می زند را عملی کند.
دکتر روحانی افزود: پهپاد مدرن شما با موشک ساخت وزارت 
دفاع ایران در دوره دولت تدبیر و امید و با شلیک دقیق و با 
مهارت سپاه پاسداران غیور سرنگون شد و در مقابل اقدام ناروا در 
جبل الطارق، کشتی انگلیسی را در خلیج فارس که به اخطارها 
و هشدارها بی توجهی کرده بود، در مقابل ناوچه جنگی انگلیسی 

متوقف کردیم.

* تنگه در برابر تنگه، امنیت در برابر امنیت 
رئیس جمهور تصریح کرد: نمی شود تنگه هرمز برای شما آزاد 

باشد و جبل الطارق برای ایران ناآزاد باشد.
 دکتر روحانی در ادامه با اشاره به برقراری آرامش نسبی در 
بازار و کاهش فشارهای اقتصادی، اظهار داشت: در 1۵ ماه گذشته 
به فضل الهی بعد از یک دوره فشار شدید بر مردم، با کمک همه 
مسئولین مقداری از فشارها کاسته شده است؛ به گونه ای که در 
بخش صنعت شاهد رشد مثبت هستیم و بازار بورس در ۵ فصل 

گذشته 133 درصد رشد داشته و با نشاط جلو می رود.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه در بسیاری از محصولات شاهد 
شرایط بهتری بوده و علیرغم فشارها شرایط مثبتی در زمینه 
اشتغال بوجود آمده و بیش از 3۰۰ هزار شغل نسبت به پارسال 
افزایش یافته است، تصریح کرد: باز هم با دنیا مذاکره می کنیم 
و اگر به نتیجه نرسیدیم مراحل بعدی را ادامه خواهیم داد و به 
آمریکا می گوییم که تمام تحریم هایتان غلط و به ضرر شما بود؛ 
اگر سپاه را تحریم کردید تا تضعیف شود امروز سپاه قوی تر از 
گذشته است و اگر آن را تحریم کردید تا اختلاف و تفرقه ایجاد 

کنید، امروز اتحاد ما بیشتر شده است.

* دیر یا زود در این نبرد پیروز می شویم
دکتر روحانی خطاب به دولتمردان آمریکا ادامه داد: اگر وزیر 
خارجه کشورمان را تحریم کردید، امروز وزیر خارجه ما قوی تر و 
محبوب تر از قبل شده و اگر وزیر خارجه ایران را تحریم کردید 
تا اختلاف ایجاد کنید، باز هم اشتباه کردید، امروز همه ملت 
ایران پشت وزیر خارجه است؛ امروز همه ملت در برابر تحریم 
می گویند "همه ما پاسدار و همه ما ظریف هستیم". ملت ایران، 
ملت واحدی است و وزارت خارجه این ملیت را مستحکم کرده 
و بی تردید تحریم های شما ملیت ما را هر چه بیشتر مستحکم 

خواهد کرد.
رئیس جمهور تأکید کرد: بی تردید از فشار سختی عبور 
خواهیم کرد و در نهایت در این نبرد پیروز خواهیم بود و دشمنان 

دیر یا زود وادار به شکست خواهند شد.

رئیس جمهور در دیدار با وزیر، معاونان و مدیران ارشد وزارت امور خارجه:

دروغ بزرگ ایران هراسی را زدودیم 
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]در قیامت ،[ آن گاه كه بنده در پیشگاه خداوند 
مى ایستد ، نخستین چیزى كه از او مى پرسند ، 

نمازهاى واجب ، زكات و روزه واجب است 

چهارشنبه - 16 مرداد 1398- سال بیست و دوم - شماره  4858

نامحـرمانه

دریـچه

دیدار سردار »سلیمانی« با »ظریف« 
صبح روز سه شنبه سردار قاسم سلیمانی - طبق روال برنامه هفتگی  - با لباس رسمی سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در محل وزارت امور خارجه حاضر شد و با ظریف دیدار کرد.سردار حاج قاسم سلیمانی در 
این دیدار ضمن خداقوت به دکتر ظریف، اقدام آمریکا در خصوص وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
را جنون آمیز و نشانه شکست قطعی کاخ سفید دانست.وی در ادامه خطاب به وزیر امور خارجه افزود: این 
اقدام آمریکا ثابت کرد که جنابعالی بعنوان مسئول سیاست خارجی کشور، تاثیری عمیق بر افکار عمومی و 
بویژه مردم آمریکا نسبت به جهالت رهبران این کشور دارید. سردار سلیمانی دفاع از منافع ملی و صداقت در 
بیان را از خصوصیات ویژه آقای ظریف دانسته و افزود: به شما تبریک می گویم که بدلیل انتساب به رهبر 

معظم، حکیم و فرزانه عالم اسلام و جهان، مورد غضب و دشمنی آمریکا قرار گرفته اید.

جزئیات دستگیری هادی رضوی
قاضی مسعودی مقام از جزئیات دستگیری هادی رضوی و آخرین وضعیت برخی از پرونده های 
مطرح در شعبه سوم رسیدگی به مفاسد اقتصادی خبر داد. قاضی مسعودی مقام پس از اتمام نخستین 
جلسه دادگاه ۲۴ متهم پتروشیمی در جمع خبرنگاران در رابطه با زمان و نحوه بازداشت هادی رضوی 
احدی از متهمان بانک سرمایه که به ۲۰ سال حبس محکوم شده است، اظهار کرد: بعد از صدور حکم 
پرونده به دادسرای جرایم اقتصادی ارجاع شد و صبح روزدوشنبه جلب آقای رضوی صادر شد و طبق 
اطلاعات واصله دیشب توسط ضابطین دادگستری، اطلاعات سپاه پاسداران انقلاب اسلامی حدود 

ساعت ۸ و نیم یا ۹ دوشنبه شب به بعد دستگیر و روانه زندان شد..

واکنش شهیدی به نامه نمایندگان برای برکناری اش از بنیاد شهید
 حجت الاسلام سید محمدعلی شهیدی رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران در واکنش به نامه جمعی 
از نمایندگان مجلس شورای اسلامی به روحانی برای برکناری وی از ریاست بنیاد شهید گفت: رییس 
فراکسیون ایثارگران مجلس این نامه را تکذیب کرده و مدعی شده اند که این نامه از طریق فراکسیون 
ایثارگران ارسال نشده است.وی با اشاره به کسالتش که از سال گذشته بر وی عارض شده است، ادامه 
داد: مراحل درمانی ام انجام شده است و در حال حاضر هم در حد توان کار می کنم و از ۷ صبح تا ۹ 
شب در بنیاد مشغول پیگیری امور ایثارگران هستم.رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران خاطرنشان کرد: 
البته در این شرایط مقداری وظیفه معاونت ها زیاد شده است، همه ما در حال انجام کار هستیم، اما 
مسائل جانبی بیشتر در بنیاد وجود دارد و مشکل در خصوص بیماری من مطرح نیست و بحمدلله در 

سلامت هستم.
 

تکذیب ارسال نامه آملی لاریجانی به رهبر انقلاب 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام خبر ارسال نامه آیت الله آملی لاریجانی به مقام 
معظم رهبری را تکذیب کرد. روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام با اعلام تاسف از برخی 
خبرسازی های زنجیره ای درفضای مجازی که متاسفانه بدون بررسی صحت و سقم آن، به برخی 
پایگاه های رسمی نیز تسری یافته اعلام کرد: ارسال نامه رئیس محترم مجمع تشخیص مصلحت نظام 
به مقام معظم رهبری )مدظله العالی( درباره برخی متهمان ویا هجرت به نجف اشرف از اساس کذب 

محض بوده وبه هیچ عنوان صحت ندارد.

وجود حدود 7 میلیون پوز بدون هویت در کشور 
مدیرکل بازرسی، مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی سازمان امور مالیاتی با اعلام اینکه بیش از 5۰۰ 
میلیون حساب بانکی در کشور دارد گفت: غالب بر ۷ میلیون دستگاه پوز بدون هویت وجود دارد که 
برای سازمان نقطه کور است.هادی خانی مدیرکل بازرسی، مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی گفت: کشف تقلب، پولشویی و جلوگیری از فرار مالیاتی و داشتن اقتصاد شفاف تر، میوه سازمان 
امور مالیاتی که اکنون در حال چیده شدن است.خانی با اشاره به شناسایی ۲۴ هزار میلیارد تومان فرار 
مالیاتی با رصد تراکنش های بانکی، گفت: جعل هویت، یکی از پرچالش ترین معضل در فرار مالیاتی است.

»خالکوبی« مشهود مانع صدور گواهینامه 
رییس دایره آموزش همگانی پلیس راهور فاتب گفت: خالکوبی های مشهود و نامتعارف افراد، مانع 
از صدور گواهینامه برای فرد متقاضی می شود.سرهنگ موسوی پناه گفت: چنانچه فردی خالکوبی های 
مشهود و نامتعارف و خودزنی بر تن داشته باشد، باید از نظر احتمال به برخی اختلالات روانی تاثیرگذار 
در رانندگی، مورد بررسی و ارزیابی روانشناسان قرار گیرد.موسوی پناه افزود: پس از بررسی و ارزیابی 
روانشناسان، چنانچه فرد متقاضی صدور گواهینامه موفق به گذراندن صحیح ارزیابی ها و بررسی ها شد، 
می تواند گواهینامه خود را با تایید روانشناسان دریافت کند.بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور 
تهران بزرگ، موسوی پناه از خانواده ها خواست تا با نظارت بر رفتار نوجوانان و کشاندن آنان در آغوش 

گرم خانواده از ارتکاب آنان به چنین رفتارها و خودزنی هایی بر روی بدن فرزندانشان جلوگیری کنند.

مخالفت دولت با تشکیل وزارت میراث فرهنگی 
 معاون پارلمانی رئیس جمهوری درخصوص تصویب قانون تشکیل وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی گفت: این پیشنهاد در قالب طرح از سوی نمایندگان مطرح شد و هیات 
دولت به دلیل بار مالی و مغایرت آن با اصل کوچک سازی ساختار دولت، موضوع ماده ۲۸ قانون برنامه 
ششم توسعه، مکررا مخالفت خود را با تشکیل وزارتخانه مزبور اعلام کرد.حسینعلی امیری افزود: دولت 
طی مکاتبات متعدد با مجلس شورای اسلامی و شورای نگهبان تشکیل وزارتخانه فوق را غیرضروری 
و مغایر اصل ۱۲۶ قانون اساسی- مبنی بر اختیار رئیس جمهوری در تنظیم ساختار اداری- و اصل ۷5 

قانون اساسی به لحاظ تحمیل بار مالی بر کشور دانست.

سینما ها  جمعه تعطیل هستند
سینما های کشور روز جمعه همزمان با شهادت امام محمد باقر )ع( تعطیل خواهند بود.به گزارش 
ایسنا و طبق گفته سخنگوی شورای صنفی نمایش، تمام سینما های کشور روز جمعه، ۱۸ مردادماه، 
همزمان با شهادت امام محمدباقر )ع( تا ساعت ۱۷ تعطیل خواهند بود. از روز چهارشنبه، ۱۶ مردادماه، 
دو فیلم »ایده اصلی« به کارگردانی آزیتا موگویی و »جانان« به کارگردانی کامران قدکچیان به عنوان 

فیلم های جدید به چرخه اکران اضافه می شوند.

یادداشت های شهر سیل زده/۵۷
محمد خامه یار

شب از پا درد خوابم نمی برد. گاه می نشینم و پاهایم را ماساژ می دهم.  احساس می کنم استخوان 
هایم از درد  تیر می کشد و هیچ درمانی برای آن نمی بینم. از بس که روز پاهایم را تا کمر داخل آب 
بود و این طرف و آن طرف رفتم درد عجیبی به سراغم آمد. انگار استخوان هایم دارد از درد می ترکد و 
بچه ها که در خواب عمیق رفته اند از وضع جسمانی ام بی خبرند.احساس می کنم در مقابل استخوان 
درد کم آورده ام و باید صبح در اولین فرصت مقدمات بازگشتم را فراهم کنم. صبح وقتی در مقابل کوه 
مشکلات مردم قرار می گیرم و به آن فکر می کنم دستخوان درد و آنچه شب بر سرم آمد را فراموش 
می کنم و دوباره با نیروهای جهادی همراه می شوم و به اتفاق دوستانم برای توزیع بسته های غذایی و 
بهداشتی به آب می زنیم!بسیاری از مردم به دلیل آب گرفتگی خدر طبقه بالای خانه ها اسکان دارند و یا 
در چادرهایی که روی بام خانه ها برپا کرده اند زندگی می کنند. توزیع کمک های مردمی با شیوه های 
خاصی صورت می گیرد. با حضور نیروهای جهادی در هر محله ساکنین خانه ها طنابی که به آن قلاب 
و یا سطل به آن وصل شده است به پایین می اندازند و با آن کمک های مردمی را بالا می برند. این کار 
برای ساکنین برخی خانه های شمالی که می بایست وارد حیاط شوند دشوار است. اهالی این خانه ها 
معمولا به دلیل تاخیر در حضور جلو خانه از دریافت کمک ها جا می مانند.محصور شدن شهروندان به 
ویژه افراد سالمند و کهنسال و کودکان در خانه ها، ان را با پیامدهای منفی زیادی مواجه کرده است و به 
آنان آسیب های فراوان روحی و روانی وارد کرده است. عدم دسترسی افراد بیمار به مراکز درمانی و عدم 
توانایی آنان برای رفع نیازهای اولیه،  زندگی آنان را با مشکلات فراوانی مواجه  می کند که راه برون رفت 
از آن تنها با هدایت کردن آب به بیرون از شهر امکان پذیر است.گمان کنم علی رغم تلاش برای مواظبت 

از خود امروز بیشتر از روز قبل داخل آب بودیم و شب می بایست منتظر عوارض ناشی از آن باشم.  

یکی از اساتید برجسته حوزه علمیه قم 
گفت: بستن، راهکار مقابله با آسیب های 
را  آن  باید  بلکه  نیست،   مجازی  فضای 
مدیریت و از ظرفیت هایی که در اختیار ما 

قرار می دهد به بهترین نحو استفاده کرد. 
علوی  محمدجواد  سید  آیت الله 
بروجردی روز سه شنبه در دیدار اصحاب 
رسانه استان قم به مناسب روز خبرنگار،  بیان 
کرد:  فضای مجازی برای ما فرصتی طلایی 
است که می توان با مدیریت آن،  ارزش های 
دینی و اعتقادی را به مخاطبان اسلام و 
مکتب تشیع در سراسر جهان رساند.وی با 
اشاره به این که فضای مجازی نیز مانند هر 
رسانه دیگری آسیب هایی دارد،  افزود: بستن 
در دنیای امروز فایده ای ندارد و کشورهایی 
که در این زمینه قوی هستند نیز نتوانستند 
دررسیدن به هدف خود و جلوگیری از 
انتشار اطلاعات موفق باشند.آیت الله علوی 
بروجردی ادامه داد:  باید فضای مجازی را 
مدیریت کنیم و با رویکردی مبتنی بر اصول 
صحیح آن را سامان دهیم، تا بتوانیم از این 
طریق بر میلیون ها مخاطب علاقه مند به 
اسلام تأثیرگذاری لازم را داشته باشیم.وی 
گفت: این طور نیست که همه مخاطبان 
نامناسب  مطالب  دنبال  مجازی  فضای 
باشند،  بلکه بسیاری از افراد در این فضا 
به دنبال مطالب مفید و ارزشمند هستند 
که باید از این موقعیت به بهترین صورت 
مقابله  مگر  کرد:   بیان  کرد.وی  استفاده 
با وسایلی همچون رادیو و تلویزیون و یا 
ماهواره فایده ای داشت؟  این ها همه وسایلی 
هستند که تمدن بشری به ما عرضه کرده 
و ما نمی توانیم از آن جلوگیری کنیم،  اگر 
بخواهیم جلوی این وسایل را بگیریم،  نوع 
دیگری از آن ها می آید که همان کار را با 
سهولت بیشتری انجام می دهد.آیت الله 
علوی بروجردی ادامه داد:  روش صحیح 
مواجهه با این وسایل ارتباطی مدیریت 
مخاطب  نیاز  و  ارزش ها  اساس  بر  آن 
است و منع و جلوگیری فایده ای ندارد.

استاد برجسته حوزه علمیه قم گفت: باید 
کارشناسان متخصص و آشنا با نیاز مخاطب 
مجازی  فضای  و  مختلف  رسانه های  به 
ورود و آن را مدیریت کنند.وی با اشاره 
به این که وسایل ارتباط جمعی و فضای 
مجازی محدودیت زمان،  مکان و زبان را 
برداشته اند،  بیان کرد:  روش سخنرانی در 
رسانه ای که در یک لحظه بیش از 5۰۰ 

میلیون مخاطب دارد با منبری که درنهایت 
چند هزار تن مخاطب دارد متفاوت است و 
باید در مدیریت رسانه به این نکات توجه 
داشت.وی ادامه داد:  اسلام و مکتب تشیع 
مسائل بسیاری برای گفتن دارد که می تواند 
با استفاده از ظرفیت های رسانه ای و فضای 

مجازی آن را برای مردم دنیا بیان کند.
* نباید اجازه داد آبروی افراد در 

فضای مجازی ارزان فروخته شود
بخش  در  بروجردی  علوی  آیت الله 
در  ما  گفت:  خود  سخنان  از  دیگری 
جامعه ای اسلامی و اخلاق مدار زندگی 
می کنیم و نباید اجازه داد تا آبروی افراد 
در فضای مجازی ارزان فروخته شود.وی 
بیان کرد:  باید مراقب بود تا در حوزه کار 
خبرنگاری و اطلاع رسانی وارد اصول کار 
قضایی نشد چراکه کار خبرنگار با قاضی 
اهمیت  به  همچنین  است.وی  متفاوت 
ایران اشاره کرد و ادامه  نهاد خانواده در 
دارد،   حرمت  ما  جامعه  در  خانواده  داد: 
درحالی که این نهاد در بسیاری از کشورهای 
جهان کم بها شده و خیلی از افراد به صورت 
مجردی زندگی می کنند.این استاد برجسته 
حوزه علمیه قم گفت:  نباید اجازه داد مسائل 
مالی،  فرهنگی و اجتماعی موجب تضعیف 
جایگاه خانواده در کشور ما شده و خانه های 
مجردی به وجود آید.وی بیان کرد: اگر نهاد 
خانواده سست شود،  بسیاری از ارزش های 
دینی و اجتماعی از دست خواهد رفت که 
در این زمینه اصحاب رسانه و خبرنگاران 

رسالت سنگینی بر عهده دارند.
* حزب بازی و باندبازی ارزش های 

اصیل انقلاب را تضعیف می کند
وی در بخش دیگری از سخنان خود 
در  حزب بازی  وجود  آسیب  به  اشاره  با 
کشور،  گفت:  در برخی موارد شاهد مصیبت 

حزب بازی و باندبازی در کشور هستیم که 
ارزش های اصیل انقلاب اسلامی را تضعیف 
می کند.آیت الله علوی بروجردی گفت:  در 
این تفکر کسی که در حزب موافق ما باشد 
حتی اگر هر خطا و اشتباهی انجام دهد از 
هرگونه انتقاد و برخورد مصون است اما اگر 
در حزب مخالف باشد حتی اگر مرتکب 
اشتباهی نشده باشد،  گناهکار است و باید 
برای آن خطایی ایجاد کرد.وی بیان کرد:  
بسیار  باید  رسانه  اصحاب  و  خبرنگاران 
مراقب این جریانات باشند و حقیقت را 
بدون تعلقات حزبی و باندی برای مردم بیان 
کنند.وی ادامه داد:  نباید افرادی که با تمام 
توان در حال خدمت به مردم هستند با 
تفکر حزب بازی،  زمین گیر کرد و خبرنگاران 
در این زمینه رسالت سنگینی بر عهده دارند.

استاد برجسته حوزه علمیه قم گفت:  باید 
با دید باز و جامع به مسائل کشور و جهان 
نگاه و تلاش کنیم تا جامعه ای را به سمت 
فضایل اخلاقی و انسانی هدایت کنیم.وی 
بیان کرد: ما در جامعه ای ارزش مدار زندگی 
می کنیم که جوانان آن در جریان جنگ 
تحمیلی با اهدا خون خود اجازه جدا شدن 
حتی یک وجب از خاک کشور را به دشمن 
ندادند و ما نمی توانیم در برابر این خون ها 
بی تفاوت باشیم.وی ادامه داد: در جریان 
انقلاب اسلامی یک مرجع تقلید بعد از 
گذشت یک هزار و ۴۰۰ سال حرکتی 
آفرید که به زبان خبرنگاران جهان در آن 
زمان،  مردمی ترین انقلاب تاریخ بود و همه 

طبقات در آن حضور داشتند.
* کنار مردم بودن وجه اشتراک 

خبرنگاران و روحانیون است
آیت الله علوی بروجردی گفت:  میان 
خبرنگاران و روحانیت اشتراکات زیادی 
است که محور آن در همراهی با مردم و 

تلاش برای حل مشکلات اقشار مختلف،  
نمود دارد.وی با اشاره به این که روحانیت 
قیمت  و  ارزش  بودن  مردم  کنار  در  از 
پیدا می کند،  بیان کرد: روحانیت در کنار 
مردم بوده،  هست و خواهد بود، همان طور 
که خبرنگاران در کنار مردم هستند و 
می کنند.وی  بیان  را  آنان  دغدغه های 
بابیان این که خبرنگاری ازجمله مشاغل 
سخت دنیاست،  ادامه داد: پایان بسیاری از 
جنگ ها ازجمله جنگ ویتنام براثر تلاش 
خبرنگاران و انعکاس جنایات آمریکایی ها 
در آن بود،  وگرنه جان انسان های بی گناه 
برای مستکبران عالم اهمیتی ندارد.استاد 
برجسته حوزه علیه قم گفت:  روحانیت نیز 
در طول تاریخ همواره موردتهاجم دشمنان 
و بیگانگان قرار داشته است و این گونه نبوده 
که مانند زمان حاضر حکومت مستقر موافق 
روحانیت باشد.وی بیان کرد:  در کنار مردم 
خواهان  مستکبران  برای  همواره  بودن 
قدرت،  خطرآفرین بوده و به همین دلیل 
آنان خبرنگاران و روحانیت را تحت فشار 
قرار داده اند.وی ادامه داد: حضور خبرنگاران 
و اصحاب رسانه در بیت مرحوم آیت الله 
علوی بروجردی که نماد مرجعیت شیعه 
است،  به خوبی نشان می دهد میان این دو 

قشر اشتراکات زیادی برقرار است.
* برای کاهش تخلفات فضا برای 

نظارت اصحاب رسانه فراهم شود
گفت:  بروجردی  علوی  آیت الله 
خبرنگاران زبان گویان مردم هستند که 
زیر  به  را  در مواقعی قدرتمندان زورگو 

کشیده اند.
وی بیان کرد: اصحاب رسانه نقص های 
جامعه را برجسته و مسئولان را نسبت به 
وجود خطر آگاه می کنند به همین دلیل 
هر  وجود  از  امور،   بر  خبرنگاران  نظارت 

دستگاه نظارتی دیگری تأثیرگذارتر است.
وی ادامه داد: خبرنگاران با فعالیت خود 
نقاط ضعف جامعه را منعکس و آن را از 

وجود هر خطا و اشتباهی پاک می کنند.
استاد برجسته حوزه علمیه قم گفت: 
همان طور که رسانه ای شدن تخلف یک 
مسئول توسط خبرنگاران می تواند عامل 
استعفای وی شود،  اگر فضا برای نظارت 
فراهم  هم  امور  سایر  در  رسانه  اصحاب 
باشد،  دیگر نباید شاهد تخلفات سنگین در 
آن بخش ها باشیم که نمونه هایی از آن در 

سوءاستفاده های بانکی قابل مشاهده است.

آیت الله علوی بروجردی:

بستن، راهکار مقابله با آسیب های فضای مجازی نیست
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اظهارات اخیر معاون کل وزارت بهداشت که اعلام کرده بیش از 99 
درصد تبلیغات حوزه پزشکی و دارویی و ذکر خواص درمانی این 

محصولات در رسانه های عمومی »کذب و غیرقانونی« است.
فیروزه مظفرى 

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر:

برای حفظ بافت تاریخی قم 
باید اختلاف ها را کنار گذاشت

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم حضرت معصومه)س( 
گفت: بافت تاریخی در شهر قم به برکت وجود حرم حضرت معصومه)س( 
هنوز زنده است.علیرضا خاکی در نشستی با عنوان گفتمان مدیریت شهری 
در حوزه محدوده مصوب بافت تاریخی شهر قم با موضوع »اقدامات انجام 
شده مشکلات و راهکارها« با حضور مدیران اجرایی کلان شهر و استان قم 
در روزنامه ۱۹ دی برگزار شد، با بیان اینکه در مورد محدوده بافت می شود 
ساعت ها بحث کرد، اظهار کرد: می شود نقاطی از شهر را از این محدوده 
خارج و نقاط دیگری را وارد کرد، همین الان هم مشاور می گوید یک سوم 
از این محدوده باید طبق ضوابط طرح تفصیلی رفتار شود و یک سوم هم 
ضوابط اصلاحی نسبت به طرح تفصیلی و یک سوم دیگر حفاطت مطلق.

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم حضرت معصومه)س(  
با بیان اینکه دوستان میراث در مورد تدوین ضوابط یک مقدار کند عمل 
کردند، تصریح کرد: میراث فرهنگی آماده برنامه اجرایی نبوده، یک سازمان 
برنامه ریز بوده و به یکباره یک برنامه اجرایی روی دوشش گذاشته اند. یکی 
از ریشه های مشکلات این است تا زمانی که این نیاز از سوی مسئولان 
به مردم القا نشود چیزی شکل نمی گیرد.وی با طرح این سوال که آیا 
در یک محدوده صد هکتاری باید تمام خانه ها ۲۰ درصد عقب نشینی 
کنند تا خودرو امکان عبور و مرور داشته باشد یا ۱۰ درصد را تملک کنیم 
و پارکینگ بسازیم، خاطرنشان کرد: آیا وقتی با پدیده برج نشینی روبه 
رو شدیم نرفتیم خودروهای آتش نشانی گران قیمت و نردبان 5۰ متری 
بخریم؟ خب برای کوچه هایمان هم می توانیم موتور سیکلتهای خاص 
امدادرسانی طراحی کنیم آیا تنها راه پدافند غیر عامل و ایمنی الگوهای 
قدیم است و ما می خواهیم با نشستن پشت میزهایمان و دادن یک مصوبه 
مشکلات را حل کنیم که نمی شود.مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی 
اطراف حرم حضرت معصومه)س( تصریح کرد: مشکل این است که حوصله 
نداریم با مردم کار کنیم، بافت تاریخی از جنس این نیست که یک دفترچه 
بنویسیم و جواب همه را بدهیم و باید محله به محله طراحی شهری تهیه 
شود، هر خانه باید تکلیف معین داشته باشد به شرطی که انتقال حق توسعه 
را به مردم بدهیم و نگوییم که اگر در یک منطقه ۱۰ طبقه پروانه صادر می 
کنیم حق شهرداری است و اگر در بافت نمی دهیم میراث باید پاسخ بدهد، 
دولت هم باید کمک کند و شهرداری هم همینطور؛ میراث فرهنگی باید 
مصوبه ای بگیرد و بخشی از زمین های شهری را به عنوان پشتوانه بافت 

تاریخی برای انتقال حق توسعه قرار دهد.

شهردار قم :

استفاده از تجارب 
دیگر شهرها توسعه می آفریند 

شهردار قم ، گفت: اگر از تجارب شهرهای مختلف بتوانیم استفاده کنیم 
شهرها توسعه خواهند یافت.دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در یکصد 
و هفتمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم که با حضور 
امام جمعه و اعضای شورای اسلامی شهرستان میانه برگزار شد با تاکید 
بر اینکه تعاملات شهرداری قم در راستای خدمت رسانی به مردم است، 
گفت: اگر از تجربه های مدیریتی موجود در شهرهای مختلف استفاده شود، 
به طور قطع موجب حرکت در جهت تقویت شوراها خواهد شد.شهردار قم 
افزود: شوراها به عنوان مجلس های محلی باید تقویت شوند و در این راستا 
تجربه شوراهای اسلامی شهر به منظور ارتقای خدمات و کاهش هزینه ها به 
اشتراک گذاشته شود.وی از آمادگی این نهاد برای افزایش تعامل و انتقال 
تجربیان میان قم و میانه تاکید کرد.امام جمعه شهرستان میانه نیز در این 
جلسه، تعامل میان شهرداری و شورای اسلامی شهر قم را زیباترین الگو برای 
تمام شهرها دانست و گفت: این تعامل مصداقی از یک الگوی خوب برای 
تمام شوراها و شهرداری های کشور است.حجت الاسلام والمسلمین عبدالله 
محمدی با اشاره به جایگاه والای قم در احادیث، افزود: این شهر ام القرای 
جهان تشیع و سرچشمه علم است که باید از این جایگاه توسط مدیریت 
شهری قم حراست و حفاظت شود.شهردار شهر میانه نیز در این جلسه 
بابیان اینکه رواقی برای امام رضا)ع( برای خدمت به زائران در این شهرستان 
ایجادشده است، گفت: با همکاری شهرداری قم و میانه این آمادگی وجود 
دارد تا رواقی پیرامون حضرت معصومه)س( ساخته شود.مهدی میرزایی با 
تاکید بر ضرورت تعامل شهرداری میانه با قم، گفت: شهرداری میانه، نیازمند 
استفاده از مشاوره ها و خدمات مادی و معنوی شهرداری قم است تا تعاملات 

میان این دو شهر افزایش یابد.

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری  خبرداد

احداث مجتمع تفریحی بوستان غدیر 
با سرمایه گذاری ۳۵ میلیارد تومانی

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری از احداث مجتمع تفریحی 
بوستان غدیر با سرمایه گذاری 35 میلیارد تومانی خبر داد.محمدرضا معرفت 
با اشاره به پروژه های سرمایه گذاری که در حوزه تفریحی و گردشگری در 
قم در حال احداث است، اظهار کرد: یکی از بسترهای توسعه گردشگری و 
افزایش ماندگاری زائر در شهر ایجاد زیرساخت های لازم رفاهی و تفریحی 
برای زائرین است که در این زمینه شهرداری بسته های سرمایه گذاری 
را تدوین و در دستور کار قرار داده است.قائم مقام شهردار قم در امور 
سرمایه گذاری با اشاره به قرارداد مشارکت در احداث مجتمع خدماتی 
تفریحی بوستان غدیر، خاطرنشان کرد: قرارداد این پروژه در تاریخ دوم آذر 
۹5 به روش B.L.O.T)ساخت، اجاره، بهره برداری، انتقال( با زیربنای تقریبی 
۸ هزار و 5۰۰ مترمربع است.معرفت با بیان اینکه این قرارداد به مدت ۱3.۸ 
سال با سرمایه گذار منعقد شده است، افزود: حجم سرمایه گذاری این پروژه 
35۰ میلیارد ریال است که هم اکنون با پیشرفت فیزیکی قابل توجهی در 
حال انجام است و به محض بهره برداری می تواند خدمات رسانی خوبی به 

شهروندان داشته باشد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد

احداث ۸۳ هزار متر باغچه طولی در معابر 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: در سال ۹۷ 
بالغ بر ۸3 هزار متر با اعتباری بالغ بر ۸۰ میلیارد ریال توسعه باغچه طولی 
معابر صورت گرفته است.، پیام جوادیان با اشاره به اجرای نهضت درختکاری 
در حاشیه معابر شهر، گفت: یکی از مشکلات شهر قم فقدان درخت در 
حاشیه معابر و خیابان ها است، در همین راستا درختکاری حاشیه معابر در 
اولویت کاری قرار گرفت.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم اضافه کرد: در سال ۹۶ حدود ۹۲ هزار متر احداث باغچه طولی در 
معابر داشتیم که ۹5 میلیارد ریال برای آن هزینه انجام شد.جوادیان با بیان 
اینکه در سال ۹۷ بالغ بر ۸3 هزار متر با اعتباری بالغ بر ۸۰ میلیارد ریال 
توسعه باغچه طولی معابر صورت گرفته، خاطرنشان کرد: مجموعا در دو 
سال گذشته بیش از ۱۷5 کیلومتر احداث باغچه های طولی در معابر شهر 
انجام شده که ۱۷ میلیارد تومان برای آن هزینه شده است.وی تصریح 
کرد: امسال نیز 55 هزار متر احداث باغچه های طولی در معابر شهر صورت 

خواهد گرفت.

شهردار منطقه دو قم خبرداد

تولید ۹۵ هزار گلدان گل فصلی 
شهردار منطقه دو قم از تولید ۹5 هزار گلدان گل فصلی در سه ماهه 
نخست امسال خبر داد.رضا رحیمی با اشاره به اینکه شهرداری منطقه دو قم 
نسبت به تولید گل های فصلی اهتمام دارد، اظهار کرد: در سه ماهه نخست 
سال جاری بیش از ۹5 هزار گلدان گل فصلی در گلخانه های شهرداری 
منطقه دو تولید شده است.شهردار منطقه دو قم بیان کرد: این گل ها شامل 

انواع کوکب، مارگریت، مغربی، رعنازیبا، اشلانتوس، آهار، اطلسی و… است.
رحیمی همچنین تولید بیش از ۲5 هزار اصله نهال خبر داد و یادآور 

شد: این نهال ها از انواع انجیر، انار، پده، اکالیپتوس، زیتون تلخ و… هستند.
وی تولید بیش از ۲۸ هزار گلدان رز و گل محمدی را مورد توجه قرار 
داد و گفت: این گل ها به تناسب فصول مختلف سال با هدف زیباسازی و 

طراوت فضای شهری در نقاط مختلف کاشته می شود.

اخبــار

پیام آموزشی 
کاهش آلودگی هوای شهرمان 
همکاری یکایک ما را می طلبد.

پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

استاندار قم گفت: طرح جامع مدیریت بحران و پدافند 
غیرعامل قم باید در اسرع وقت توسط معاونت هماهنگی 
امور اقتصادی و معاونت عمرانی استانداری این استان به 

اجرا گذاشته شود. 
بهرام سرمست روز سه شنبه در هفدهمین جلسه 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم در تالار امام جواد 
)ع( استانداری با اشاره به حادثه آتش سوزی  اخیر در 
ها،  تمام دستگاه  داشت:  اظهار  قم  شهرک شکوهیه 
مجموعه  این  واحدهای  تولیدکنندگان  و  کارآفرینان 
صنعتی باید در این خصوص به اندازه کافی حساسیت 

داشته باشند.
وی با بیان اینکه خوشبختانه در مدیریت استان نیز 
این حساسیت به موقع برانگیخته شد، گفت: یک تیم 
برای رسیدگی به این قبیل حوادث مامور شده و حتی 
قبل از این آتش سوزی نیز تصمیم های خوبی در جلسه 

کارگروه گرفته شد.استاندار قم همچنین با تقدیر از ورود 
به موقع آتش نشانان و نیروهای امدادی به صحنه آتش 
سوزی و تعامل و هم افرایی و همکاری صورت گرفته بیان 
داشت: قدرت عمل و مانور نیروهای آتش نشانی و امدادی 
اظهار داشت:  بود.سرمست  تقدیر  قابل  این حادثه  در 
تولیدکنندگان و صاحبان صنایع استان باید معیارهای اچ. 
اس. ای یا صلاحیت ایمنی پیمانکار را رعایت و دستگاه 
های متولی نیز نظارت کافی را اعمال کنند.وی با تاکید 
بر ضرورت تهیه یک طرح جامع برای این موضوع توسط 
سازمان مدیریت بحران و اداره کل پدافند غیر عامل استان 
افزود: باید در واحدهای صنعتی، تدبیر اساسی برای این 

موضوع اندیشیده شود.
وی ادامه داد: این تدابیر نیازمند همکاری واحدهای 
تولیدی است و شرکت شهرک های صنعتی استان نیز برای 
تامین زیر ساخت های آتش نشانی و آب مورد نظر برای این 

موضوع، جلسه و نشستی را با واحدهای مربوطه برگزار کند.
استاندار قم گفت: گزارشی از طرح جامع مدیریت بحران 
و پدافند غیر عامل واحدهای تولیدی و صنعتی استان و 
دستگاه هایی که مسئولیتی در این زمینه دارند، در اسرع 
وقت ارائه شود تا بتوانیم پشتیبان خوبی برای تولیدکنندگان 
و سرمایه گذاران باشیم، چرا که امنیت فضاهای صنعتی 
استان مهم است.وی افزود: در شب حادثه آتش سوزی در 
شهرک شکوهیه معاونان استانداری و دستگاه های ذی ربط 
پای کار بودند و اجازه ندادند این آتش سوزی گسترده شده 

و به واحدهای مجاور تسری پیدا کند.
 استاندار قم در خاتمه با تقدیر از عملکرد قابل قبول 
عوامل امداد و نجات، آتش نشانی و اورژانس در این حوادث، 
ابراز کرد: بایستی تدوین طرح جامع مدیریت بحران و 
پدافند غیر عامل و ایجاد قوانین لازم برای پیشگیری از 

چینین حوادثی در اسرع وقت عملیاتی شود.

استاندار قم:

طرح جامع مدیریت بحران در اسرع وقت اجرا شود

در نظر دارد نسبت به واگذاری حفظ و نگهداری فضای سبز 
منطقه یک برای مدت یک سال برآورد اولیه ۷۸6/۸۷6/0۳0 
ریال و سالیانه ۹/442/۵12/۳60 ریال از طریق مناقصه عمومی 
و عقد پیمان با پیمانکار حائز صلاحیت )شرکتهای دارای حداقل 
رتبه ۵ در رشته نگهداری از فضای سبز و تاسیسات وابسته از 

سازمان مدیریت و برنامه ریزی(اقدام نماید .
متقضایان می توانند ظرف مدت 10 روز کاری از تاریخ چاپ 
نوبت دوم آگهی که به فاصله یک هفته از نوبت اول چاپ خواهد 
شد با مراجعه به امور قراردادهای شهرداری واقع در : شهر قدس 
، بلوار انقلاب اسلامی ، ساختمان مرکزی شهرداری شهر قدس 
، طبقه دوم با ارائه معرفی نامه نسبت به دریافت و تحویل اوراق 

مناقصه اقدام نمایند .
- خرید اوراق مناقصه به مبلغ ۵00/000 ریال قابل واریز به 

حساب 010۵۷0۸2۹۸000 بانک ملی شعبه شهر قدس

به  اولیه  برآورد   %۵ معادل  مناقصه  در  شرکت  سپرده   -
مبلغ4۷2/12۵/61۸ ریال  و به صورت سپرده نقدی یا ضمانتنامه 

معتبر بانکی میباشد .
- سپرده نفرات اول تا سوم تا زمان انعقادقرارداد مسترد نمی 

گردد.
- شهرداری در رد یا قبول پیشنهاد ها مختار است .

- هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه است .
- متقاضیان قبل از دریافت اسناد ملزم به دریافت تاییدیه 

ارزیابی HSEاز اداره آموزش شهرداری میباشند .
-شرکت کنندگانی که در مرحله ارزیابی امتیاز کافی را کسب 
نکنند پاکت پیشنهاد قیمت آنها بازگشایی نخواهد شد و از دور 

مناقصه کنار گذاشته خواهند شد.
- سایر جزئیات در اسناد مناقصه قید گردیده است.

- تاریخ چاپ نوبت اول ۹۸/0۵/0۹ تاریخ چاپ نوبت دوم : ۹۸/0۵/16

مناقصه  آگهی  در  رساند  می  اطلاع  به 
مندرج  در ایمان شماره 4۸۵۳  صفحه آخر به 
تاریخ  1۳۹۸/۵/۹در نوبت اول این بند از قلم 
افتاده است )شرکت کنندگانی که در مرحله 
پاکت  نکنند  کسب  را  کافی  امتیاز  ارزیابی 
پیشنهاد قیمت آنها بازگشایی نخواهد شد و 
از دور مناقصه کنار گذاشته خواهند شد(  که 

بدینوسیله اصلاح می گردد.

 آگهی اصلاحی  شهرداری شهر قدس
شهرداری شهر قدس

روابط عمومی شهرداری شهر قدسروابط عمومی شهرداری شهر قدس

اصلاحیهآگهی مناقصه دومرحله ای


